
شهرداری فلاورجان در نظر دارد به استناد مصوبه شماره 6/826 مورخ 1403/06/24 شورای محترم اسلامی شهر فلاورجان عملیات حذف درختان خشک و آلوده در 
عرصه فضای سبز سطح شهر فلاورجان را از طریق برگزاری آگهی مزایده و با بالاترین قیمت پیشنهادی با شرایط زیر به شرکت کننده واجد شرایط واگذار نماید. 

 1- قیمت پایه مزایده برای فروش :
1- قیمت پایه فروش چوب تنه اصلی درختان )با احتساب بریدن درختان( براساس قیمت کارشناسی هر کیلوگرم مبلغ 82/000 ریال می باشد. 

2-  قیمت پایه فروش سرشاخه ها )با احتساب بریدن درختان( براساس قیمت کارشناسی هر کیلوگرم مبلغ30/000 ریال می باشد .  
تبصره: 98 درصد درختان چنار و قطر آنها بین 10 تا 30 سانتی متر می باشد.

  شرکت کنندگان باید آخرین قیمت پیشنهادی خود را حداکثر تا ساعت  30 :14 روز  شنبه مورخ 1403/09/17 در سامانه ستاد بارگذاری  نمایند.
 کمیسیون در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است.

 به پیشنهاداتی که بعد از تاریخ فوق ارائه یا مخدوش باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد.
  جهت كسب اطلاعات بیشتر به سایت اینترنتي www.falavarjan.ir مراجعه فرمائید.

 کلیه مراحل عملیات مربوط به بریدن درختان، جمع آوری،حمل،بارگیری ، باسکول و تامین کلیه ادوات ، ابزارآلات و وسایل مورد نیاز به عهده برنده مزایده می باشد .
چاپ نوبت اول : 1403/08/30 
چاپ نوبت دوم : 1403/09/07

  آگهی تجدید مزایده   آگهی تجدید مزایده ) نوبت دوم() نوبت دوم(

شهرداری فلاورجان

شناسه آگهی: 1822447

 آگهی تجدید مزایده  عمومی آگهی تجدید مزایده  عمومی

 روابط عمومی شهرداری محمدیه

مورخ  1403/119/م/ش  شماره  به  مجوز   استناد  به  محمدیه  شهرداری   
1403/04/24  شورای اسلامی شهر محمدیه در نظر دارد نسبت به اجاره اموال 
غیر منقول  متعلق به شهراری شامل  11باب مغازه تجاری ، بوفه پارک تمدن و یکباب 
سوله تجاری واقع در شهر محمدیه و 25 عدد غرفه تجاری  واقع در  ناحیه شهری 
مهر گان ) باقیمانده از مزایده های قبل (  جمعا« به تعداد 14مورد  مطابق  شرایط و 
مشخصات جدول ذیل  را از طریق تجدید  مزایده  عمومی  بصورت اجاره به مدت یکسال  
واگذار نماید لذا متقاضیان میتوانند از در گاه سامانه تدارکات الکترو نیکی دولت به شماره 

5003005118000010بشرح ذیل  اقدام نمایند:  
1-کلیه مراحل برگزاری  تجدید مزایده از دریافت اسناد مزایده تا ارائه پیشنهاد مزایده گر 
 و باز گشایی پاکت ها از طریق در گاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد( به آدرس

 www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مزایده گذار در صورت عدم عضویت 
قبلی ، مراحل ثبت نام در سامانه مذکور و در یافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت 

شرکت در مزایده محقق سازند .
 2-شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

 3-هزینه نشر آگهی و سامانه ستاد  به عهده برنده مزایده میباشد  .
4-درصورتیکه برندگان اول و دوم حاضر به انعقاد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به 

نفع شهرداری ضبط خواهد شد
5-شرکت کنندگان میبایست  مطابق جدول  ذیل  مبلغ  اعلامی را بعنوان سپرده شرکت 
در تجدید  مزایده بصورت نقدی به حساب شماره 3100002331001 نزد بانک ملی 
شعبه محمدیه ) شناسه شهرداری 14002600682( واریز و  یا ضمانت نامه بانکی ) 
حداقل سه ماه دارای اعتبار باشد (  تهیه و اصل آن را در پاکت الف مطابق با شرایط قید 

شده در اسناد تجدید مزایده ارائه نمایند .
6-تاریخ انتشار تجدید مزایده در سامانه تاریخ 1403/09/14 می باشد .

شنبه  روزسه  تا ساعت 16   ، سایت  از  مزایده  تجدید  اسناد  دریافت  زمانی  7-مهلت 
مورخ   شنبه  16روز  ساعت  پیشنهادتا  ارائه  زمانی  .8-مهلت  باشد  1403/09/20می 
1403/10/01می باشد 9-زمان باز گشایی پاکات ساعت 8صبح روزیک شنبه مورخ 

1403/10/02  میباشد.
 10-اطلاعات تماس دستگاه مزایده گذار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد 
مزایده  و ارائه پاکت های الف – آدرس : استان قزوین شهر محمدیه بلوار امام حسین 
)ع( شهرداری محمدیه و تلفن 02832562700 ب- اطلا عات تماس سامانه ستاد جهت 

انجام مراحل عضویت در سامانه 021-41934 
و دفتر ثبت نام 88969737و85193768 -021

شماره قطعه -مساحت  مشخصات ردیف
متر مربع

قیمت کارشناسی
یکسال  -ریال

مبلغ سپرده شرکت در 
مزایده-  ریال

70،000،000ریال384،000،000ریالقطعه76  و22.74 متر مربعمغازه  شهر محمدیه منطقه 6 طبقه همکف مجتمع نگار  تخلیه میباشد1

 مغازه شهر محمدیه منطقه 5 کمربندی شهید بهشتی نبش کوچه سرو 2
70،000،000ریال804،000،000ریالقطعه 6 و 25.35متر مربع53 تخلیه میباشد

مغازه  شهر محمدیه منطقه 5کوی  کارمندان به مدت یکسال تحویل مورخ 3
70،000،000ریال612،000،000ریالقطعه الف-3و 28متر مربع1403/12/15

مغازه  شهر محمدیه منطقه 5کوی  کارمندان به مدت یکسال تحویل مورخ 4
70،000،000ریال612،000،000ریالقطعه ب-1  و 28متر مربع1403/11/15

مغازه  شهر محمدیه منطقه 5کوی  کارمندان به مدت یکسال تحویل مورخ 5
70،000،000ریال612،000،000ریالقطعه ب-2 و 28متر مربع1403/10/15

مغازه  شهر محمدیه منطقه 5کوی  کارمندان به مدت یکسال تحویل مورخ 6
70،000،000ریال612،000،000ریالقطعه ب-4 و 28متر مربع1403/10/10

مغازه شهر محمدیه منطقه 6 طبقه همکف مجتمع نگاربه مدت یکسال  7
70،000،000ریال390،000،000ریالقطعه57  و11.19متر مربعتحویل مورخ 1403/12/26

مغازه شهر محمدیه منطقه 6 طبقه همکف مجتمع نگاربه مدت یکسال  8
70،000،000ریال330،000،000ریالقطعه46 و10.19متر مربعتحویل مورخ 1403/12/26

مغازه شهر محمدیه منطقه 6 طبقه همکف مجتمع نگاربه مدت یکسال  9
70،000،000ریال354،000،000ریالقطعه42  و12.87متر مربعتحویل مورخ 1403/12/26

10
مغازه شهر محمدیه منطقه 3 شمال شرقی  چهار راه معلم  جنب آتش 
نشانی به مدت یکسال تحویل مورخ 1403/11/01 مطابق اسناد تجدید 

مزایده

قطعه 315 و مساحت 40 
120،000،000ریال1،896،000،000یالمتر مربع

مغازه شهر محمدیه منطقه 2 کمر بندی شهید بابایی یالاتر از پمپ بنزین 11
به مدت یکسال تحویل مورخ 1403/12/25 مطابق اسناد  تجدید مزایده

قطعه 7 و مساحت 41.24متر 
120،000،000ریال2،016،000،000ریالمربع

12
سوله تجاری به همراه دو باب مغازه شهر محمدیه منطقه 2 کوچه 20 سوله 
تجاری شهرداری به مدت یکسال تحویل مورخ 1403/12/29 مطابق اسناد 

تجدید مزایده

سوله به مساحت جمعا« 
1،000،000،000ریال11،820،000،000ریال897.25 متر مربع 

اجاره 25 عدد غرفه تجاری بصورت اسپیس بصورت یکجا ناحیه شهری 13
مهرگان بر بلوار ولی عصر )عج( به مدت یکسال مطابق اسنادتجدید  مزایده

هرعددغرفه12مترمربع 
500،000،000ریال9،600،000،000ریالجمعا«300متر مربع 

اجاره یکباب بوفه واقع در شهر محمدیه منطقه 6 داخل پارک تمدن به 14
70،000،000ریال582،000،000ریال 60 متر مربع  مدت یکسال 

نوبت اول : مورخ 1403/09/07  نوبت دوم : مورخ 1403/09/14                                                                                                     

شناسه آگهی: 1833730   نوبت اول

 زیان انباشته ۲۰۸ همت شد!

وسازان زیان ده در اقتصاد ایران ویراژ خودر
وزیـر نیـرو: 

خاموشی ها اعمال نمی شودخاموشی ها اعمال نمی شود

صفحه 8

ما را دنبال کنیدچهارشنبه      7  آذر1403     سال نهم     شماره 1742      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

افزایش ۲۰ درصدی حقوق بازنشستگان به همراه 
متناسب سازی در کمیسیون تلفیق تصویب شد

 دو نرخی بودن ارز زیان های کمتری از چند نرخی بودن فعلی دارد
وضعیت غیرعادی در اقتصاد دائمی شده است

در دیدار همتی با وزیر سرمایه گذاری عربستان مطرح شد
تاکید بر توسعه سرمایه گذاری و دستیابی 

به منافع مشترک بین تهران و ریاض

مدیر اداره توسعه و تدوین مقررات نظام های پرداخت بانک مرکزی:
توسعه بانکداری باز منجر به رشد اقتصادی می شود

صفحه 3

صفحه 3

صفحه8

صفحه3

صفحه 2

صفحه 3

تغییر پارادایم؛ از ممیز محوری تا هوشمند سازی نظام مالیاتی
کامران زارعی، کارشــناس اقتصادی نظام مالیاتی ســنتی در ایران به دلیل 
پیچیدگی، ناکارآمدی، رفتارهای ســلیقه ای و عدم شــفافیت و در یک کلام 
ممیز محور بودن فرایند مالیات ســتانی از تشــخیص تا وصول همواره مورد 
انتقاد گرفته است. در این سیستم عملیات های حســابداری و حسابرسی به 
صورت دستی و کاملا ســنتی انجام می گیرد و چالش  چندگانگی آمارها را در 

پی دارد و به هیچ عنوان آمار دقیقی وجود ندارد.

یادداشت

وسیه اجرایی شد  میر شتاب ایران و ر

صفحه 8

پزشکیان در دیدار اعضای شورای مرکزی خانه احزاب:

تأکید بر برخورد قاطع دولت با گران فروشی های بی ضابطه

خریدار  رئیس جمهور گفــت: انتقادها را با جان 
و دل می پذیریم، اما معتقدم اگــر اختلاف را کنار 
بگذاریم و به جای بهانه جویی ها دســت در دست 
هم بدهیم، قطعا خواهیم توانست بر همه مشکلات 
غلبه کنیم.مســعود پزشــکیان در دیدار اعضای 
شــورای مرکزی خانه احزاب ایران که شــامگاه  
دوشنبه برگزار شــد، برخی اقدامات مهم دولت در 
مدت کوتاه ۱۰۰ روز گذشته، از جمله ایجاد وفاق 
و گفتمان مشترک با ارکان حاکمیت برای اصلاح 
ســاختار انتصاب مدیران، برنامه ریزی برای تحول 
در نظام آموزش و مســایل جوانــان و ریل گذاری 
برای تحقق اهداف ســند چشــم انداز به ویژه در 

بخش اقتصاد کشور را تشریح و تبیین کرد.
وی گفت: دولــت در بحث انتصــاب مدیران که 
فرآیند نســبتا زمان بری هم بود توانست با ایجاد 
همدلــی و زبان و نگاه مشــترک با دیگــر ارکان 
حاکمیت، افراد را بر اساس شایســتگی و به دور 
تعصبات قومی، مذهبی و جنسیتی انتخاب کند، 
همچنان که بــرای محرومیت زدایی از آموزش و 
تحول در محتوای آموزشی راهکارها و برنامه های 
کوتاه مدت و میان مدت تعریف شــده و پیگیری 
مسایل و مطالبات جوانان برای اولین بار با اولویت 
در دستور کار شــورای عالی انقلاب فرهنگی قرار 
گرفته اســت.رئیس جمهور با تأکید بــر اینکه ما 

به همه تعهدات خود با مــردم پایبندیم، اما قطعا 
تغییر نیاز به زمان دارد و به صــورت دفعی اتفاق 
نخواهد افتــاد، تصریح کرد: همه ایــن اقدامات 
مهم و مثبت به ســادگی اتفاق نیفتاده و حاصل 
ساعت ها جلسه و نشســت برای رسیدن به تفاهم 
و نزدیک کردن نگاه ها و رویکردها بوده و از سوی 
دیگر پشــتیبانی و حمایت رهبری معظم انقلاب 

اسلامی هم در این راستا بسیار موثر بوده است.
پزشــکیان در ادامه به تلاش و برنامه ریزی برای 
حل مشــکلات کلان و ناترازی های بزرگ به ویژه 
در بخش انرژی و پولی اشــاره کرد و بــا تأکید بر 
اینکــه بنای دولــت از ابتدا صداقت و شــفافیت 
با مردم بوده اســت، تصریح کرد: دولــت با تمام 
توان به دنبــال برنامه ریزی و ایجــاد راهکارهای 
علمی، عملیاتــی و مبتنی بر عدالــت برای رفع 
این ناترازی هاســت و در این راستا حتما برای هر 

تصمیم و اقدامی با مردم سخن خواهیم گفت.
وی عامل اصلی بــروز این ناترازی هــا در اقتصاد 
کشــور را ســاختار ناعادلانه توزیع منابع کشور 
دانســت و گفت: امروز مهمترین دغدغه بنده به 
عنوان رئیــس جمهور تحقق عدالت اســت و اگر 
قرار اســت دولت در برق، آب، گاز، بنزین و دیگر 
بخش ها یارانه ای بدهد، من این یارانه را بر اساس 

عدالت میان همه مردم توزیع خواهم کرد.
رئیس جمهور در این راستا از تشکیل کارگروهی 
ویــژه بــا ۱۵ کمیته جهــت احصای راهــکار و 
برنامه ریزی برای ۴ مســئله مهم اقتصاد کشــور 
و معیشــت مردم به ویژه اقشــار آســیب پذیر، 
ســرمایه گذاری و تولید، تورم و ناترازی خبر داد و 
از همه صاحب نظران، کارشناسان و دانشگاهیان 

برای کمک به دولت در این زمینه دعوت کرد.
پزشــکیان همچنیــن هرگونه افزایــش قیمت 
بی ضابطه بــه ویژه در ســبد معیشــتی مردم را 

غیرقانونی و غیرقابل قبول دانست و برخورد قاطع 
دولت با گران فروشی را مورد تأکید قرار داد.

وی در بخش دیگری از ســخنان خــود در جمع 
شورای مرکزی خانه احزاب ایران، ساختار اداری 
و اجرایی کشور را نیازمند تحول و اصلاح بر مبنای 
عدالت در جــذب و به کارگیری نیروی انســانی 
دانســت و گفت: دولت همچنین به دنبال تدوین 
دستورالعمل اجرایی برای مدیران دولت است که 
بر اساس آن همه مدیران در نظام اجرایی با پرهیز 
از اقدامات پراکنده و ســلیقه ای اهداف دولت به 
ویژه در اجرای سند چشم انداز را پیگیری و دنبال 
کنند.رئیس جمهور در ادامه بــر اهمیت نقش و 
جایگاه احزاب در ایجــاد همگرایی و هم افزایی در 
جامعه و افزایش مشــارکت و همراه کردن مردم 
با حاکمیت در مسیر پیشــرفت کشور تأکید کرد 
و گفت: همه انتقادها را با جــان و دل می پذیریم، 
اما معتقدم اگر اختلاف را کنار بگذاریم و به جای 
بهانه جویی ها دست در دســت هم بدهیم، قطعا 

خواهیم توانست بر همه مشکلات غلبه کنیم.
پزشکیان در پایان گفت: من ایرانی را دوست دارم 
که سربلند، سرافراز و برترین در دنیا باشد و برای 
رســیدن به این هدف والا و مهم بــه کمک همه 
نیازمندیم و هر که با ما در این مسیر همگام و هم 

قدم باشد دست او را به گرمی می فشاریم.
پیــش از ســخنان رئیــس جمهــور قدرتعلی 
حشــمتیان رئیس خانــه احــزاب و حبیب الله 
بوربور، حســین کمالــی، علی صوفــی، علیرضا 
متانی، حســین کنعانی مقدم، عبدالحسین روح 
الامینی، مصطفی کواکبیان، فرید شهاب، جعفر 
خدا قلی زاده، حســن بیادی و خانم ها مدارایی و 
جعفری به نمایندگی از احــزاب اصولگرا، اصلاح 
طلب و مســتقلین و اعتدالیون بــه بیان نظرات، 

دیدگاه ها و دغدغه های خود پرداختند.



رئیس مجلس:

در تابستان امسال بیش از ۱۵ هزار مگاوات ناترازی در مصرف انرژی داشتیم

سخنگوی دولت مطرح کرد

ویکردی شکست خورده  تهدید ایران، ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه      7  آذر 14۰3    شماره 174۲

در پرتغال صورت گرفت
حضور عراقچی در دهمین اجلاس مجمع 

جهانی ائتلاف تمدن های ملل متحد
وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران در دهمین اجلاس مجمع 

جهانی ائتلاف تمدن های ملل متحد در پرتغال حضور پیدا کرد.
سیدعباس عراقچی روز سه شــنبه در دهمین اجلاس مجمع جهانی 

ائتلاف تمدن های ملل متحد درلیسبون پایتخت پرتغال شرکت کرد.
عراقچی صبح روز  دوشــنبه ۵ آذر۱۴۰۳- برای شــرکت در دهمین 
اجلاس عالیرتبه ائتلاف تمدن ها که به دعوت مشــترک سازمان ملل 

متحد و وزیر امور خارجه پرتغال صورت گرفت، به لیسبون سفر کرد.
حضور عراقچی در دهمین اجلاس مجمع جهانــی ائتلاف تمدن های 

ملل متحد
این اجلاس از ۵ تا ۷ آذرماه ســال ۱۴۰۳ همزمان با بیستمین سالگرد 
تأســیس ائتلاف تمدن ها و با موضوع »اتحاد برای صلح: احیای اعتماد، 
بازآفرینی آینده، بازتاب دو دهه گفت و گو به خاطر بشــریت« در حال 

برگزاری است.

 حضور سرزده رئیس جمهور در ستاد
 وزارت بهداشت

 مسعود پزشــکیان رئیس جمهور صبح روز سه شنبه - ۶ آذر - در ستاد 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی حضور یافت.

مسعود پزشکیان با حضور سرزده در ستاد وزارت بهداشت، در نشستی 
با وزیر، معاونان و مدیران این وزارتخانه درباره برنامه ها و اقدامات آنان 

گفت وگو و عملکرد نظام سلامت را در صد روز گذشته بررسی کرد. 
وزرای پیشــنهادی دولت چهاردهم ۳۱ مرداد ماه امســال از مجلس 
شورای اســلامی رای اعتماد گرفتند و این هفته با ۱۰۰ روزگی دولت 

مقارن شده است.

رئیس جمهور ســوم آذرماه نیز در وزارت ورزش و جوانان حضور یافته 
بود و در جمع وزیر، معاونان این وزارتخانه روســا و دبیران کمیته های 
ملی المپیــک و پارالمپیک و ضمن شــنیدن گزارشــی از برنامه ها و 
اقدامات در حال انجام در حوزه ورزش و جوانان، نکاتی را در راســتای 
ارتقای کیفی عملکرد این وزارتخانه و تسریع در تحقق اهداف دولت در 

این بخش بیان کرده بود.

سرلشکر باقری: 
پاسخ پشیمان کننده و متفاوتی به رژیم 

صهیونیستی می دهیم
 رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح با تأکید بر اینکه جمهوری اسلامی 
ایران هیــچ گاه تعــرض به خــاک خــود را برنمی تابد، گفــت: رژیم 
صهیونیستی حتماً بهای سنگین تعدی به خاک مقدس ایران را خواهد 

پرداخت.
سردار سرلشکر »محمد باقری« رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح در 
جمع فرماندهان عالی نیروهای مســلح به اســتیصال و درماندگی این 
روزهای رژیم صهیونیستی در دو جبهه غزه و جنوب لبنان اشاره کرد و 
اظهار داشت: ارتش رژیم صهیونیستی علی رغم همه جنایاتی که علیه 
غیرنظامیان در لبنان و نــوار غزه انجام داده، نتوانســته به هیچ کدام از 

اهداف اعلامی خود برسد.

وی افزود: از ایــن رو با حمایت و همراهی همه جانبه  نظامی و سیاســی 
آمریکای جنایتــکار و متحدانش با هدف گســترش جنگ و اخلال در 
امنیت منطقه و در ســایه خواب و ســکوت مرگبار مجامع به اصطلاح 
حقوق بشری با قلدری و زیر پا گذاشتن تمام قوانین و قواعد بین المللی 
به نسل کشی وحشیانه  ملت بی پناه فلســطین و مردم لبنان پرداخته و 

بسیاری را از خانه و کاشانه آواره کرده است.
سرلشــکر باقری ادامه داد: مهمترین هدف آن ها از جنــگ در لبنان، 
تحقق رویای تثبیت امنیت شمال سرزمین های اشغالی و بازگرداندن 
سکنه این مناطق بود که این امر نه تنها محقق نشده، بلکه با ناامنی های 

گسترده در شهرهای بزرگی مثل حیفا و تل آویو هم روبه رو است.
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح بیان کرد: ارتش رژیم صهیونیستی 
مهم ترین هدف از حمله به نوار غزه را آزادسازی اسرا اعلام کرده بود؛ اما 
اینک پس از گذشت ۱۴ ماه از عملیات طوفان الاقصی نه تنها نتوانستند 
حتی نشــانی از محل نگهداری این اســرا پیدا کنند، بلکه بعد از چند 
ماه جنــگ تمام عیار، نخســت وزیر این رژیم مجبور شــد برای آزادی 

اسرای شان جایزه اعلام کند.
وی همچنین درباره تجاوز اخیر این رژیم به کشــورمان که به شهادت 
چهار تن از نیروهای پدافند هوایی ارتش انجامید، گفت: صهیونیست ها 
با این اقدام، خطوط قرمز جمهوری اســلامی را رد کردند؛ اما بدانند که 
نیروهای مسلح جمهوری اســلامی ایران مبتنی بر اخلاق و آموزه های 
دینی و بر اساس قوانین بین المللی، در راستای دفاع از تمامیت ارضی، 
به دور از تعلـّـل و تعجیل و با دقت و درایت و در زمان مناســب پاســخ 
پشــیمان کننده و متفاوتی را به متجاوزین خواهد داد.سرلشکر باقری 
تأکید کرد: جمهوری اســلامی ایــران هیچ گاه تعرض بــه خاک خود 
را برنمی تابد و بی پاســخ نمی گذارد و در این مورد نیــز حتماً واکنش 
مناســبی خواهد داشــت.وی با اشــاره به دو عملیات »وعده صادق«، 
اضافه کرد: همان طور که این دو عملیات به لحاظ تاکتیک و شکل اجرا 
و حتی نوع تسلیحات بکار رفته در آن ها با یکدیگر متفاوت بود، پاسخ به 
تجاوز اخیر اسرائیل نیز ورای تصورات سران این رژیم طرح ریزی شده 
است.رئیس ستاد کل نیروهای مسلح یادآور شد: نیروهای مسلح ایران 
سال هاست که دکترین دفاعی خود را بر مبنای پاسخ کوبنده، بازدارنده 
و در زمان مقتضی به بالاترین ســطح تهدیدات دشمنان طراحی کرده 
است.سرلشــکر باقری گفت: همان طــور که فرمانده معظــم کل قوا 
فرمودند، فرماندهان نظامی و مسئولان سیاســی ما در تعیین شکل و 
زمان این پاسخ نه تعلل خواهند کرد و نه شتاب زده خواهند شد؛ اما یک 
اصل در این میان تغییرناپذیر است و آن اینکه رژیم صهیونیستی حتماً 

بهای سنگین تعدی به خاک مقدس ایران را خواهد پرداخت.

تریبون

خریدار  رئیس مجلس گفت: در تابستان 
۱۴۰۳ امســال بیش از ۱۵ هــزار مگاوات 
ناترازی در مصرف انرژی داشتیم و گزارش 
مرکز پژوهش ها به ما نشان داد که صنایع ما 

هم یک و نیم درصد افت در تولید داشتند.
محمدباقر قالیباف در جلســه علنی امروز 
مجلس شــورای اســلامی و در جمع بندی 
گــزارش کمیســیون انــرژی مجلس در 
خصوص قطعی برق در فصل ســرد و تأمین 
سوخت نیروگاه های حرارتی کشور، گفت: 
باید همه نخبگان جامعه، مجلس شــورای 
اســلامی و دولت به موضوع انــرژی توجه 
کــرده و بــرای آن چاره اندیشــی جدی و 

اساسی داشته باشند.
وی بیان کرد: الان دو وزارتخانه نفت و نیرو 
به نمایندگی از دولت و مجلس وظیفه انجام 
دو کار را دارنــد که یک کار تأمیــن پایدار 
انرژی کشور برای استفاده مردم است. همه 
به خوبی می دانیم کــه امروز در بحث انرژی 
مهم ترین پیشران ما نفت، گاز و فرآورده ها 
اســت و این ها مهم ترین ثروت ما هستند، 
چراکه ما در اینجــا تولید انجام نمی دهیم و 
انفالی هستند که خداوند به ما داده و ما باید 

از آن به بهترین شکل ممکن استفاده کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
وظیفه دوم این دو وزارتخانه آن اســت که 
بتوانند ارزش افزوده ایجاد و رشد اقتصادی 

کشــور را تضمین کنند و جی دی پی کشور 
را بالا ببرنــد. در تابســتان ۱۴۰۳ بیش از 
۱۵ هزار مگاوات ناتــرازی در مصرف انرژی 
داشتیم که طبق گزارش مرکز پژوهش ها در 
همین زمان، صنایع ما یک و نیم درصد افت 
در تولید و در رشــد اقتصادی داشتند و این 
به معنای خســارت به تولیدکننده و دولت 
است و خســارت به دولت از این لحاظ است 
که دولت در این شــرایط نمی تواند مالیات 
از محل سود بگیرد، لذا تولیدکننده و دولت 

زمین خوردند.
قالیبــاف یادآور شــد: ما در حــوزه گاز در 
زمســتان ۱۴۰۲، ۲۵۰ میلیون متر مکعب 
ناتــرازی انرژی پیــدا کردیــم، آن هم در 
شــرایطی که صنعت را تعطیل کرده و افت 
فشار داشــتیم. زمانی بود که در مواجهه با 
تهدیدات دشــمنان می گفتیم نفت را روی 
شما می بندیم و اهرم تهدید ما بود، اما امروز 
و با ایــن وضعیت کدام نفــت را می بندیم و 

کدام بازار را داریم؟
وی ادامــه داد: طبق گفته وزیــر حتی اگر 
تولید هم داشته باشیم معضل ما حمل و نقل 
است، لذا موضوعات ما پیچیده تر از آن است 
که الان در این مورد حرف بزنیم که مازوت 
سوزانده شود یا نشــود. البته دوستان قول 
دادند که با هماهنگی بین وزارت نیرو و نفت 

قطعی برق نداشته باشیم.

رئیس مجلــس تاکید کرد: بایــد مجلس، 
دولت و مردم، عــزم و اراده جدی برای حل 
مشکل ناترازی انرژی داشــته باشند، البته 
مردم همواره نشان دادند که اگر دولتمردان 
پای کار باشند، همراهی می کنند و سختی 

را در کوتاه مدت تحمل می کنند.
قالیباف با بیان اینکه باید مشکل نهادی در 
حوزه انرژی را حل کنیــم، گفت: باید مرکز 
پژوهش هــای مجلس، دولــت و مجلس با 
اســتفاده از نظرات کارشناســی نخبگان 
جامعه، به طور اساســی به این بحث نهادی 
توجه کرده و بپذیریــم که بین دو وزارتخانه 
نفت و نیرو تعارض منافع وجود دارد و آنقدر 
این دو وزارتخانه توســعه پیدا کرده اند که 
هماهنگی آن دیگر دســت مدیران ارشد و 

مسئولان عالی این وزارتخانه ها نیست.

روزانه بین 2۵ تا 30 میلیون لیتر 
فرآورده از کشور قاچاق می شود 

وی در ادامــه، گفــت: روزانه بیــن ۲۵ تا 
۳۰ میلیون لیتر فرآورده از کشــور قاچاق 
می شــود کــه تردیــد نکنید ایــن قاچاق 
ســازماندهی شــده اســت و مراکز تولید 
اولیــن  اصلــی،  مصرف کننده هــای  و 

تهیه کننده های این قاچاق هستند.
رئیــس مجلس شــورای اســلامی اظهار 
کرد: برق را از بخــش خصوصی خریداری 
می کنیم، اما پول آنان را نمی دهیم و تبدیل 

به مشتری بد حساب می شویم. 
همچنین در بودجه ســال آینده ۶۰ همت 
اوراق بــرای تســویه دیــون وزارت نیــرو 
پیش بینی شــده اســت. طبق قانون، باید 
از این رقم ۲۰ درصد بابت نوســازی شبکه 
فرســوده داده شــود، ۱۰ درصــد بــرای 
هوشمندســازی شــبکه و ۱۰ درصد بابت 

شرکت های صنعتی داده شود.
وی گفت: در قانون برنامه هفتم یک درصد 
از صادرات نفت خــام و میعانات گازی، پنج 
درصد از ســود شــرکت های تابعه و تمام 
دریافتی از گازهای فلر آمده اســت. دولت 
مکلف شــده برای ایجــاد هماهنگی های 
فرابخشــی و مدیریــت کلان و متمرکز در 

حوزه بهینه سازی مصرف انرژی اقدام کند.
قالیباف تصریح کرد: زمانی که مصرف رشد 

۵/۵ درصد و رشــد تولید چند دهم درصد 
اســت، نتیجه ای به جز ناترازی ندارد، پس 
باید مدیریــت بهینه ناترازی انــرژی را در 
طرح های بهینه سازی انرژی در بخش های 
عرضــه و مصــرف انــرژی دنبــال کنیم. 
همچنین سازمان بهینه ســازی و مدیریت 
راهبردی انرژی باید زیر نظر رئیس جمهور 

تشکیل شود.
رئیس مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: 
هیچ پیشرانی در کشور برای معیشت مردم 
و رشــد و ثبات اقتصادی مهم تــر از انرژی 
نیست. در پنج ســال برنامه هفتم می توان 
هر سال حداقل ۷ تا ۸ میلیارد دلار در حوزه 
بهینه ســازی درآمد بدون فعالیت تولید و 
فقط با کنترل هدر دادن و بــا جلوگیری از 
بی عرضگی ها داشــته باشــیم تا به چرخه 
تولید برگــردد. بایــد دولــت و مجلس با 
مدیریــت و حمایــت درســت همین یک 

پیشران را به درستی پیش ببرند.
وی بیان کــرد: ظرفیت معــدن حداقل به 
اندازه نفت اســت. بایــد در مجلس و دولت 
برای رفع مشــکلات وفــاق و همت کنیم و 
دست به دست هم دهیم. نظارت ها نباید از 
جنس مچ گیری باشــد، البته اگر در جایی 
قانون اجرا نشــد، حتماً ما وظیفه پیگیری 
داریم ولی نگاه ما ابتدا باید کمک و حل این 

مشکلات باشد.

 سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه از افزایش 
حقوق بازنشســتگان بــه میزان ۲۰ درصــد به علاوه 
متناسب سازی طبق لایحه بودجه خبر داد و گفت: بر 
طبق مصوبه این کمیسیون، ضریب گروه های مختلف 
حقوق بگیر از اول ســال ۱۴۰۴ به میزان ۲۰ درصد و 

برای حداقل بگیران ۳۰ درصد تعیین شد.
 رحیم زارع در حاشــیه صحن علنی مجلس شــورای 
اسلامی و در نشســت با خبرنگاران درباره جمع بندی 
گزارش کمیســیون تلفیق درخصوص لایحه بودجه 

۱۴۰۴ گفــت: ســقف خالــص پرداختی 
ماهیانه حقوق ۷ برابر حداقل حقوق تعیین 
شــد که ۹۱ میلیون تومان اســت و اعضای 
هیات علمی و قضات از این مصوبه مستثنی 

شدند.
سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه 
۱۴۰۴ افزود: کمیسیون مصوب کرد کمک 

هزینه ماهیانه به جانبازان، آزادگان و رزمندگان معسر 
غیرحالت اشــتغال و فاقد شــغل و درآمــد و معلولان 

خیلی شــدید با انجام آزمون وســع، کمک 
معیشتی ماهیانه پرداخت شود.

وی اضافــه کرد: پــاداش کارکنــان دولت 
و کارکنــان مشــمول مــاده ۱۰۷ مدیریت 
خدمات کشــوری برای ســال آینده ۶۵۰ 
میلیون تومان خواهد بود. همچنین ضریب 
گروه های مختلف حقوق بگیر از اول ســال 
۱۴۰۴ به میــزان ۲۰ درصد و بــرای حداقل بگیران به 

میزان ۳۰ درصد تعیین شد.

نماینده مردم آباده در مجلس تاکید کرد: کمک هزینه 
عائله مندی و حق اولاد با ضریب ۳ هزار و ۶۲۵ و ۲ هزار 
و ۹۶۷ تعیین شد و برای ســایر معادل امتیاز مذکور در 

نظر گرفته شد.
زارع حداقل حقوق در سال آینده را ۱۳ میلیون تومان 
برای شــاغلان و ۱۱ میلیــون ۷۰۰ هزارتومان برای 
بازنشســتگان عنوان کرد و گفــت: همچنین افزایش 
حقــوق بازنشســتگان ۲۰ درصد به علاوه متناســب 

سازی تصویب شد.

حقوق

افزایش ۲۰ درصدی حقوق بازنشستگان به همراه متناسب سازی در کمیسیون تلفیق تصویب شد

خریدار   ســخنگوی دولت با اشــاره به 
برگزاری نشســت معاونان وزیــر خارجه 
ایران با ســه کشــور اروپایی فرانسه، آلمان 
و انگلســتان گفت: این مذاکرات با در نظر 
گرفتن ســه اصل عزت، حکمت و مصلحت 
مورد تاکید رهبر انقــلاب در روز جمعه در 

ژنو برگزار خواهد شد.
فاطمه مهاجرانی روز ســه شنبه در نشست 
خبــری خود به نشســت معاونــان وزرای 
خارجه ایران با ســه کشــور اروپایی اشاره 
کرد و گفت: نشســت معاونان وزیر خارجه 
ایران با سه کشــور اروپایی فرانسه، آلمان و 

انگلستان برگزار می شود.
وی تاکید کرد: این نشست با در نظر گرفتن 
ســه اصل عزت، حکمــت و مصلحت مورد 
تاکید رهبر انقــلاب در روز جمعــه در ژنو 
برگزار خواهد شــد، محور گفتگوها مسائل 
دوجانبــه منطقــه ای و بین المللی و تبادل 
وضعیت درباره وضعیت غــزه و لبنان و ان 
شاءلله ایجاد صلح در اون منطقه خواهد بود 
و امیدوار هســتیم که هرچه زودتر شــاهد 

توقف این نسل کشی در غزه و لبنان باشیم.
وی با تســلیت ایام فاطمیه و شهادت بانوی 
اســوه عالم حضرت زهرا)س( و بزرگداشت 
هفته بســیج، به همه بســیجیانی که برای 
دفاع از مــرز و بــوم و خدمت بــه وطن به 

شهادت رسیدند، تسلیت گفت.
فاطمــه مهاجرانــی همچنین در آســتانه 
روز مجلــس بــه اهمیت مجلس شــورای 
اسلامی به عنوان یک نهاد مهم برای تحقق 
دموکراسی و مردم سالاری دینی اشاره کرد 
و افزود: بیش از هر زمان دیگری به همکاری 
دولــت و مجلس نیاز داریم کــه به حمدالله 
تاکنون هــم افزایی خوبی بیــن این دو قوه 

محقق شده است.

۶0 دانشجوی دیگر محروم از تحصیل 
به دانشگاه بازگشتند

وی با تاکید بر اینکــه جایگاه ما در نهادهای 
عمومی امانتی گرانبها و مصداق حق الناس 
است و ما در برابر پیشــگاه خداوند و مردم 
مسئول هســتیم، گفت: طبق اعلام وزارت 
علوم و با دســتور مقــام معظــم رهبری و 
پیگیری رئیس محتــرم جمهور محترم ۶۰ 
دانشجوی دیگر که در ســال های ۱۴۰۱ و 
۱۴۰۲ از تحصیــل محروم شــده بودند به 
تحصیل بازگشــتند. همچنین براســاس 
اعلام وزارت آموزش و پــرورش ۵۴۶۱ نفر 
از داوطلبانی که برای شــغل شریف معلمی 
اقــدام کرده بودنــد و درگیــر پرونده های 
گزینش شــده بودند پس از بررســی های 

مجدد به نظام آموزشی پیوستند.

مهاجرانی از ساماندهی مدارس ناایمن خبر 
داد و افزود: با تفاهم نامه ای که بین ســتاد 
اجرایی فرمــان امام، بنیاد مســتضعفان و 
وزارت آموزش و پرورش و سازمان برنامه و 
بودجه منعقد شده است، مبلغ هزار میلیارد 
تومان برای بهسازی مدارس و رفع مشکلات 
فضای فیزیکی آموزشی در نظر گرفته شده 
که امیدوار هســتیم شــاهد بهبود فضای 

آموزشی باشیم.

هر پیشنهادی در راستای منافع ملت 
ایران بررسی می شود

سخنگوی دولت در پاسخ به سوال خبرنگار 
روزنامه ژاپنی یومیوری ژاپن درباره احتمال 
مذاکرات ایران و آمریکا، گفت: اصول ســه 
گانه عــزت، حکمت و مصلحتــی که مقام 
معظم رهبــری برای تعامــلات بین المللی 
ترسیم فرمودند، نقشه راه دولت چهاردهم 
است و هر پیشنهادی که در راستای منافع 

ایران ملت ایران باشد را بررسی می کنیم.
وی افزود: هر گفت وگویی نیازمند احترام و 
اعتمادسازی است، احترام نیاز به عملیاتی 
سازی دارد اما متاسفانه کشورهای غربی و 
در راس آن آمریکا، بارها و بارها ثابت کردند 
که بدعهد هستند و طبیعتا این چیزی است 
که مردم درک کردند ولی آنچه مسلم است 
منافع مــردم ایران در چهارچــوب مصالح 

کلی نظام بررسی خواهد شد.
مهاجرانی در خصوص بنــدر چابهار گفت: 
چابهار به عنوان محور کلیدی کریدور شرق 
کشور با کشورهای همســایه و کشورهای 
شمالی و شرق مدنظر است و به عنوان یکی 

از کریدورهای اصلی به آن توجه می شود.
وی افــزود: تمرکز اصلی رئیــس جمهور بر 
پروژه های زیرســاختی در منطقه از جمله 
اتمام پروژه راه آهن زاهــدان - چابهار بوده 
و در این زمینه و در راســتای توســعه بندر 
چابهار ســازمان بنادر و کشتیرانی و وزارت 
راه و شهرســازی در حال مذاکره و تعامل با 

دولت هند هستند.
ســخنگوی دولت بیان کــرد: البته رئیس 
جمهور در نشست بریکس هم صحبت ها و 
پیگیری هایی را با مقامات مسئول در کشور 
هند داشــته اند و موضوع تســریع توسعه 
منطقــه یکــی از موضوعات اولویــت دار و 

مدنظر دولت است.

همه تلاش رئیس جمهور تصمیم گیری 
با اطلاع مردم است

مهاجرانی درخصوص مســاله قطعی برق و 
انتقال پایتخت گفت: یقیناً قرار نیســت که 
مردم غافلگیر شــوند و به فرمایش شما شب 
بخوابند صبــح بیدار شــوند و ببینند اتفاقی 
افتاده اســت. رئیس جمهور بــر عهدی که 
بستند هســتند و همه تلاششان بر این است 
که بین تصمیم ســخت و انتخاب بد، تصمیم 
سخت را داشته باشند اما قطعا با اطلاع مردم.

رئیس جمهور بر عهدی که با مردم 
بسته اند به شدت پایبند هستند

وی افــزود: تاکیــد می کنــم کــه یکی از 
موضوعات خیلی مهم از جمله موضوع برق 
موضوعی است البته فراموش نکنیم که اگر 
برق صنعت مکررا قطع شود کاهش تولید را 

به دنبال خواهد داشت، کاهش تولید قاعدتا 
کاهش عواید دولت مانند مالیات و افزایش 
بیکاری را به دنبال خواهد داشــت از این رو 
باید این چرخه را درســت تبیین کنیم. این 
نکته را تاکید کنــم رئیس جمهور بر عهدی 
که با مردم بسته اند به شدت پایبند هستند 
و معتقدند باید با مردم حرکت کرد نه لزوماً 
بر مردم.سخنگوی دولت درخصوص انتقال 
پایتخت بیــان کرد: این موضــوع جدیدی 
نیست مدت هاســت در حال مطرح شدن 
اســت اما طبیعتا چنین کار بزرگی نیاز به 
کار کارشناســی دارد و کارهای کارشناسی 
از جمله در ناترازی ها که یکی از آنها ناترازی 
برق اســت که باعث قطع برق است و خوب 
اســت که درخصوص این نــکات صحبت 

کنیم.
مهاجرانــی تصریح کــرد: اگر ما مســائل 
را خــوب باز نکنیــم و فقط دربــاره معلول 
صحبت کنیم اتفاق خوبــی نمی افتد بهتر 
اســت علت را بررســی کنیم، ناترازی برق 
اســت که باعث قطع برق می شــود مشکل 
فشردگی در پایتخت و ناایمن بودن به جهت 
زلزله موضوع جابجایــی را مطرح می کند، 
اما طبیعتا تمــام این موضوعــات در حال 
کار کارشناســی اســت که بتوانیم بهترین 

عملکرد را برای مردم داشته باشیم.

فرآیند فیلترینگ در حال
 طی شدن است

مهاجرانی با تاکید بر اینکه ریشه فیلترینگ 
صیانت اســت، گفت: ۸۵ درصد از مردم از 
فیلترشــکن اســتفاده می کنند و گردش 

مالی خرید و فروش فیلترشکن ها ۲۰ همت 
است.

ســخنگوی دولت تاکید کرد: ایــن اعداد 
به تنهایــی به لــزوم بازنگــری در فرآیند 
مسدودســازی صحــه می گــذارد. رفــع 
فیلترینــگ از وعده هــای انتخاباتی دکتر 
پزشــکیان بوده اســت و در نشست سران 
قوا نیز مذاکــرات خوبی صــورت گرفته و 
در جلسه شــورای عالی فضای مجازی نیز 
موضوع به یک کارگروه ویژه ســپرده شده 

است.
وی افزود: طبیعی اســت که مقاومت هایی 
وجــود دارد و برخی از منظر کارشناســی 
خود به مســاله نگاه کنند و قرار هم نیست 
که همــه همفکر باشــند، هنگامــی که از 
گفت وگــو صحبــت می کنیــم معنای آن 
پذیرش نظرهــای مخالف اســت ولی آن 
چیزی که مهم اجماعی اســت شکل گرفته 
اســت. فرآیند رفع فیلترینگ در حال طی 
شدن است و امیدوار هســتیم که به زودی 

خبرهای خوشی به مردم بدهیم.
مهاجرانی درخصوص وتو شدن طرح آتش 
بس توسط آمریکا گفت: ما ایرانی ها سابق 
بر این هم غیر انســانی بــودن رفتارهای 
غرب را چشــیده بودیم و برای ما بار اولی 
نیست. دنیا بهتر است این را بداند که مگر 
زخم کودتای ۲۸ مــرداد بر تن ما ایرانی ها 
نیســت، مگر زخم حملات شــیمیایی به 
معنای واقعی ددمنشــانه غــرب هنوز  بر 
تن مردمان عزیز در سردشــت نیست ما 
اینها را چشــیده بودیم و می دانستیم که 
نمی شود چندان روی حرف  اینها در حوزه 
حقوق بشر تاکید کرد و می دانیم بسیاری 
از اوقات حقوق بشــر تنها ابزاری در دست 
اینها اســت و این وتو نیز در همین راستا 

است.
وی افــزود: نزدیــک ۵۰ هزار نفر انســان، 
۱۰ هــزار زن و بیش از ۱۰ هــزار کودک در 
طول این ایام به شهادت رسیده اند، مجامع 
جهانی کجا هســتند چطور اجازه می دهند 
همچنان این وتو صورت بگیرد. معنای این 
وتو این است که حقوق بشر ابزاری در دست 
این قدرتمندان اســت و طبیعتا همه اینها 
نشــانگر رفتارهایی اســت که سال هاست 

ایران اینها را بیان می کند.
ســخنگوی دولت بیان کرد: در طول جنگ 
۸ سال ایران ، بارها ایران رنج این موضوعات 
را بر تن خریــد و در همین ایــام تحریم ها، 
خود تحریم ها دقیقا مصداق پایمال کردن 
حقوق بشــر اســت اینها مواردی است که 
دنیا باید آنها را بداند ما کــه از قبل همه این 

موضوعات را می دانستیم.



 زیان انباشته ۲۰۸ همت شد!
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تغییر پارادایم؛ از ممیز محوری تا هوشمند سازی 
نظام مالیاتی

کامران زارعی، کارشــناس اقتصادی نظام مالیاتی ســنتی در ایران به 
دلیل پیچیدگی، ناکارآمدی، رفتارهای ســلیقه ای و عدم شــفافیت 
و در یک کلام ممیز محور بودن فرایند مالیات ســتانی از تشــخیص تا 
وصول همواره مورد انتقاد گرفته اســت. در این سیستم عملیات های 
حســابداری و حسابرســی به صورت دستی و کاملا ســنتی انجام می 
گیرد و چالش  چندگانگــی آمارها را در پی دارد و بــه هیچ عنوان آمار 
دقیقی وجود ندارد. از ایرادات مهم این سیستم، محاسبه های دستی و 
رفتارهای سلیقه ای است که خروجی آن محاسبات غلط، ایجاد فساد و 

فرارهای مالیاتی است. 
در چنین سیســتمی با محور قرار گرفتن افراد در فرایند مالیات ستانی 
علاوه بر ایرادات ذکر شــده زمینه ارتکاب جرم هایی مثل رشوه، تبانی، 
ارتشا و... را فراهم می کند که در نهایت هم دولت متضرر می شود و هم 

اعتماد عمومی به نظام مالیاتی را کاهش می دهد. 
تصویب و اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان با جمع 
آوری و هماهنگــی اطلاعات مودیان مالیاتی گامی بزرگ در راســتای 
هوشمندسازی و سیستمی کردن نظام مالیاتی به حساب می آید و می 
توان آن را مهم ترین تغییر پارادایمی از مالیات ســتانی سنتی به نظام 

مالیاتی هوشمند و کارآمد تلقی کرد. 
در سال های اخیر سازمان امور مالیاتی کشور با اجرای قانون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مودیان تغییرات قابل توجهی در مبارزه با فرارهای 
مالیاتی ایجاد کرده است. این ســازمان با تمرکز بر آمارهای مالیاتی و 
هدف قرار دادن فرارهای مالیاتی، بخش های زیرزمینی و فعالیت های 
ســوداگرانه دلالان، نقش مهمی در اجرای اصلاحات ساختاری بودجه 

کشور ایفا کرده است.
با توجه به اهمیــت مقوله مالیــات و پایدارســازی درآمدهای دولت، 

هوشمندسازی نظام مالیاتی چهار مزیت مهم و غیر قابل انکار دارد. 
۱.افزایش اصولی و پایــدار درآمدهای مالیاتی: پیاده ســازی نظام 
مالیاتی هوشمند  می تواند با اشــراف اطلاعاتی، شناسایی مودیان 
جدید، جلوگیــری از فرارهــای مالیاتــی، اصــلاح معافیت های 
غیرضروری، جلوگیری از اطاله در قطعیت پرونده مودیان و... علاوه 
بر افزایش درآمدهای مالیاتی، وابســتگی بودجــه به نفت را کاهش 

دهد. 
۲.ایجاد شــفافیت: شــفافیت مالی و فراینــد مالیات ســتانی یکی از 
دستاوردهای هوشمند سازی نظام مالیاتی است به صورتی که اجرای 
کامل قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان شفافیت مالی را در 

تمام بخش های اقتصادی کشور تضمین می  کند.
۳.توسعه عدالت مالیاتی: هوشــمند ســازی نظام مالیاتی می تواند با 
افزایش اشراف اطلاعاتی زمینه شناســایی فرارهای مالیاتی، مودیان 
جدید، حسابرسی سیســتمی و... را فراهم نموده و فشار را از اقشار کم 
درآمد برداشــته و با تمرکز بر دانه درشــت ها عدالت مالیاتی را مستقر 

نماید.  
۴. توسعه اقتصادی کشــور: قطع وابســتگی بودجه عمومی به نفت و 
برطرف کردن کســری بودجه عملیاتی کشــور از طریق استقرار نظام 
مالیاتی هوشــمند، امکان تامین مالی پروژه های زیرساختی، سرمایه 
گذاری در بخش های کلیدی، بهبود رشــد اقتصــادی و... را فراهم می 

کند. 
 

در دیدار همتی با وزیر سرمایه گذاری عربستان مطرح شد
 تاکید بر توسعه سرمایه گذاری و دستیابی 

به منافع مشترک بین تهران و ریاض
 وزیر امور اقتصادی و دارایی کشــورمان در حاشــیه حضور در بیست 
و هشــتمین اجــلاس جهانــی ســرمایه گذاری در ریــاض بــا وزیر 
سرمایه گذاری عربســتان دیدار و گفت وگو کرد. در این دیدار طرفین 

بر توسعه سرمایه گذاری و دستیابی به منافع مشترک تاکید کردند.

»عبدالناصر همتی« در حاشیه بیست و هشــتمین کنفرانس جهانی 
ســرمایه گذاری در ریاض )پایتخت عربستان ســعودی( برگزار شد، با 

»خالد الفالح« وزیر سرمایه گذاری عربستان دیدار و گفت وگو کرد.
در این دیدار فرصت های فراروی توسعه روابط سرمایه گذاری در جهت 
توسعه اقتصادی و دســتیابی به منافع مشــترک بین دو کشور، مورد 

بحث و بررسی قرار گرفت.
 وزیر اقتصاد کشورمان تاکنون دیدارهایی با »سلیمان الجاسر« رئیس 
بانک توســعه اســلامی و »عبدالحمید الخلیفه« رئیس صندوق اوپک 
داشته و همچنین در میزگرد وزرای بیست و هشتمین اجلاس آژانس 

سرمایه گذاری جهانی )ویپا( به سخنرانی پرداخته است.
این اجــلاس در تاریــخ ۲۵ تــا ۲۷ نوامبــر ۲۰۲۴ ریاض بــا موضوع 
»بهره گیری از تحول دیجیتالی و فرصت های سرمایه گذاری با مقیاس 
رشد پایدار« برگزار می شــود؛ کنفرانس جهانی ســرمایه گذاری یک 
رویداد بین المللی است که به ترویج ســرمایه گذاری مستقیم خارجی 

)اف. دی. آی( تجارت و فناوری می پردازد.

وهای وارداتی  ثبت نام برای عرضه جدید خودر
از هفته آینده

مدیر طرح واردات خــودرو وزارت صمت از عرضــه جدید خودروهای 
وارداتی از هفته آینده خبر داد و گفت: جزئیات این طرح به زودی اعلام 

می شود.
 مهدی ضیغمی مدیر طــرح واردات خــودرو وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اظهار کرد: از  امروز )چهارشــنبه( وکالتی کردن حســاب های 
بانکی اشــخاص برای ثبت نام در عرضه جدید خودروهای وارداتی آغاز 

می شود.
وی افزود: افرادی کــه می خواهند برای عرضه جدیــد خودرو ثبت نام 
کنند، باید ۵۰۰ میلیون تومان وجه را در نــزد بانک های اعلامی بلوکه 

کنند.
ضیغمی خاطرنشــان کرد: علاقه مندان برای کسب اطلاعات بیشتر به 

سامانه یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی مراجعه کنند.
بر اساس این گزارش آخرین دوره ثبت نام خودروهای وارداتی در هفتم 

آبان ماه انجام شد که در آن دوره ۲۱ مدل خودرو عرضه شد.
از مجموع ۷۸ هزار نفری که حســاب خود را بلوکه کرده بودند، حدود 
۷۳ هزار نفر ثبت نام قطعی انجام دادند و ۶ هزار خودروی وارداتی برای 

آنان در نظر گرفته شد.
مدت زمان تحویــل خودروها بر اســاس قــرارداد بین شــرکت ها و 

متقاضیان است که حدود چهار ماه تحویل اعلام شده بود.

یادداشت

بازار

با گذشــت ۸ روز از زمزمه افزایش قیمت ۳۰ درصدی 
خودرو توســط خودروســازان بزرگ، میزان افزایش 
قیمت در بازار، کمتر از رشد مدنظر خودروسازان بوده و 
به گفته رئیس اتحادیه نمایشگاه داران، خرید و فروش 

چندانی در بازار انجام نمی شود.
با نگاهی بــه قیمت ها در بــازار می تــوان دریافت که 
با ریزش قیمت دلار، بازار خودرو نیز در ثبات نســبی 
به ســر می برد. اگر چه تحت تاثیــر زمزمه افزایش ۳۰ 
درصدی قیمت خودرو توسط کارخانجات، بازار نیز به 
نوعی به استقبال رشــد قیمت رفته اما میزان افزایش 
در بازار، کمتر از یک ســوم رقم مدنظر خودروســازان 
بوده اســت.در این رابطه اســد کرمی ـ رئیس اتحادیه 
دارندگان نمایشگاه ها و فروشندگان خودرو -  گفت: با 

وجود آنکه هنوز شورا با افزایش ۳۰ درصدی 
قیمت خودرو موافقت نکرده و به طور رسمی 
قیمت ها نبایــد افزایش پیدا می کــرد، اما 
همین که اعلام شــد قیمت ها قرار است بالا 
برود در بازار خودرو تاثیر گذاشــت. البته در 
حال حاضر بــازار در رکود به ســر می برد و 

خرید و فروشی انجام نمی شود.
وی افزود: قیمت خودروهای داخلی حدود ۳۰ میلیون 
تومان افزایــش یافته و خودروهــای خارجی معمولی 
نیز بین ۵۰ تا ۱۰۰ میلیون تومان گران شــده اســت. 
بازار به نوعی بــه هم ریخته و معامله گران ســرگردان 
هستند. البته به طور مثال خودرو آئودی که خودرویی 
کمیاب محسوب می شــود از حدود ۴ میلیارد تومان 

به ۷.۵ میلیارد تومان رسیده، اما خودروهای 
معمولی رشد قیمت چندانی نداشته است.

رئیس اتحادیه صنف دارندگان نمایشگاه ها 
و فروشــندگان خــودرو تصریــح کــرد: 
فروشندگان منتظر بالا رفتن قیمت هستند، 
خریداران هم احتمــال می دهند که مصوبه 
افزایش قیمت لغو شــود. بــه همین دلیل 
معاملات صورت نمی گیــرد. البته بعیــد می دانم که 

شاهد لغو مصوبه باشیم.
کرمی، راهکار کاهش قیمت را افزایش عرضه دانست و 
گفت: خودروسازان داخلی باید تولید را افزایش دهند. 
اگر مثل ســال های گذشــته خودرو بدون قرعه کشی 
به دســت مصرف کننده برســد و مردم بتوانند راحت 

از کارخانجات خرید کنند قطعا بــازار خودرو به ثبات 
می رســد. از طرف دیگر نبایــد در واردات خودروهای 
کارکرده اختلالی ایجاد شــود. در حال حاضر واردات 
صورت می گیــرد و حواله های جانبــازی نیز خرید و 
فروش می شود. در شرایط فعلی بسیاری از متقاضیان، 
خودرو خارجی خریداری می کننــد و به یک رضایت 
نسبی در این زمینه دست یافته ایم که این مساله نباید 

خدشه دار شود.
وی تاکیــد کرد: اگر قرار اســت کارخانجــات، قیمت 
خودرو را افزایــش دهند باید به همان نســبت عرضه 
را نیز بالا ببرند و جوابگوی تقاضا باشــند. این موضوع 
باعث می شود تا بازار از تشــنگی در بیاید، به شفافیت و 

کنترل قیمت ها در یک حد معمول نیز کمک می کند.

و خودر

سمیه رسولی  بررســی صورت های مالی 
خودروســازان تا پایان مهر ۱۴۰۳ نشــان 
می دهــد که مجموع زیان انباشــته ســه 
خودروســاز بزرگ کشــور -فقط شرکت 
های مادر- بالغ بر ۲۰۸ هزار و ۳۴۰ میلیارد 

تومان بوده است.
 پس از جهش ارزی ســال ۱۳۹۱ و افزایش 
شــدید قیمت خودروها، شــورای رقابت 
وفق ماده )۵۸( قانون اجرای سیاســت های 
کلــی اصــل )۴۴( قانون اساســی، تدوین 
دستورالعمل نحوه قیمت گذاری خودروها 
را برعهده گرفت و از همان ابتدا مناقشــات 
میان خودروسازان و شــورای رقابت ایجاد 
شــد و با شــروع دور دوم تحریم ها در سال 
۱۳۹۷، نحوه قیمت گــذاری آثار فراوانی را 
بر صنعت خودرو ایجاد کــرد به نحوی که با 
وجود مشکلات ناشی از تحریم و ناکارآمدی 
خودروســازان، تا پایان مهر ماه سال جاری 
زیان سه خودروســاز بزرگ کشور مجموعاً 
به بیش از ۲۰۸ هزار میلیارد تومان رسیده 

است.
هر چند از ســال ۱۳۹۷ تاکنــون چندین 
بار مســئولیت قیمت گذاری میان شورای 
رقابت و ســایر نهادها از جمله ستاد تنظیم 
بازار دست به دســت شــده، اما این تغییر 
نهادی نه تنها وضعیــت را بهتر نکرده که به 

بدتر شدن وضعیت نیز منجر شده است.

زیان انباشته 208 همتی خودروسازان
بررســی آخرین وضعیت صورت های مالی 
خودروســازان که البته یک گــزارش غیر 
تلفیقی بوده و فقط به سه شرکت مادر ایران 
خودرو، سایپا، پارس خودرو مربوط می شود 
و شــرکت های زیرمجموعه را لحاظ نکرده 
است، نشان می دهد زیان انباشته همچنان 
ادامه دارد و هر مــاه رکوردهای جدیدی را 
ثبت می کند؛ به شــکلی کــه مجموع زیان 
انباشته سه شــرکت ایران خودرو، سایپا و 
پارس خودرو تا پایان مهر ماه به ۲۰۸ هزار و 
۳۴۰ میلیارد و ۵۵۸ میلیون تومان رسیده 

است.
تا انتهای سال ۱۴۰۲ مجموع زیان انباشته 
خودروســازان ۱۸۶ هزار و ۴۱۴ میلیارد و 
۲۳۹ میلیون تومان بوده که نشان می دهد 
در این مدت بالغ بر ۲۲ هزار میلیارد تومان 

به زیان انباشــته خودروسازان اضافه شده و 
این رقم در انتهای مهرماه بــه ۲۰۸ هزار و 
۳۴۰ میلیارد و ۵۵۸ میلیون تومان رسیده 

است.
نکته قابــل توجه آنکــه خودروســازان از 
ابتدای امســال تا پایان مهر مــاه ۱۱ هزار 
میلیارد تومان زیان انباشــته ثبت کرده اند 
که در قیاس با مدت مشــابه پارسال که این 
رقم ۳۱ هزار میلیارد تومان بود، کاهش ۶۵ 

درصدی را نشان می دهد.
در این بیــن با توجــه به اینکــه وضعیت 
زیاندهی خودروســازان وارد ریل کاهشی 
شــده و از آن طــرف نیــز خودروســازان 
توانستند مجوز افزایش ۳۰ درصدی قیمت 
را بگیرند، به نظر می رسد وضعیت زیاندهی 

این شرکت ها نسبت به قبل کندتر شود.
گزارش صــورت مالی ایران خودرو نشــان 
می دهد که این شــرکت تا انتهای مهر ماه 
امســال بالغ بر ۱۲۲ هزار و ۱۶۰ میلیارد و 
۱۷۵ میلیون تومان زیان انباشــته داشته 
اســت؛ یعنی مجمــوع زیان انباشــته این 
شــرکت بیش از ۲ برابر ســرمایه ثبت شده 
این شــرکت )۳۰ همت( ست. زیان انباشته 
این شــرکت تا انتهای سال ۱۴۰۲ به میزان 
۱۱۰ هزار و ۳۶۱ میلیــارد و ۲۶۳ میلیون 

تومان بود.همچنین این شرکت طی ۶ ماهه 
امسال ۷ هزار و ۲۷۹ میلیارد و ۳۷۸ میلیون 
تومان زیان ناخالص داشته است که نسبت 
به مدت مشابه پارسال که این رقم ۱۲ هزار 
و ۵۴۵ میلیارد و ۳۶۱ میلیــون تومان بود 

افت ۶۳ درصدی را نشان می دهد.

زیان ۵8.۶ همتی سایپا
بررســی صورت های مالی شــرکت سایپا 
نیز نشان می دهد که این شــرکت تا پایان 
مهر ماه امســال ۵۸ هــزار و ۶۱۱ میلیارد و 
۴۱۶ میلیون تومان زیان انباشته ثبت کرده 
اســت که مانند ایران خودرو بیش از ۲ برابر 
سرمایه ثبت شــده خود زیان انباشته دارد. 
ســرمایه ثبت شده این شــرکت بالغ بر ۱۹ 

هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان است.
همچنین سایپا در ۶ ماهه امسال بالغ بر یک 
هزار و ۱۴۰ میلیــارد و ۷۹۱ میلیون تومان 
زیان ناخالص به ثبت رســانده است که در 
مقایسه با نیمه نخســت پارسال که ۶ هزار و 
۶۰۵ میلیارد و ۷۷۹ میلیون تومان بود افت 

۸۲ درصدی را نشان می دهد.

زیان 27.۵ همتی پارس خودرو
همچنین بررســی صورت مالی شــرکت 

پارس خــودرو نیز بیانگر تــداوم زیان دهی 
این شــرکت همچون ایران خودرو و سایپا 

است.
بــر این اســاس تا پایــان مهر ماه امســال 
این گروه خودروســازی ۲۷ هــزار و ۵۶۸ 
میلیــارد و ۹۶۷ میلیــون تومــان زیــان 
انباشته ثبت کرده است. سرمایه ثبت شده 
پارس خودرویی ها در بــورس، کمی بیش 
از ۱۱ هــزار و ۳۰۰ میلیارد تومان اســت؛ 
بنابراین زیان انباشــته آنها از نصف سرمایه 

بالاتر است.
زیان انباشته این شرکت در نیمه نخست ۲ 
هزار و ۱۶۲ میلیــارد و ۵۰۸ میلیون تومان 
ثبت شــده که در مقایســه با مدت مشابه 
پارســال که ۴ هــزار و ۲۰۲ میلیارد و ۲۰۶ 
میلیون تومان بود افت ۴۸ درصدی را نشان 

می دهد.
ســرمایه ثبت شــده پارس خودرویی هــا 
در بورس، کمــی بیش از ۱۱ هــزار و ۳۰۰ 
میلیارد تومان است؛ بنابراین زیان انباشته 

آنها از نصف سرمایه بالاتر است.

خودروسازان ورشکسته
بر اساس این گزارش، با توجه به اینکه زیان 
خودروســازان از ســرمایه ثبت شده شان 

بیشــتر اســت از این رو این ۳ خودروساز 
مشــمول ماده ۱۴۱ قانون تجارت بوده و در 
مسیر ورشکســتگی قرار دارند. ماده ۱۴۱ 
برای شرکت هایی است که نیمی از سرمایه 
خود را از دست داده اند. در واقع این ماده یک 
پیش بینی قانونی اســت تا شرکت و پرسنل 
آن پیش از نابودی کل ســرمایه شــرکت، 

چاره ای بیندیشند.
در متن ماده ۱۴۱ قانون تجارت آمده است 
که »اگر بر اثر زیان های وارده حداقل نصف 
سرمایه شــرکت از بین برود، هیئت مدیره 
مکلف اســت بلافاصلــه مجمــع عمومی 
فوق العاده صاحبان ســهام را دعوت کند تا 
موضوع انحلال یا بقای شــرکت، مورد شور 
و رأی واقع شــود. هرگاه مجمع مزبور رأی 
به انحــلال ندهد، باید در همان جلســه و با 
رعایت مقررات ماده ۶ این قانون ســرمایه 
شرکت را به مبلغ ســرمایه موجود کاهش 

دهد. 
در صورتی که هیئت مدیــره برخلاف این 
ماده به دعوت مجمع عمومــی فوق العاده 
مبــادرت نکند و یــا مجمعی کــه دعوت 
می شــود نتوانــد مطابق مقــررات قانونی 
منعقد شــود هر ذی نفــع می تواند انحلال 
شرکت را از دادگاه صلاحیت دار درخواست 

نماید.«
نکته قابل توجه آنکه در قانون تجارت، حتی 
عواقب عدم رعایت ماده ۱۴۱ نیز منتشــر 
شده که بر اساس ماده ۲۶۵، می تواند حکم 
جزایی در پی داشته باشــد. در صورتی که 
هیئت مدیره برای برگزاری مجمع عمومی 
فوق العاده پیشــگام نشــود، این وظیفه بر 
عهده بــازرس خواهد بود. بــازرس باید در 
کمتر از دو ماه نســبت به اعلام نصف شدن 
سرمایه و لزوم برگزاری مجمع اقدام نماید. 
از این رو می بینیم کــه برخی از کارفرمایان 
برای بر ملأ نشــدن وضعیت مالی شــان، از 
معرفی به عنوان مشــمول ماده ۱۴۱ طفره 
می رونــد. برخی دیگر ترجیــح می دهند با 
روش هایی شبیه تهاتر یا واگذاری بدهی ها 
به بدهــکاران، بخشــی از ســرمایه اصلی 

صندوق را حفظ کنند.
البته خودروســازان تاکنون توانســته اند با 
تجدید ارزیابی دارایی های خود از این اتفاق 

جلوگیری کنند.

و به مجوز افزایش قیمت ها چیست؟ وشندگان و خریداران منتظرند؛ واکنش بازار خودر  فر

 دو نرخی بودن ارز زیان های کمتری از چند نرخی بودن فعلی دارد

وضعیت غیرعادی در اقتصاد دائمی شده است
امیرعبــاس آذرم وند  یــک تحلیل گر 
اقتصاد کلان می گوید دولــت وقتی به رفع 
ریشه ای معضل تورم دست نمی زند، ناچار 
می شــود با مداخله های قیمتــی و ایجاد 
نرخ های مختلف از فشار حداکثری تورم به 

معیشت مردم جلوگیری کند.
 در مهر و آبان امســال نرخ هر دلار آمریکا به 
شــکلی فزاینده بالا رفت. به نحوی که هم 
اکنون هر دلار آمریکا در آســتانه ۷۰ هزار 
تومانی قــرار دارد. این امر همزمان شــد با 
اینکه نرخ تورم ماهانه در آبان به ۲.۸ درصد 
رســید که بالاترین تورم ماهانه ای است که 
اقتصاد کشــور از زمان روی کارآمدن دولت 

چهاردهم تجربه کرد.
در میان کارشناســان این نگاه حاکم است 
که عامــل اصلی بحرانهای فعلــی اقدامات 
دولت است. دولت با کنترل نکردن کسری 
بودجه و با تصمیمات کلانــی که می گیرد 
)مثلا بالا بردن نرخ تسعیر یا افزایش قیمت 
حامل های انرژی( زمینه افزایش نرخ تورم 
را ایجاد می کنند. در مقابل دولتمردان هم 

اغلب خود را ناچار به این اقدامات می بینند.
محمد تقی فیاضــی، کارشــناس اقتصاد 
کلان، در پاسخ به سوال خبرآنلاین از نقش 
بانک مرکزی و دولت در نوســانات قیمتی 
ارز و متعاقب آن افزایــش نرخ تورم توضیح 
داد: »به طور کلی پول کشــورهای دیگر را 
جزو آن دســته از کالاهایی بوده که دولتها 
در کشــور ما آن را تحت کنترل خودشــان 
می دانسته اند. در ادامه چنین نگاهی است 

که امروز نگاهــی در بانک مرکزی هم وجود 
دارد که معتقد هســتند نــرخ ارز لنگر نرخ 
تورم در کشور ماست. بر این اساس با کنترل 
نرخ ارز در بازار، امکان کنترل نرخ تورم هم 

وجود دارد.«

او ادامه داد: »البته پیش از اعمال تحریم ها 
علیه ایران، چنین امکانی در دست دولت و 
بانک مرکزی وجود داشــت که هر گاه تورم 
به ســمت افزایش می رفت، آنهــا با تزریق 
بخشــی از منابع ارزی حاصل از فروش نفت 
در بازار، هم بازار ارز را کنترل می کردند و هم 
تا اندازه ای جلوی مــوج تورم را می گرفتند. 
پر واضح اســت که در آن زمان کشــور در 
وضعیــت »نرمال« قــرار داشــت و منابع 
ارزی بیشتری در اختیار بانک مرکزی قرار 

داشت.«
به گفتــه وی دولتها اگر بخواهنــد پایه ای 
مســاله تورم را حل کنند باید بــه کنترل 
مخارج دولت و اصــلاح ترازنامــه بانکها و 

شرکتهای دولتی بپردازند.
این کارشــناس اقتصاد کلان تصریح کرد: 
»دولتهــا چون نخواســتند یا نتوانســتند 
ناترازی های اساسی مانند کسری بودجه را 
حل کنند، به سمت کنترل قیمت ارز رفتند. 
انگیزه دولت هــا بیش از هر چیــز کنترل 
تورمی بود که به دلایل دیگری ایجاد شــده 
است. ریشــه تورم بی انضباطی های پولی 
و مالی اســت و دولت با ســرکوب قیمتها 
می خواهد بخشی از تورم ناشی از این بخش 

را طوری مانع گذاری کند که مستقیما وارد 
معیشت مردم نشــود. گاهی دولتها ۸۰ الی 
۹۰ درصد ایجاد می کنند که با این دســته 
از اقدامات تورم مصرف کننده به ۵۰ درصد 

کاهش می یابد.«
فیاضــی ایــن اقــدام را بی خســارت 
نمی داند و معتقد اســت ســرکوب نرخ 
ارز چــون دیگــر کالاها بــه ذی نفعانی 
چــون صادرکنندگان آســیب می زند و 
همزمان نیز با ایجاد چنــد نرخ ارز زمینه 

رانت جویی فراهم می شود.
او در مقابــل این نکتــه که دولــت خود از 
افزایش نــرخ ارز نفع می برد، خاطرنشــان 
ساخت: »ببینید دولت اگر مانند عصر پیش 
از تحریم، می توانســت منابع کافی ارزی را 
فراهم کند، ترجیح می داد بخشــی از آن را 
برای تامین کالاهای اساســی و دارو صرف 

کند. 
یعنی دولت اگــر ۲۰ تا ۳۰ میلیــارد دلار 
درآمــد حاصل از فروش نفت و گاز داشــته 
باشند، با تزریق بخشی از آن به بازار، قیمتها 
را تعدیل می کنند نه اینکه به طور مستقیم 
اقدام به گران ســازی کنند. دولت حداکثر 
اگر ارز داشته باشد بخشــی از آن را به بازار 

می آورد و به قیمت بازار می فروشد.«
این تحلیلگر اقتصادی توضیح داد: »دولت 
در جایی مقصر گرانی اســت که با اقدامات 
تورم زا به نوعی دست در جیب مردم می کند 
تا کسری بودجه را پوشــش دهد. به همین 
دلیل برای رفع این مشکل به طور ریشه ای 

و مبنایی باید دولت کســری بودجه را رفع 
و رجوع کند. اقدامات کنونــی نهایتا مانند 
یک مسکن عمل می کنند و از تحمیل تمام 
بار تورم بــه مصرف کننــدگان جلوگیری 
می کند ولــی منابــع فعلی دیگــر کفاف 

نمی دهد«
او افزود: »هر چه شــکاف میان نرخ رسمی 
و بازار بیشتر شود یا تعداد نرخ های موجود 
اضافه شــود، بر مشــکلات فعلــی افزوده 
می شــود. بهترین الگو برای اداره کشــور، 
تک نرخی کردن قیمتها اســت چــرا که از 
رانت جویــی و فرصت طلبی های مرســوم 

جلوگیری می شود.«

فیاضی درباره اینکه زمینه تک نرخی کردن 
ارز چقدر وجود دارد، خاطرنشــان ساخت: 
»متاسفانه وضعیت »غیر عادی« و بحرانی 
کشــورمان تبدیل به یــک وضعیت دائمی 

شده است.
 فشــارهای تحریمی کم نیســتند و دولت 
نمی تواند نســبت بــه تورمی کــه ایجاد و 
به مصــرف کننــدگان تحمیل می شــود، 
بی تفــاوت و منفعل باشــد. پــس ناچار به 
مداخله هایی می شــود. با این حال بســیار 
بهتر اســت اگــر فقــط دو نــرخ ارز وجود 
می داشــت. به این ترتیب زمینه های ســو 

استفاده به حداقل می رسید.«
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ماجرای واریز یک میلیون تومان به حساب 
بازنشستگان چه بود؟

خبر واریــز یک میلیون تومان به حســاب بازنشســتگان تحت عنوان 
علی الحساب متناســب سازی تایید نشــد. خبری مبنی بر واریز مبلغ 
۱۰ میلیون ریال به حساب بازنشســتگان در تاریخ ۵ آذر، تحت عنوان 
علی الحساب متناسب ســازی بابت مهرماه ۱۴۰۳ و مبلغ ۱۰ میلیون 
ریال بابت آبان ماه ۱۴۰۳ به حساب مشترکینی که تا پایان سال ۱۴۰۲ 

بازنشسته، وظیفه بگیر، فوت شده اند، در برخی از رسانه منتشر شد.
با پیگیری مهر از کانــون عالی کارگران بازنشســته تأمین اجتماعی و 

صندوق بازنشستگی کشوری این خبر تأیید نشده و صحت ندارد.

واکنش »زاکانی« به چادرخوابی همراهان بیمار
شهردار تهران گفت: یکی از رســانه ها یک عکسی از اطراف بیمارستان 

منتشر کرده بود، اما معلوم شد که این عکس برای تابستان بوده است.
علیرضا زاکانی شــهردار تهران در مورد طرح همراه سرا برای بیماران 

گفت: تلاش خودمان را برای ساخت همراه سراها می کنیم.
وی در واکنش به انتشار تصاویر چادرخوابی همراهان بیمار گفت: اخیراً 
یکی از رسانه ها یک عکسی از اطراف بیمارستان امام رحمت الله علیه و 
بیمارستان کودکان منتشر کرده بود، اما معلوم شد که این عکس برای 
تابستان بوده و ما نیز به صورت برخط از آن مکان فیلمبرداری کردیم اما 

مشخص شد که این گزارش درست نبوده و گزارش کذب بوده است.
زاکانی با تاکید بر اینکه شــهرداری تهران تلاش خود را برای ســاخت 
همراه ســراها کرده اســت تصریح کرد: موضوع کمک های خیرین نیز 
باید در این زمینه مورد توجه قرار گیرد به دلیل اینکه کمک های زیادی 

کرده اند و ستون فقرات این طرح هستند.

مدیر عامل سازمان پسماند شهرداری  تهران خبر داد
وندان از وضعیت  افزایش رضایتمندی شهر
نظافت تهران و کاهش ۳۰ درصدی شکایات

مدیر عامل سازمان پسماند شهرداری  تهران با اشاره به وضعیت نظافت 
شهری تهران گفت: رضایتمندی شــهروندان در مورد وضعیت نظافت 
شهر نسبت به سال گذشته افزایش پیدا کرده است اما خودمان نسبت 
به وضعیت نظافت شهری تهران کاملا راضی نیستیم و باید بیشتر وقت 
بگذاریم و کار کنیم.رضا محمدی  درباره وضعیت نظافت شــهر ضمن 
اینکه از شهروندان خواســت که مشــکلات موجود در این زمینه را از 
طریق ســامانه ۱۳۷ گزارش دهند به رضایتمندی نســبی شهروندان 
نیز اشاره کرد و گفت:  اگرچه آمار شــکایت نسبت به سال های گذشته 

حدود ۳۰ درصد کمتر شده اما این برای خودمان راضی کننده نیست.
وی با تاکیــد بر نوســازی تجهیزات، رفــت و روب و اصلاح ســاختار 
قراردادها افزود: ما در قراردادهای جدید براساس فهرست بهای سازمان 
و بودجه برنامه قراردادمان را بســتیم زیرا برای اولین ســال ســازمان 

برنامه در موضوع رفت و روب فهرست بها داده است.
محمدی با بیان این که کارگران در سال ۱۴۰۳ هنوز حقوق سال ۱۴۰۲ 
را دریافت می کنند، گفت: حدود ۶۰ درصد حقوق کارگران رفت و روب 
را اضافه کردیم در حالی که هنوز به پیمانــکار پول ۱۴۰۲ را می دهیم. 
تا تعدیل توسط ســازمان برنامه ابلاغ نشود نمی توانیم پرداختی لازم را 
داشته باشیم و این افزایش حقوق انجام نمی شــود. اگر سازمان برنامه 

زودتر آن را ابلاغ کند کار انجام می شود.

مدیر عامل ســازمان پســماند شــهرداری  تهران درباره فعال نبودن 
پیمانکار منطقه ۱۴ که باعث جولان موش ها در این منطقه شده است، 
گفت: در ۲۱ منطقه رضایتمندی مردم نســبت به سال قبل بیشتر بود 
و منطقه ۱۴ تنها منطقه ای که نارضایتی بیشــتر از ســال قبل بود. ما 
براساس نظر شــهروندان قرارداد پیمانکار منطقه ۱۴ را فسخ کردیم و 
پیمانکار جدید آوردیم و در حال بررسی شرایط منطقه است تا اقدامات 

لازم را انجام دهد و مشکلات را رفع کند.

 پاساژ علاءالدین زیر ذره بین شورای امنیتی 
و انتظامی منطقه ۱۱

شــهردار منطقه ۱۱ تهران از بررسی تخلفات و آســیب های مجتمع 
تجاری علاءالدین در شورای انتظامی و امنیتی منطقه خبر داد.

ســید محمد موســوی در این باره، گفــت: ســاختمان علاءالدین از 
ساختمان های ناایمن مرکز شهر است که روزانه تردد بالای ۱۰هزار نفر 
دارد و رسیدگی به آســیب های پیرامونی این مجتمع تجاری از دغدغه 
های مدیریت شهری است.وی افزود: برای اصلاح نما و رفع خطر وعده 
ای از ســوی ذی نفعان داده شده بود که بر همان اســاس یک سال نما 
پوشــانده شــد، اما اقدامی صورت نگرفت و متعاقبا منجر به اعتراضات 
مردمی شده است.شــهردار منطقه ۱۱ تهران با بیان اینکه شهرداری 
مطابق قانون با این مجموعه رفتار می کند گفت: آسیب های پیرامونی 
این ساختمان در شــورای امنیتی و انتظامی منطقه مطرح و مصوباتی 
نیز درج شــده که به عنوان آغاز در ابتدا با کمک شــرکت شــهربان و 
معبربان طرح رفع سدمعبر فروشندگان غیر مجاز موبایل در حاشیه این 
ساختمان آغاز شده است . گزارشی نیز از تخلفات ساختمانی ارایه شده 
است که طی هفته جاری مطابق قانون و تصمیمات شورا اقدام می شود.

 شــهردار منطقه ۱۱ تهران همچنین در حساب کاربری خود در فضای 
مجازی از برگزاری جلســه شــورای هماهنگی انتظامی و امنیتی این 
منطقه خبر داده و اعلام کرده بود که در این جلســه ناایمن بودن پاساژ 
علاءالدین، تخلفات ســاختمانی، جرائم ســد معبر و شکایات مردمی 
از نابســامانی ها و معضلات اجتماعی این پاســاژ مورد بررسی و جهت 

رسیدگی مصوباتی به دنبال داشت.

وش کمپانی به مزایده  وی خارجی کور ۶ خودر
گذاشته می شود

رئیس کل دادگســتری اســتان تهران از برگزاری مزایده ۶ خودروی 
خارجی متعلق به شرکت کوروش کمپانی خبر داد.علی القاصی رئیس 
کل دادگستری اســتان تهران در بازدید از انبارهای جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی گفت: تعــدادی از خودروهای توقیفــی موجود در این 
پارکینگ مربوط به پرونده کوروش کمپانی است. رئیس کل دادگستری 
استان تهران بیان کرد: ۶ دســتگاه خودروی خارجی در مرحله مزایده 
قرار دارد، کارشناســی و قیمت گذاری شــده اند، تاریــخ بازدید از این 
خودروها از ۱۲ تــا ۱۹ آذرماه به مدت یک هفته اســت و روز ۲۵ مزایده 
برگزار می شود تا بخشی از مطالبات شکات پرداخت شود. یک خودروی 
دیگر نیز شناســایی شــده و در اولین فرصت قیمت گذاری و به مزایده 

گذاشته می شود.ارزش این خودروها حدود ۶۶ میلیارد تومان است.

دیوار

چهارمین جلســه رســیدگی به پرونده موســوم به 
چای دبش در شــعبه اول دادگاه انقلاب اسلامی ویژه 
رســیدگی به جرایم اخلال گران کلان و عمده در نظام 

اقتصادی به ریاست قاضی پسندیده برگزار شد.
 چهارمین جلسه رســیدگی به پرونده موسوم به چای 
دبش )دوشــنبه ۵ آذر ماه( در شعبه اول دادگاه انقلاب 
اسلامی ویژه رســیدگی به جرایم اخلال گران کلان و 
عمده در نظام اقتصادی به ریاســت قاضی پسندیده، 
مستشاران دادگاه، نماینده دادستان، متهمان، وکلای 
آنها، شــکات پرونده، نمایندگان سازمان های گزارش 
دهنده، بانک های شــاکی، بانک مرکــزی و گمرکات 

برگزار شد.
قاضی پســندیده در ابتدای چهارمین جلسه از دادگاه 
گفت: در جلسات گذشــته دادگاه کیفرخواست قرائت 
و اظهارات شــکات پرونــده و ســازمان های حرفه ای 
و متخصــص در موضوع که بعضاً اعلام شــکایت کرده 

بودند، اســتماع شــد و امــروز نمایندگان 
سازمان بازرسی کل کشور برای ارائه گزارش 

در جایگاه حاضر می شوند.
نماینده حقوقی سازمان بازرسی کل کشور 
در جایگاه حاضر شد و بیان کرد که موضوع 
اعلام جرم سازمان بازرســی کل کشور از 
گروه شــرکت های دبش اخــلال عمده و 

کلان در نظام اقتصادی، پولی و ارزی کشور از طریق 
قاچاق عمده ارز، فروش ارز بــدون رعایت ضوابط و 
مقررات ارزی بانــک مرکزی، عدم ایفــای تعهدات 

ارزی است.
وی افزود: همچنین شــکایت ســازمان بازرسی کل 
کشــور از متهمان بانکی در رابطه با تسهیل و کمک به 
مدیرعامل شــرکت های گروه دبش با وجود داشــتن 
تعهدات ارزی منقضی شــده، عدم رعایــت مقرارت 
مربوط به گشایش اعتبارات اســنادی داخلی و میانی، 

عدم نظــارت کافــی بر مصرف تســهیلات 
و عدم رعایت مقــرارت مربوط بــه ذینفع، 
صدور مصوبات پرداخت تســهیلات و ایجاد 
تعهدات بدون اعتبار ســنجی دقیق و تأیید 
ثبت سفارش ها به رقم تعهدات منقضی شده 

است.
وی افــزود: کارشناســی بــدون توجه به 
اعتبار ســنجی دقیق، عدم بررسی چگونگی مصرف 
تســهیلات دریافتی، ظرفیت ســنجی بیش از نیاز 
مشتری و عدم پیشنهاد وثایق با درجه نقدشوندگی 
بــالا، قاچاق ســازمان یافتــه کالا از طریــق اظهار 
اســناد جعلی گمرکی و واردات حجــم عمده چای 
فاقد اســتاندارد، پولشــویی و معاونت در پولشویی، 
تحصیل مال نامشــروع از جمله عناوین مجرمانه ای 
اســت کــه در گزارش هــای اختصاصی ســازمان 
بازرســی ارائه شده اســت.در ادامه جلســه دادگاه 

متهم ردیف اول پرونده دبش در جایگاه حاضر شــد 
و پس از تفهیــم اتهامات مندرج در کیفرخواســت، 
درباره صورت هــای مالی گروه شــرکت های دبش 
توضیحاتی ارائه و به ســوالات مطرح شــده از سوی 

قاضی پاسخ داد.
به گفتــه قاضی اســناد مالی شــرکت های گروه دبش 
توســط هیئــت کارشناســان دادگســتری در امور 

حسابرسی و مالی بررسی شده است. 
میزان فروش محصولات در صورت های مالی ثبت شده 
در خود شــرکت که به ازای آن ارز دریافت کرده بسیار 
بیشتر از میزانی است که هیئت کارشناسی دادگستری 
در بررسی اسناد مالی موجود به دست آورده اند، بنابراین 
آمار و ارقامی کــه متهم ردیــف اول در خصوص حوزه 
فعالیت، حجم گــردش مالی شــرکت و حجم فعالیت 
شــرکت مطرح کرده با نظر هیئت کارشناسی متفاوت 

است.

دادگاه

خریــدار  گــزارش هــای میدانــی و 
هشدارهای متخصصین عفونی، حکایت از 
این واقعیت دارد کــه موارد ابتلا به HIV در 

کشور به سرعت در حال افزایش است.
در حال حاضــر برخی از آزمایشــگاه های 
تشــخیص طبی در بخــش خصوصی هم 
نسبت به انجام تست HIV اقدام می کنند، 
هر چند گفته می شــود که تاییدیه آزمایش 
مورد نظــر بایــد در مراکز دولتــی انجام 
بشــود؛ اما آنچه مسلم اســت و اخباری که 
از آزمایشــگاه های خصوصــی بــه گوش 
می رسد، حکایت از ســرعت افزایش موارد 

ابتلاء به HIV در کشور دارد.

HIV چیست
 Human( ویروس نقــص ایمنی انســانی
 ،HIV یــا )immunodeficiency virus
نوعی ویــروس آهســته گســتر )ویروس 
پســگرد با ســرعت تکثیر پایین( و عامل 
بیماری ایدز اســت. HIV بــه یاخته های 
حیاتــی دســتگاه ایمنــی بــدن از جمله 
 ،)T +CD4( لنفوســیت تی کمک کننده
درشت خوارها و یاخته های دندریتی حمله 
می کند. HIV ویروسی اســت که با مختل 
کردن کارکــرد و ویران کــردن گونه ای از 
یاخته های مسئول هماهنگی ایمنی منجر 
به نقص دستگاه ایمنی بدن انسان می شود 
 HIV که به آن ایدز می گویند. از زمان ورود
به بدن تا بروز ایدز ممکن اســت بین ۶ ماه 
تا ۱۵ سال طول بکشــد. در این مدت گرچه 
فرد به ظاهر تندرست به نظر می رسد، ولی 
ممکن است ویروس از او به دیگران سرایت 

کند.

چرا مبتلا می شویم
رابطه جنســی کنتــرل نشــده )دهانی-

واژینال-مقعــدی( به طوری کــه یکی از 
دو طرف مبتلا بــه ویروس باشــند. وقتی 
مایعات بدن مثــل مایع منــی، مایع واژن 
و خون از شــخصی که عفونت دارد و مبتلا 
است به شخصی که سالم است، منتقل شود، 
بیماری به او منتقل می شود؛ حتی اگر مقدار 
کمی از این مایعات منتقل شوند. افرادی که 

رابطه جنسی کنترل نشده با شخص مبتلا 
دارند، در این ریســک قرار دارند اما افرادی 
که از قبل بیماری جنســی انتقال داده شده 
داشته اند، بیشــتر در این ریسک قرار دارند. 
انتقال این بیماری ربطی به جنسیت ندارد 
که فقط از یک جنس به دیگری منتقل شود 
بلکه انتقال از هردو جنــس به هردو جنس 

ممکن است.
به اشتراک گذاری ســوزن های تزریقی یا 
اســتروئید، راه دیگر انتقال ویروس است. 
ســوزن هایی برای خالکوبی، پیرسینگ و 
نقاشی های روی بدن هم می تواند منجر به 
عفونت شــود چرا که عفونت هایی که درون 
خون روی ســوزن موجود اســت را به بدن 
فرد ســالم منتقل می کند. اشتراک گذاری 
سوزن ها همچنین می تواند هپاتیت و سایر 

عفونت ها را نیز منتقل کند.
نوزادان نیــز در صورتی که مادرشــان این 
ویروس را داشته باشــد، در معرض عفونت 
قرار دارند. این انتقال می تواند قبل از تولد، 
در حال تولد یا در حال خوردن شــیر مادر 
 HIV اتفاق بیافتد. زنان باردار باید تســت

بدهند.

افزایش تست های مثبت
شــنیده ها و صحبت های میدانی با برخی از 
مسئولان آزمایشــگاه های بخش خصوصی 
و همچنین گریز به آمارهای رسمی وزارت 
بهداشت، حکایت از این واقعیت تلخ دارد که 
آمار ابتلاء به HIV در کشور، افزایش یافته 
اســت که می تواند یک زنگ خطر و هشدار 
جدی برای متولیان نظام سلامت در جهت 
پیشــگیری و کنترل بیماری از یک ســو، و 
تلنگری به دستگاه های فرهنگی و اجتماعی 
باشد که به بررسی این اتفاق ناگوار بپردازند. 
زیــرا، اگر رونــد صعودی ابتــلاء همچنان 
با ســرعت پیش برود، در آن صــورت باید 

منتظر عواقب ناگوار آن بود.
محمدمهدی گویا که ســال های زیادی در 
کســوت رئیس مرکز مدیریت بیماری های 
واگیر وزارت بهداشت فعالیت داشته است، 
حالا به عنوان یک متخصص عفونی و عضو 
هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشکی ایران، 
می گوید: در طی ۱۰ ســال اخیر، در منطقه 
مدیترانه شرقی ســازمان جهانی بهداشت 
که ایران را هم شامل می شــود، ۶۱ درصد 
موارد ابتلاء به ایدز افزایش یافته و متأسفانه 

به دلایل متعددی کنترل HIV تحت تأثیر 
بحران های سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و 
درگیری ها و کشمکش های منطقه ای قرار 

گرفته است.
وی با تاکید بر اهمیت ارتقای اطلاع رسانی 
در خصــوص بیمــاری ایدز و لزوم تســت 
تشــخیصی برای افراد مشکوک، می افزاید: 
در صورتــی که ســطح اطلاع رســانی در 
جامعه بالا رود، افرادی کــه نگران تابوهای 
ایدز هستند، بیشــتر و زودتر برای آزمایش 

ترغیب می شوند.

آمارها چه می گویند
لادن عباســیان رئیــس مرکــز تحقیقات 
ایدز ایران، با اشــاره به وضعیــت مبتلایان 
به ویروس HIV در ایــران، می گوید: طبق 
آخرین آمــار ۱۴۰۳، تســت ۲۴ هــزار و 
۷۶۰ نفر مثبت شده اســت اما تخمین زده 
 HIV می شــود که ۴۴ هزار نفر در کشــور

مثبت داشت باشند.
وی به تشــریح وضعیــت ایــدز در جامعه 
می پردازد و به این موضوع اشــاره می کند 
 HIV که ۱۹ درصد از ۲۴ هــزار و ۷۶۰ نفر

مثبت، زنان هســتند و این درصــد در آمار 
۶ ماهه نخست ســال ۱۴۰۳ به ۳۲ درصد 
می رســد. بنابراین الگوی انتقال HIV که 
قبلًا در مردان بوده الان زنان را نیز شــامل 
شده است.رئیس مرکز تحقیقات ایدز ایران 
می افزاید: ۷۳ درصــد از ۲۴ هزار و ۷۶۰ نفر 
HIV مثبت، در گروه ســنی ۲۰ تا ۴۵ سال 

قرار دارند.
 HIV عباســیان نســبت به افزایش انتقال
از طریق روابط جنســی هشــدار می دهد و 
می گوید: ۲۸ درصد از ۲۴ هــزار و ۷۶۰ نفر 
HIV مثبــت، از طریق روابط جنســی به 
این ویروس مبتلا شــده اند و این درصد در 
آمار ۶ ماهه نخســت ۱۴۰۳، به ۶۵ درصد 
می رســد بنابرایــن تغییر الگــوی ابتلاء را 

شاهد هستیم.
شــاید یکی از درگیری های متولیان حوزه 
سلامت کشور در طول ســال، برنامه ریزی 
برای مقابله با کمبود دارو باشــد تا بیماران، 
کمتر گرفتــار شــوند. این دغدغــه قابل 
احترام است، اما نکته ای که مدیران وزارت 
بهداشت نباید از آن غافل شــوند، توجه به 
چنین بیماری هایی اســت کــه اگر کنترل 
و پیشگیری نشــود، عواقب ناگواری در پی 

دارد.
وقتی به جامعه آماری سنین ۲۰ تا ۴۵ سال 
نگاه می کنیم کــه ۷۳ درصد افــراد مبتلا 
را تشــکیل می دهند، به راحتــی می توان 
متوجه واقعیت های این بیمــاری رفتاری 
شد. اگر قرار باشد این بیماری، افراد جوان و 
میانسال جامعه را درگیر کند؛ قطع به یقین 
با مشکلات زیادی در ســال های نه چندان 
دور مواجه خواهیم شــد که شاید آن موقع، 
حل کردن آن امکان پذیر نباشــد. بنابراین، 
متولیان نظام ســلامت باید کمبود دارو را 
فاکتور بگیرنــد و به دنبال راهــکاری برای 
 HIV کنترل و پیشــگیری از افزایش موارد

در کشور باشند.
البته کــه مقابله بــا این بیماری و آســیب 
اجتماعی، به تنهایی متوجه وزارت بهداشت 
نیست؛ اما می توانند زنگ خطر را برای دیگر 
مسئولان به صدا در بیاورند که »ایدز« رو به 

افزایش است.

خریدار  نداشــتن کلاه ایمنــی هنگام 
رانندگی با موتورسیکلت شاید در نگاه اول 
تخلفی کوچک به نظر برســد، اما عواقب آن 

می تواند جبران ناپذیر باشد.
پســر جوانی بــا آرزوهای بی شــمار و دلی 
پر از امید، در خیابانی شــلوغ موتور خود را 
روشــن کرد. صدای موتور بلند و آشنا بود، 
اما هیچ چیز در آن لحظه نمی توانســت به او 
یادآوری کند که قرار اســت به آخرین سفر 
زندگی اش برود. کلاه ایمنی که همیشه در 
خانه می ماند و هیچ گاه بر سر نمی گذاشت، 
ایــن بار هــم در گوشــه ای از اتــاق خاک 

می خورد.
همانطــور کــه در خیابان هــای پرتــردد 
می تاخــت، لحظــه ای همه چیــز به طرز 
فجیعی تغییر کرد. یک لحظه بی احتیاطی، 
یک پیچ تیز و یک سقوط وحشتناک. سرش 
به آســفالت خورد. جمجمه اش شکســت، 

زندگی اش تمام شد.
کلاه ایمنی، همــان چیزی که اگر بر ســر 
داشت، شاید می توانســت او را از این فاجعه 
نجات دهد، این تنها یکی از هزاران حوادثی 
اســت که روزانه در گوشــه و کنار این شهر 
اتفاق می افتد. هزاران نفــر به همین دلیل، 
به دلیل بی توجهی بــه اهمیت کلاه ایمنی، 
جان خود را از دست می دهند. آنها می روند، 
و خانواده ها و عزیزانشان هم با غم و حسرت 
باقــی می مانند. امــا تنها یک ســوال باقی 
می مانــد: آیا ایــن جان ها لازم بــود به این 

راحتی از دست بروند؟
استفاده از کلاه ایمنی می تواند تا ۸۵ درصد 

خطر آسیب دیدگی شــدید به سر را کاهش 
دهد، اما هنوز بســیاری از موتورسواران، از 
پوشیدن آن خودداری می کنند و همچنان 
درصــد بالایــی از تصادفــات مربــوط به 
موتورسوارانی اســت که کلاه ایمنی بر سر 

نداشته اند.
 آیا این مســئله نشــان دهنده ی ضعف در 
فرهنگ ســازی و توجه به ایمنی اســت؟ 
آیا موتورســواران از خطــرات واقعی آگاه 
هستند؟ چرا در مواجهه با چنین تهدیدی، 
همچنان نسبت به اســتفاده از کلاه ایمنی 

بی توجهی می کنند؟
برای درک بهتر این موضــوع از چند موتور 
سوار علت اینکه چرا کلاه ایمنی نمی پوشند 
پرســیدیم که عمده پاســخ موتور سواران 
این بود که کلاه ایمنی همیشــه گرم است 
و راحت نیست. حس می کنم در هوای گرم 
خفه می شــوم.کلاه ایمنی های استاندارد 
خیلــی گــران هســتند. مــن نمی توانم 
هزینه کنــم. راســتش به خاطــر جریمه 
هم نمی پوشــم. پلیس خیلــی وقت ها در 
خیابان هــا حضور نــدارد و من همیشــه 

می توانم از جریمه فرار کنم.
در واقع، دلایلی که افراد برای عدم استفاده 
از کلاه ایمنــی مطرح می کننــد، می تواند 
به طور خلاصه به دو دســته اصلی تقســیم 
شود؛ یک، بســیاری از موتورسواران به ویژه 
در مناطــق دورافتاده، از خطرات ناشــی از 
عدم استفاده از کلاه ایمنی بی خبرند. دوم، 
بسیاری از موتورسواران می گویند که کلاه 
ایمنی های باکیفیت، قیمت بالایی دارند و 

برای خرید آن ها توان مالی ندارند.
در حالی کــه اســتفاده از کلاه ایمنی برای 
موتورســواران به طور قانونی اجباری است، 
اجرای این قانون همیشــه بــا چالش هایی 

همراه بوده است.
 برخــی از موتورســواران فکــر می کنند 
وســیله نقلیه آنهــا جریمه نمی شــود و 
تفاوتی بین اعمال قانون موتورســیکلت و 
خودرو وجود دارد ولــی در قانون این گونه 
نیست و بین موتورســیکلت و خودرو هیچ 
گونه تفاوت خاصی بــرای اعمال قانون ها 

وجود ندارد.
پلیــس راهور پایتخــت به منظــور ترویج 
فرهنگ ایمنــی در میان موتورســواران، 
اقدام به اهدای کلاه ایمنی در مناسبت های 
مختلــف می کنــد. ایــن اقدام بــا هدف 
آگاهی بخشــی درباره اهمیت اســتفاده از 
کلاه ایمنی و کاهش تلفات و آســیب های 
ناشــی از تصادفات موتورســیکلت انجام 

می شود.
همچنین پلیس راهور تــلاش می کند تا با 
توزیع رایگان کلاه های ایمنی اســتاندارد، 
استفاده از این وسیله حیاتی را ترویج دهد. 
علاوه بر اهدای کلاه، کارشناسان پلیس در 
این مناسبت ها با ارائه آموزش های کوتاه در 
خصــوص اهمیت اســتفاده از کلاه ایمنی، 
تلاش می کنند تــا نگرش موتورســواران 
را نســبت به رعایــت قوانین و اســتفاده از 

تجهیزات ایمنی تغییر دهند.
عدم استفاده از کلاه ایمنی تنها یک مشکل 
فردی نیســت؛ بلکه یک بحــران اجتماعی 

اســت. هر تصادف منجر به آسیب جدی یا 
مرگ، هزینه هــای ســنگینی را به جامعه 
تحمیل می کنــد. هزینه هــای درمانی، از 
کارافتادگــی و تأثیرات منفــی اجتماعی، 
همه و همه بار ســنگینی را بر دوش جامعه 

و خانواده ها می گذارند.
فرهنگ سازی گســترده از طریق رسانه ها، 
کمپین هــای آموزشــی و حتــی مدارس 
می توان آگاهی عمومــی را درباره اهمیت 
کلاه ایمنــی افزایش داد. دولــت می تواند 
برای کاهش هزینه هــای خرید کلاه ایمنی 
اســتاندارد، یارانه هایی اختصــاص دهد. 
تشــدید نظارت و اجرای قوانین، نظارت و 
برخورد قاطع تر پلیــس می تواند به عنوان 

یک عامل بازدارنده عمل کنــد. حمایت از 
تولیدکنندگان داخلی برای تولید کلاه های 
ایمنی با کیفیت و مقرون به صرفه، می تواند 

به رفع مشکل قیمت بالا کمک کند.
کلاه ایمنی نه فقط یک وســیله، بلکه یک 
انتخــاب حیاتی اســت کــه می تواند بین 
زندگی و مرگ تفاوت ایجــاد کند. هزاران 
نفر روزانه در جاده ها و خیابان ها با انتخابی 
ساده مواجه هســتند؛ انتخابی که می تواند 

جانشان را نجات دهد.
در نهایت، استفاده از کلاه ایمنی باید به یک 
عادت و فرهنگ عمومی تبدیل شود؛ جایی 
که هر موتورسوار بداند که جان او مهم تر از 

هر چیزی است.

ونده چای دبش در دادگاه چه گفت؟ متهم ردیف اول پر
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وژه »طرز تازه«  تمدید کنسرت »چهارگان« از پر
ودکی در تالار ر

کنسرت گروه موسیقی »چهارگان« در ســومین تجربه از »طرزِ تازه«، 
با اتمام بلیت های شب نخست، برای شامگاه جمعه نهم آذر نیز در تالار 

رودکی تمدید شد.
 به نقــل از روابط عمومــی بنیاد رودکی، کنســرت گروه موســیقی 
»چهارگان« با اجرای چهارنــوازی ایرانی در ســومین تجربه از »طرزِ 
تازه«، با اتمام بلیت های شب نخســت، برای شامگاه جمعه نهم آذر نیز 
در تالار رودکی تمدید شد.این کنسرت که قرار بود هشتم آذر اجرا شود 

جمعه نهم آذر نیز ساعت ۲۰ برگزار می شود.
در بخش اول این کنســرت مجموعه ای از قطعات از آثار آهنگســازانی 
چون شــریف لطفی، ســعید هنرمند، آدام گودوین، رضا محجوبی و 

احسان ذبیحی فر اجرا خواهد شد.
بخش دوم نیز به اجرای قطعاتی در آواز دشتی به روال فرمال موسیقی 

ایرانی اختصاص دارد.
احســان ذبیحی فر )کمانچه اول(، مشــکات نصیری )کمانچه دوم(، 
آزاده شــمس )قیچک آلتو( و محمدمهدی بصیرت منش )قیچک بم( 

نوازندگان کوارتت »چهارگان« را تشکیل می دهند.
»طرزِ تازه« عنوان طرحی است که در آن بنیاد فرهنگی هنری رودکی 
از ایده های گروه های موسیقی در ســبک های مختلف از جمله ردیف 
دستگاهی، موسیقی نواحی و کلاســیک غربی حمایت های ویژه ای به 

عمل می آورد.
پیش از این نیز در نخســتین تجربه کنســرت »تریو + یــک« در تالار 
وحدت و پس از آن در دومین تجربه کنسرت »ننشیند خموش« توسط 
گروه همنــوازان وداد در تالار رودکی برگزار شــد که مورد اســتقبال 

مخاطبان قرار گرفت.
کنسرت گروه موسیقی »چهارگان« از ســاعت ۲۰ شامگاه پنجشنبه و 
جمعه هشــتم و نهم آذر در تالار رودکی برگزار می شود و علاقه مندان 

می توانند بلیت آن را از طریق سامانه تیوال تهیه کنند.

جشنواره رسانه ای »سما« صاحب دبیرخانه 
دائمی می شود

دبیر جشــنواره رســانه ای »ســما« از حرفه ای تر شــدن فرایند این 
جشنواره سخن گفت و اینکه قرار است به زودی صاحب یک دبیرخانه 

دائمی شوند.
مجید صحراکارها دبیر جشــنواره رســانه ای »ســما« کــه به تازگی 
اختتامیه آن توسط بسیج صداوســیما برگزار شد درباره این جشنواره 
بیان کرد: یک اتفاق خوب دوره دوم نســبت به ســال گذشته این بود 
که تعداد آثار ارسالی نسبت به ســال قبل دو و نیم برابر افزایش یافت و 

امسال ۸۵۰ اثر به جشنواره رسید.

وی درباره اینکه چرا چندان تبلیغاتی نسبت به جشنواره انجام نگرفت، 
توضیح داد: ما تا جایی که توانستیم، جشنواره رســانه ای »سما« را به 
اطلاع عموم رســاندیم اما مساله این اســت که در دوره های اول و دوم، 
دبیرخانه دائمی نداشــتیم که همین مســئله باعــث کاهش کیفیت 

اطلاع رسانی شد.
صحراکارها با اشاره به عمومی شدن این جشنواره در دوره دوم تصریح 
کرد: سال گذشته جشــنواره برای تولیدات معاونت ها و مراکز استانی 
صداوسیما بود. امسال فکر کردیم که علاوه بر صداوسیما، همه مراکزی 
که تولید حرفه ای دارند، آثارشــان را ارســال کنند. ضمن اینکه بخش 
مردمی را هم اضافه کردیم که به صورت جداگانه آثار این بخش داوری 

شد.
دبیر جشنواره »سما« درباره انتخاب اسم جشنواره و رویکرد آن عنوان 
کرد: جشنواره سه کلیدواژه سازندگی، محرومیت زدایی و امیدآفرینی 
را به عنوان ســه محور اصلی قرار داده اســت که نام جشنواره نیز بر این 
اساس انتخاب شده است. این جشنواره در بخش های تولیدات خبری، 
رادیویی، مجازی و مستند تلویزیونی برگزار می شود که ۲ بخش حرفه 

ای و مردمی دارد.
وی در بخــش دیگــر صحبت هایــش گفت: مــا در مرحلــه تثبیت 
جشنواره هســتیم و امیدواریم در ســال های آینده به جایگاهی برسد 
که تولیدکنندگان از قبل برنامه ریزی مفصلی برای ارســال آثارشــان 
به جشنواره داشته باشــند. جشــنواره ها از چند وقت قبل از برگزاری 
فراخوان دارند و بعد هم برگزاری اســت و ما هم ســعی می کنیم طبق 

همین برنامه ریزی برای سال آینده پیش برویم.
صحراکارها با اشاره به بستر حرفه ای برای حمایت از شرکت کنندگان 
جشنواره تصریح کرد: بســتر خوبی برای آثاری در نظر گرفته ایم که به 
دست ما می رسد و بنا داریم آکادمی جشــنواره »سما« را فراهم کنیم. 
در این آکادمی فضایی را برای حمایت افرادی که در مســیر تولید برای 
جشــنواره هســتند، ایجاد می کنیم و به نوعی در فضای منتورینگ و 

هدایت آثار و شرکت کنندگان وارد شویم.
وی در پایان درباره دوره سوم این جشــنواره و زمان بندی شروع به کار 
عنوان کرد: دوره سوم سال آینده شروع می شــود و برگزاری اختتامیه 
در همان هفته بســیج خواهد بود. از ســه ماه قبل هم فراخوان را آماده 
و اطلاع رســانی خواهیم کرد تا علاقه مندان بتوانند در این جشــنواره 

حضور یابند.

فیلم های داستانی »سینما حماسه« به نمایش 
درمی آیند

مراسم رونمایی از آثار داســتانی و کتاب نشست های تخصصی دومین 
رویداد ملی »سینما حماسه« برگزار می شود.

 به نقل از روابط عمومی مرکز فیلم جوان سوره، روز شنبه ۱۰ آذر مراسم 
رونمایی از آثار داستانی و کتاب نشســت های تخصصی دومین رویداد 
ملی »سینما حماسه«، از ســاعت ۱۷ در پردیس سینما هویزه مشهد 

برگزار می شود.
در این برنامه از فیلم های »سر«، »ســیاه ماهی« و »پای پرواز« که در 

باشگاه فیلم رویش تولید شده اند، رونمایی خواهد شد.
فیلم های »ســر« به کارگردانی علیرضا رضایی، نویســندگی احسان 
فــولادی فــرد و تهیه کنندگی ســجاد انتظــاری و »پای پــرواز« به 
کارگردانی روح الله جلالی طلب، نویســندگی محمد صالح نوروزنژاد و 
تهیه کنندگی ســجاد انتظاری در چهل و یکمین جشنواره بین المللی 
فیلم کوتاه تهران حضور داشــتند و برگ زرین بخش کتاب و سینمای 
این جشــنواره به فیلم »پای پرواز« رســید و مرکز هنری رســانه ای 
نهضت نیز جایزه خود را به فیلم »سر« اهدا کرد. همچنین فیلم »سیاه 
ماهی« به کارگردانی ســعید ولی زاده، نویســندگی محســن جهانی 
و تهیه کنندگی داوود کرمی نیز در ســومین جشــنواره چند رسانه ای 

میراث فرهنگی حضور داشت.

قاب

نمایشــگاه آثار نقاشــی علیرضا اســماعیلی با عنوان 
»منظری دیگر«، جمعه ۹ آذر ۱۴۰۳ در نگارخانه لاله 

افتتاح می شود.
 به نقل از روابط عمومی نگارخانه لاله، »منظری دیگر« 
عنوان نمایشگاه نقاشــی های علیرضا اسماعیلی است 
که از عصر جمعه ۹ آذر در نگارخانه لاله افتتاح می شود 

و تا ۱۷ آذر ادامه خواهد داشت.
محمدعلــی ســعیدی مدیــر نگارخانــه لالــه و 
نمایشــگاه گردان »منظری دیگر« درباره این رویداد 
گفــت: در نمایشــگاه »منظــری دیگــر«، علیرضا 
اسماعیلی در تلاشی نوگرایانه سعی کرده که مخاطب، 
فرایند موسیقی، رنگ و فرم را مستقیماً در آثار او حس 
کند و به جای ارائه فرم ها و مضامین و روایت های آشنا، 
بی آن که تابلوهایش دلالــت موضوعی معنایی صریح 
داشته باشــد، موســیقی بی کلامی را در سطح بوم به 

نمایش بگذارد.
وی توضیــح داد: علیرضا اســماعیلی در این مجموعه 

نقاشی هایش مانند بسیاری دیگر از نقاشان 
آبســتره اکسپرسیونیسم نشــان داده است 
که لازم نیست در یک تابلوی نقاشی معنای 
دلالتی وجود داشــته باشــد، چراکه روایت 
و محتوا الزامــاً در درون فرم ها و اندام واره ای 
ملموس شــکل نمی گیرنــد. از آنجایی که 
فرم های رنگین تابلوهای این نقاش کاملًا به 

شکل درونی تجسم یافته است در آثار وی نه نماد وجود 
دارد و نه دال. معنای موســیقیایی فرم های رنگین او از 
طریق همان انتظاری به وجود آمده اســت که شنونده 

یک قطعه موسیقی آن را تجربه می کند.
ســعیدی تصریح کــرد: در این آثار، نقاش به وســیله 
مجموعه ای از فضاهای رنگین پر انرژی، گرایشاتی را در 
مخاطب مجدداً زنده می کند که شاید تا پیش از مواجه 
شدن با آثار او تحقق نیافته و یا کاملًا متحقق نشده اند. 
به همین دلیل نقاشــی های او، انگیزش های بصری و 
زیبای شناسی خاصی را در درون مخاطب برمی انگیزد 

که در نهایت توســط دلالت های درونی خود 
وی حل می شود.

وی همچنیــن گفت: فرم هــای رنگین این 
نقاش، نت هــای رســانه ای بصــری آثار او 
هســتند که هیچ دلالت معنایی، حاوی پیام 
روایی در آنها وجود ندارد. شــاید بر اســاس 
ذهنیت قبلی مخاطب و با کوشش بسیار، وی 
بتواند دلالت هایی مفهومی و نــه موضوعی در خارج از 
آثار این نقاش بیابد. در همین راســتا، نقاش زمینه ای 
را فراهم مــی آورد تا بتوان از آن چه بــه صورت بصری 
محسوس هســت به صرف اینکه حســی است و بدون 
اینکه لازم باشــد آن را کمیت پذیر کنــد لذت بصری 
ببــرد. در این ساده ســازی و دوری از فرم های آشــنا 
و حرکت به ســمت آبستراکســیون، بخش زیادی از 
ویژگی های محســوس متعارف اشــیا نادیده گرفته 
می شــود و درخشــش کیفیات قابل رویت، موقتاً به 
کناری رانده می شــود. این در واقع تقلیل محسوسات 

طبیعی به داده های تعمدی نقاش اســت که از دریچه 
خلاقیت او عبور کرده اســت و در تابلوهای وی متجلی 

شده است.
علیرضا اسماعیلی دانش آموخته رشته نقاشی دانشگاه 
سوره است که بیش از بیست ســال فعالیت در عرصه 
هنرهای تجســمی داشته اســت. وی همچنین عضو 
موسسه توســعه هنرهای تجسمی و مشــاور هنری 

پژوهشگاه فرهنگ و هنر اسلامی است.
مراسم افتتاحیه نمایشگاه »منظری دیگر« روز جمعه 
۹ آذر ۱۴۰۳ از ســاعت ۱۶ تا ۱۹ با حضور هنرمندان 
و علاقه مندان هنر در نگارخانه لاله برگزار می شــود و 
پس از آن، نمایشــگاه از ۱۰ تا ۱۷ آذر ۱۴۰۳ )شــنبه 
تا چهارشنبه( از ســاعت ۹ تا ۱۷، به غیر از ایام تعطیل 
دایر خواهد بود. علاقه مندان می تواننــد برای بازدید 
به محــل نگارخانه لاله واقع در خیابــان فاطمی، ضلع 
شمالی بوســتان لاله، روبه روی پارکینگ طبقاتی لاله 

مراجعه کنند.

در حالی سه آلبوم جدید موسیقی در روزهای گذشته 
به صورت مجازی پیــش روی مخاطبان قرار گرفته اند 
که غیر از چنــد اثر پاپ حال و روز مســاعدی در حوزه 

اقتصادی برای آلبوم های موسیقایی حکم فرما نیست.
سه آلبوم موسیقایی در روزهای گذشته در قالب های 
مختلف به صورت مجازی پیــش روی مخاطبان قرار 
گرفته اند که غیــر از چند اثر در ژانر موســیقی پاپ به 
خوانندگی احســان خواجه امیری و بابک جهانبخش 
که آن هم به صورت رایگان در اختیــار مخاطبان قرار 
گرفته، حال و روز مســاعدی بر حوزه اقتصادی فروش 

آلبوم های موسیقایی حاکم نیست.

»شــوق باران« نام یکی از آثــار تازه انتشــار یافته در 
فرآیند تولید و فروش محصولات موســیقایی اســت 
که در قالب یک اثر بی کلام در دســترس علاقه مندان 
موسیقی ایرانی قرار گرفته است.محمدتقی سعیدی از 
هنرمندان پیشکسوت عرصه موسیقی ایرانی به عنوان 
نوازنده ســه تار و محمود رفیعیان نوازندگی تمبک در 

این مجموعه موسیقایی همکاری داشته اند.
»شــور«، »افشــاری«، »اصفهان«، »چهارگاه« هم 

اسامی قطعات مختلف این آلبوم را تشکیل می دهند.
»داغلار مارالی« عنوان یکی از آثار جدید موســیقایی 
اســت که نســخه مجازی آن با هنرمندی امیرحسن 

یوســفی و تنظیم حمیدرضا جدیری و حمید چشمه 
خــاور در ژانــر موســیقی فولــک آذربایجانی پیش 
روی مخاطبان قــرار گرفته اســت.»داغلارمارالی«، 
»عزیزآنالار«، »ســن منه حیاتیم دیئردین«، »آذری 
قیزی«، »گوزلســن«، »منه اینان«، »هارا کنتسم«، 
»نه اوچون سنی سئودیم«، »عزیز دوستوم«، »سنده 
دیرگوزلریــم«، »آی ایشــقیندا«، »گئجــه لرتک« 

قطعاتی هستند که در این آلبوم گنجانده شده اند.
حمیدرضــا جدیری نوازنــده کیبورد، فرهــاد رهنما 
نوازنده کیبورد و آکاردئون، ســعید قاسم زاده نوازنده 
گیتار بوزوکی، باغلاما، باقردادخواه نوازنده کلارینت، 

بهنام لشــگری نوازنده قارمون، امیرحســن یوسفی 
نوازنده ناغارا، فهیمه نشــری و دورنا مارالباشی گروه 

کر اعضای گروه اجرایی این آلبوم را تشکیل می دهند.
آلبوم »پیانیــکا« هم یکی دیگــر از مجموعه های تازه 
منتشر شده عرصه موسیقی است که در قالب بی کلام 
با محوریت ســاز ملودیکا پیــش روی مخاطبان قرار 
گرفته است.محس اونیکزی آهنگساز، تنظیم کننده، 
نوازنده پیانــو، نوازنده ملودیــکا و نوازندگی گیتار این 
آلبوم را به عهده دارد. پروژه ای که به نوعی یک اثر تک 
نفره موسیقایی محسوب می شــود و محسن اونیکزی 

محوریت اصلی اجرای محتوای اثر را عهده دار است.

نمایشگاه

موسیقی

خریدار  داریوش فرهنگ بازیگر سینما 
و تئاتر با بیان اینکــه هنرمندان آیینه ای 
در برابر اجتماع هستند، گفت که همواره 
سعی کرده است کارهای دم دستی انجام 
ندهــد و ســطح بازیگــری اش را پایین 

نیاورد.
 به نقــل از روابط عمومی موزه ســینما، در 
ادامه انتشــار سلسله نشســت های تاریخ 
شــفاهی، موزه ســینما همزمان با زادروز 
داریوش فرهنگ بازیگر پیشکسوت سینما، 
تئاتر و تلویزیون بخش هایی از گفتگوی این 
هنرمند را منتشر کرده است که بخش هایی 

از آن  را می خوانید.
داریــوش فرهنــگ با بیــان اینکــه مردم 
ایران را بسیار دوســت دارد، گفت: بارها با 
خودم فکر کردم که مردم چــرا هنرمندان 
را دوســت دارند، دلیلش این است که آنها 
را از خودشــان می دانند و به آنهــا احترام 
می گذارند. شخصا همیشــه سعی کردم به 
شــعور و فهم مردم احترام بگذارم، کارهای 
دم دستی انجام ندهم و سطح بازیگری ام را 
پایین نیاورم زیرا معتقدم هنرمندان چشم 
و گوش مــردم و آیینــه ای در برابر اجتماع 

هستند.
وی با اشــاره به فیلم »باشو غریبه کوچک« 
بیان کرد: در فیلم »باشــو غریبه  کوچک« 

دســتیار اول بهرام بیضایی بودم و چیزهای 
زیــادی از او آموختــم زیــرا او ســینمای 

متفاوتی دارد.
فرهنگ درباره فیلم سینمایی »طلسم« 
نیز گفت: در زمان ســاخت »طلســم« 
دائم بــا خودم فکــر می کردم کــه قرار 

اســت درمورد چه چیزی فیلم بســازم 
و از دوســتی که در گروه ما بود پرسیدم 
که این فیلم به نظــرت درباره چه چیزی 
هست و او در پاســخ به من گفت درباره 
عشق است. یعنی اگر به من نگفته بود من 
به دنبال کاراکترهایی همچون شــازده 

و کشــاورز و ... می رفتــم و کاملا گمراه 
می شــدم اما بعد متوجه شــدم داستان 
اصلی فراتر از عشــق یعنی درباره غیبت 

عشق است.
وی تصریح کــرد: قــرار بــود واروژ کریم 
مسیحی ســریال »ســربداران« را بسازد و 

بهــرام بیضایی آن را بنویســد. تهیه کننده 
آقای پرتوی گفت یک نمونه را واروژ بسازد 
که ببینیم به چه شــکلی می شود و من هم 
که خیلــی جوان بــودم نقش یــک مغول 

خونخوار را بازی کردم.
وی در پایان خطاب بــه فریدون جیرانی که 
با او به گفتگو نشسته بود، بیان کرد: توصیه 
من به جوانان این اســت که باید نگاهتان را 
عوض کنید و نسبت به جهان و هستی نظر 
داشته باشــید زیرا در این صورت می توانید 

به کارتان تداوم ببخشید.
در کارنامــه هنــری داریــوش فرهنــگ 
کارگردانی آثــاری همچون »طلســم«، 
»تکیه بر بــاد«، »یک گــزارش واقعی«، 
»دو فیلــم با یــک بلیــت« و ... همچنین 
کارگردانــی مجموعه هــای تلویزیونــی 
»سلطان و شــبان«، »طلســم شدگان«، 
»تولــدی دیگــر«، »راه شــب« و ... دیده 

می شود.
وی همچنین در آثــاری همچون »محمد 
رســول الله )ص(«، »شــاید وقتی دیگر«، 
»ســفر«، »دو فیلــم بــا یــک بلیــت« و 
مجموعه های تلویزیونــی »کلاه پهلوی«، 
»بی گناهان«، »در جســتجوی آرامش«، 
»سلمان فارســی«، »معصومیت از دست 

رفته« و .. . نقش آفرینی داشته است.

»منظری دیگر« در لاله تماشایی می شود

ونق آلبوم ها وژه جدید موسیقایی در بازار کم ر انتشار سه پر

بنیاد سینمایی فارابی احیاء می شود یا تعطیل؟!
خریدار  بنیاد ســینمایی فارابی که وارد 
پنجمین دهه عمر خود شــده چند ســالی 
اســت با اما و اگرهای زیادی بر ســر بود و 
نبودش و یا نحوه عملکردش مواجه شــده 
اســت، حاشــیه های متعدد این مجموعه 
از بعُــد مالــی و غیرمالــی گاهــی چنان 
بحث برانگیز شده که ماهیت وجودی بنیاد 
را در تیررس انتقادها قــرار داده و از آنجا که 
سینماگران زیادی نســبت به برخوردهای 
خودی و ناخودی مدیران آن گله  داشــتند، 
تعطیلی بنیاد ســینمایی فارابــی یکی از 
پیشــنهادهای پرتکرار آن ها در این سال ها 
بوده اســت. اما حالا مدیــران جدید، هم بر 
حکمرانی نرم در سینما تاکید می کنند و هم 
بر ضرورت بازنگری جدی در فارابی. پرسش 
این اســت که این دو چگونه قرار اســت در 

چنین مجموعه ای اجرا شوند؟
بنیاد سینمایی فارابی که بیش از ۴۰ سال از 
تأسیس آن می گذرد، در دهه های مختلف 
با عناوین پرطمطراقی همچون »نهاد ملی 
ســینما« از آن یاد می شــده و با تشکل ها، 
نهادهــا و مراکــز ملی و ســینمایی مهمی 
در برخی کشــورهای دنیا هم تراز دانســته 
می شد اما در سینمای ایران و بخصوص در 
چند سال گذشــته یکی از پرحاشیه ترین 
مجموعه های ســینمایی دولتی شــناخته 

می شود.
این بنیاد، طبق روایت ســیدمحمد بهشتی 
- از مؤسسین بنیاد سینمایی فارابی - که از 
سال ۱۳۶۲ تا ۱۳۷۲ مدیریت آن را برعهده 
داشت، ســال ۶۲ با همراهی محمدمهدی 

عبــدالله  آقاجانــی،  محمــد  دادگــو، 
اسفندیاری، علیرضا شــجاع نوری، مجید 
مســچی، مهدی یزدانی، التفات شکری آذر 

و ایرج تقی پور شکل گرفت.
بهشتی سال ها قبل در این زمینه گفته بود:  
در آن ســال ها )دهه ۶۰( فعالیت گسترده 
در زمینــه سیاســت گذاری و برنامه ریزی 
در حوزه ســینما انجــام شــد و طبق این 
برنامه ریزی هــا لازم بــود، نهادی شــکل 
بگیرد که وظیفه حمایت از ســینمای ایران 
را برعهده بگیرد. این نهاد قــرار بود دولتی 
نباشد، بدین معنا که تابع قوانین و مقررات 
دولتی نباشد و اساســا چهره  دولتی نداشته 

باشد.
به گفته او، قبل از انقلاب اساســنامه باشگاه 
فارابی به عنوان “سینما تک” طراحی شده 
و مصوب شورای عالی فرهنگ دوره خودش 
بود. اساســنامه  اجازه مــی داد که بندهای 
آن تغییر کند تا براین اســاس بنیاد فارابی 
به عنوان بازوی حمایت از ســینمای کشور 

فعال شود.
بهشــتی در آن مقطع امیدوار به رســیدن 
روزی بود که بنیاد ســینمایی فارابی نباشد 
و درواقع ســینمای ایران بــه وجود چنین 
بنیادی احتیاج نداشته باشد اما الان پس از 
گذشــت بیش از چهار دهه نه تنها این بنیاد 
همچنان پابرجاســت بلکه در بســیاری از 
دوره های مدیریتی صرفــا به بازوی اجرایی 
منویات دولت در سینما بدل شده، تا جایی 
که تنها پایگاه جدی ســینمای دولتی برای 
عملی کردن شعارهای سیاسی و اجتماعی 

و ایدئولوژیک بوده است. مصداق این مسئله 
تولیدات همین سه سال اخیر است که قطعا 
کیفیت برخی از آنها جای بحث و بررســی 

فراوان دارد.
البته با گزارشی که مدیرعامل پیشین بنیاد 
ســینمایی فارابی )مجید زین العابدین( در 
آخرین روز فعالیت رســمی دولت سیزدهم 
منتشــر کرد، فرصت بهتری برای بررسی 
دقیق تر عملکرد فارابی در سه سال گذشته 
فراهم شده است اما شــاید بد نباشد مسائل 
دیگری هم از دو ســال ابتدایی بنیاد روشن 
شــود، بخصوص از روزهایی که ماجراهای 
فارابی در دولت سیزدهم با انتصاب یکسری 
چهره غیرسینمایی از جمله رییس سازمان 
برنامه و بودجه، وزیر نفت، دبیر شورای عالی 
مناطــق آزاد، معاون ســتاد اجرایی فرمان 
امام و دبیرکل نهــاد کتابخانه های عمومی 
کشور در هیأت امنای بنیاد سینمایی فارابی 
آغاز شــد. در آن روزها برخی این انتصاب ها 
را به فــال نیــک گرفتند تا مســیری برای 

سرمایه گذاری نهادهای ثروتمند در سینما 
باز شود ولی به طور رســمی و شفاف اعلام 
نشــد که دســتاورد حضور این مقامات در 

بنیاد سینمایی فارابی چه بود.  
با تمام اتفاق هایی که نه تنها در ســه ســال 
اخیر بلکه در ســال ها و دهه های گذشــته 
در ایــن مجموعه مهم ســینمایی رخ داده، 
بنیاد ســینمایی فارابی به جایی رسیده که 
برخی اهالی ســینما معتقدند باید تعطیل 
شــود چرا که حتی در مهم تریــن اهداف 
تعریف شده اش همچون حمایت از سینمای 
کودک و نوجوان موفق عمل نکرده و بیشتر 
به بنگاهی برای تولید انحصاری یا مشترک 
فیلم های چند ده میلیاردی استراتژیک آن 
هم بدون مخاطب انبوه تبدیل شــده است. 
آن ها همچنین از برخوردهای ســلیقه ای با 
فیلمنامه هایشــان شــکایت دارند. همین 
چنــد روز قبل فــرزاد مؤتمن بــا یاداوری 
خاطراتش از ۲۰ فیلمنامه ای که هیچ گاه در 
اولویت فارابی قرار نگرفت، گفته بود: از نظر 
من بنیاد سینمایی فارابی باید تعطیل شود 
چون در سال های مختلف تهیه کننده ده ها 
فیلم بی مصرف شــده که حتی نتوانســته 

آن ها را اکران کند.    
حالا در دولت جدیــد و با تغییــر مدیران، 
بار دیگر سرنوشــت این نهاد ســینمایی، 
ســکانداری آن و مســیری کــه در پیش 
خواهد گرفت محل بحث شــده است. این 
روزها شنیده می شــود که قرار است بنیاد 
ســینمایی فارابــی به شــکلی جدی تر در 
قامت یک کمپانی عمل کند تا محصولاتش 

آثاری پرخرج و کم بازده و شکســت خورده 
نباشند.

رائد فریــدزاده که پس از پایــان مأموریت 
مجیــد زین العابدیــن، خزانــه دار فارابی 
)مهدی ســجادی( را به عنوان سرپرســت 
منصوب کرده، معتقد است: »فارابی درخت 
تنومند ســینمای ایران اســت و به حتم با 
مرور زمان، بیش از پیش می توان به اصالت 

آثار فارابی پی برد.«
او تاکید کرده است: »بازنگری جدی در برخ 
مسائل بنیاد ســینمایی فارابی از نیازهای 
مهم و مبرم امروزش شــمرده می شــود و 
باید نگاه ملی آن را با همت و اراده دوســتان 
حاضر در فارابی و اســاتید سینمایی تعمیم 

داد.«
رئیس سازمان سینمایی این اظهارات را در 
حالی مطرح کرده که وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی از لزوم حکمرانی نرم در ســینما 
ســخن گفته و ابراز امیــدواری کرده که در 
دوران جدید »سینمای اندیشه ورز تقویت 
شــود. البته نه به این معنا کــه همه فیلم ها 
فلسفی باشند، بلکه بنیه فکری در سینمای 
ایــران تقویت شــود و طعم تفکــر را به آن 

منتقل کنیم.« 
با این تاکیدها و با توجه ویژه ای که شــنیده 
می شود وزیر ارشــاد بر انتخاب مدیرعامل 
فارابی دارد، به نظر می رســد مسیر حرکت 
این بنیاد ســینمایی در بخش های مختلف 
باید دســتخوش تغییــرات زیاد شــود تا 
شــعارها و امیدهای مدنظر مدیران سینما 

مجال خودنمایی پیدا کنند.
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میدان

ادیب زارعی با مهار ۵ پنالتی رکورددار مهار بیشــترین 
پنالتی در یک بازی تاریخ جام حذفی شد.

 فولاد خوزســتان در ضربات پنالتی موفق به شکست 
دادن فولاد هرمــزگان در جام حذفی شــد. مرد اول 
بی چون و چرای این مســابقه ادیب زارعی بود. یحیی 
گل محمــدی در ایــن دیدار بــه اوتکیر یوســوپوف، 
دروازه بان اول ازبکســتانی تیم خود اســتراحت داد 
تا دروازه بان ۱۹ ســاله این تیم با مهار ۵ پنالتی رکورد 
بیشــترین مهار پنالتــی در یک بــازی در تاریخ جام 
حذفی را بشکند. تا پیش از این، رکورد بیشترین تعداد 
مهار پنالتی در پنالتی های پایــان بازی یک بازی جام 
حذفی ۳ پنالتی بــود که به بهانه این رکوردشــکنی، 
عملکرد دروازه بان هایی که بیشــترین مهار را در یک 

بازی داشته اند، مرور شده است.
اســتقلال بــا ۷ قهرمانــی در کنــار پرســپولیس، 

پرافتخارترین تیم تاریخ جام حذفی اســت. 
شاید اگر درخشــش عجیب وحید طالب لو 
در جــام حذفــی فصــل ۸۷-۱۳۸۶ نبود، 
اســتقلال این عنوان را در اختیار نداشــت. 
۳ بــازی اســتقلال در آن دوره بــه ضربات 
پنالتی کشیده شد که در هر ۳ بازی طالب لو 
۳ پنالتی حریــف را مهار کرد تــا در نهایت 

استقلال فینالیست شــود و با عبور از پگاه به قهرمانی 
دســت یابد. طالب لو در بازی مرحله یک هشتم نهایی 
اســتقلال برابر ذوب آهن از ۴ پنالتی حریف ۳ پنالتی 
را مهار کرد. طالب لــو دقیقاً همین آمــار را در مراحل 
یک چهارم نهایــی و نیمه نهایی برابــر راه آهن و فولاد 
خوزســتان از خود به جای گذاشــت و از مجموع ۱۲ 
پنالتی که در آن فصل به دروازه اش شــلیک شــد، ۹ 
پنالتی را مهار کرد.به جــز وحید طالب لو که در ۳ بازی 

موفق به مهــار ۳ پنالتی شــد، ۶ دروازه بان 
دیگــر در یک مســابقه این ماموریــت را به 
انجام رســاندند. آخرین بار رحمان احمدی 
در فصــل ۹۸-۱۳۹۷ زمانی کــه دروازه بان 
پارس جنوبی بود، برابر تیم ســابقش پیکان 
چنین آمــاری را از خود به جای گذاشــت و 
از ۸ پنالتی، ۳ پنالتــی را گرفت تا تیمش به 
مرحله یک هشتم نهایی راه یابد. در فصل ۱۳۹۵ْ-۹۶، 
ذوب آهن و شــاهین بوشــهر در جام حذفی یک نبرد 
ماراتن گونه داشــتند و این جدال تــا پنالتی نهم برای 
هر دو تیم بــه طول انجامیــد و در نهایــت ذوب آهن 
با مهــار ۳ پنالتی توســط محمدرشــید مظاهری از 
اولین مرحله جام حذفی صعود کــرد. در همان فصل 
نفت وگاز گچساران یکی از شگفتی سازان مسابقات بود 
و توانســت به مرحله یک چهارم نهایی راه یابد. صعود 

این تیم به جمع ۸ تیــم با درخشــش دروازه بان تیم 
گچســارانی برابر فولاد در ضربات پنالتــی همراه بود. 
آرمان فرهمندیان از ۵ پنالتــی حریف، ۳ ضربه را مهار 
کرد.مهدی رحمتــی که پنالتی گیرتریــن دروازه بان 
تاریخ لیگ برتر اســت، در جام حذفی هم نمایش های 
درخشــانی زیادی داشــته که یکی از آن هــا به بازی 
مرحله یک چهارم نهایی فصــل ۹۵-۱۳۹۴ برابر نفت 
تهران باز می گردد کــه از ۷ پنالتــی، ۳ پنالتی را مهار 
کــرد. دروازه بان های پرســپولیس هــم نمایش های 
درخشانی در جام حذفی داشــته اند. سوشا مکانی در 
فصــل ۹۴-۱۳۹۳ زمانی که گل گهر ســیرجان هنوز 
تیم لیگ برتری نشــده بود، ۳ ضربه پنالتی این تیم را 
مهار کرد. محمد محمدی هم در فصل ۸۵-۱۳۸۴ در 
بازی نیمه نهایی پرســپولیس برابر نوژن مازندران از ۹ 

پنالتی، ۳ پنالتی را گرفت. 

پرســپولیس و اســتقلال در لیگ نخبگان آسیا مقابل 
پاختاکور ازبکســتان ناکام بوده اند و این اتفاق درحالی 

رخ داد که این تیم آن چنان هم قدرتمند نیست.
 تیم های اســتقلال و پرســپولیس عملکرد غیرقابل 
قبولی در اولین دوره لیگ نخبگان آســیا داشــته اند و 

پرونده صعود ســرخابی ها اکنــون وضعیت نامعلومی 
دارد. پرســپولیس در هفته پنجم مقابل الریان قطر به 
تساوی ۱-۱ رضایت داد تا درصد احتمال صعود قرمزها 
به مرحله حذفی کاهش پیدا کند. استقلال هم با پیتسو 
موسیمانه با نتیجه تســاوی بدون گل مقابل پاختاکور 

ازبکســتان متوقف شــد؛ تیمی که روی کاغذ قدرت 
زیادی نــدارد اما ظاهرا در فصل جــاری لیگ نخبگان 

آسیا تبدیل به کابوس تیم های ایرانی شده است.
پاختاکور در لیگ داخلی ازبکســتان در جایگاه ششم 
جدول قــرار دارد و نمی تــوان این باشــگاه را تیمی 

قدرتمند محسوب کرد. پاختاکور با ۱۱ برد، ۵ تساوی 
و ۹ باخت، ۳۸ امتیازی است و فاصله ای ۱۴ امتیازی با 
صدر جدول دارد؛ تیمی که البته قهرمان سریالی لیگ 
باشگاهی ازبکستان اســت اما در فصل جاری کاملًا از 

روزهای آرمانی خود فاصله گرفته است.

فولاد

آسیا

خریدار  تیم فوتبال پرسپولیس در حالی 
که از الریان جلو افتاده بــود در نیمه دوم و 
روی عدم برنامه ریزی برای رسیدن به گل، 
عقب کشــید و همین موضوع باعث شد تا 

این تیم پیروزی را با تساوی عوض کند.
تیم فوتبــال پرســپولیس در هفته پنجم 
لیگ نخبگان آسیا شــامگاه دوشنبه ۵ آذر 
رو در روی الریــان قطر قــرار گرفت که این 
بازی با تســاوی یک بر یک به پایان رسید تا 
شاگردان خوان کارلوس گاریدو، دو امتیاز 

حساس را در این بازی از دست دهند.
پرســپولیس بازی را هجومی آغــاز کرد و 
پس از چند حمله بالاخــره در دقیقه ۱۷ و 
روی ارسال فرشاد احمدزاده که با ضربه سر 
ابتدایی علی علیپور همراه شــد در محوطه 
۱۸ قدم، فرشــاد فرجی توانســت توپ را با 
سر وارد دروازه الریان کند تا امید هواداران 
پرســپولیس برای پیــروزی در این بازی و 

کسب ۳ امتیاز افزایش یابد.
پرسپولیس در نیمه اول برتر از حریف خود 
نشــان داد و در اکثر دقایق سوار بر بازی بود 
و الریان به جز شــوت دقیقه ۲۷ راجر گدس 
که توسط الکسی گندوز مهار شد، نتوانست 
موقعیت دیگری روی دروازه نماینده ایران 

ایجاد کند.

ارسال از جناحین فرمول 
پرسپولیسی های برای رسیدن به 

دروازه الریان
در نیمه اول ارسال از جناحین در دستور کار 
پرسپولیسی ها قرار داشــت و وحید امیری 
و فرشــاد احمدزاده از کناره هــای زمین به 
ســمت دروازه الریان نفــوذ می کردند اما 
دستاورد آن تنها یک گل برای پرسپولیس 
بود. در دقیقه ۳۷ فرشــاد احمــدزاده روی 
پاس زیبا و در عمق علی علیپور در موقعیت 
بســیار خوبی قرار گرفت امــا خودخواهانه 

عمل کرد و در حال که می توانست بازیکنان 
دیگر پرسپولیس از جمله لوکاس ژوائو را در 
موقعیت گلزنی قرار دهد با حرکت در عرض 
و پس از مکث زیاد اقدام به شــوت زنی کرد 
که تــوپ او با اختلاف زیاد از بــالای دروازه 

الریان راهی اوت شد.

تعویض های ناکارآمد پرسپولیس
 در نیمه دوم

در نیمه دوم ورق برگشت و بازیکنان الریان 
برای جبران گل خورده پا به زمین مســابقه 
گذاشتند و توانســتند در دقیقه ۱۷ و روی 
ضربه ســر اشــرف بنچارکی به گل تساوی 
دســت یابند. در حالی که پرسپولیس برای 
کسب پیروزی نیاز به گل داشت اما همانند 
اکثر دیدارهای فصل جاری این تیم در نیمه 
دوم، گاریدو نیمه مربیــان را به رقیب خود 

واگذار کرد و هیچ برنامه ای هم برای رسیدن 
به گل در بازی ســرخ پوشــان ایران دیده 
نمی شد. تعویض های گاریدو )سعید مهری، 
عیســی آل کثیر، ســعید صادقی، یاسین 
ســلمانی و امید عالیشــاه( هم نتوانستند 
قفل دروازه الریــان را باز کنند تــا ناکامی 
پرسپولیس برای کســب پیروزی در آسیا 

همچنان ادامه دار باشد.
سعید صادقی که نشان داده در پست وینگر 
چپ به مراتــب عملکرد بهتری نســبت به 
وینگر راست دارد اما توسط گاریدو در وینگر 
راســت به کار گرفته شــد و طبق معمول 
نتوانســت انتظارات را برآورده سازد. سانتر 
های ضعیف و عــدم فرصت ســازی برای 
مهاجمان باعث شــد تــا صادقــی یکی از 
بازیکنان ضعیف پرســپولیس در نیمه دوم 

باشد.

پس از مصدومیت امید عالیشــاه در دقیقه 
۸۶، یاسین سلمانی وارد زمین شد و فرصت 
چندانی برای خودنمایی نداشت اما او به جز 
چند پاس کوتاه نتوانســت هیچ موقعیتی 

برای پرسپولیس ایجاد کند.
عیســی آل کثیر که این روزهــا انتقادهای 
زیادی از او بابت عدم گلزنی اش می شــود از 
دقیقه ۷۰ وارد زمین شد و در یک صحنه در 
با تلاش های زیاد پــاس خوبی را به ۱۸ قدم 
الریان ارســال کرد اما هیچ یک از بازیکنان 
پرسپولیس در آن ناحیه حضور نداشتند تا 

از پاس آل کثیر استفاده کنند.
 علی علیپور که توانســته بود زمینه ساز 
گل پرســپولیس شــد در دقیقه پایانی 
وقت های اضافــه نیمه دوم روی ســانتر 
فرشــاد فرجی می توانســت با ضربه سر 
دروازه الریــان را باز کند اما بــا بی دقتی 

توپ خود را به بیرون فرستاد.
ســعید مهری هم که در دیدارهای گذشته 
و زمانی که به بــازی می آمد عملکرد خوبی 
را از خود به جای می گذاشــت در این بازی 
نتوانست در انتقال توپ به خط حمله موفق 
ظاهر شــود و در نبردهای هوایــی هم در 

مقابل بازیکنان الریان کم می آورد. 
محمد خدابنده لو که از ابتدا در زمین بازی 
حضور داشت ترجیح می داد تا در این بازی 
بیشتر رو به عقب بازی کند و اکثر توپ هایی 
که در نیمــه دوم و زمانی که پرســپولیس 
نیاز به خلق موقعیت داشــت را رو به عقب 
به گنــدوز پــاس مــی داد تــا دروازه بان 
الجزایری توپ ها را برای مهره های هجومی 

پرسپولیس ارسال کند.

عملکرد خوب فرشاد فرجی به عنوان 
مهره جانشین

یکــی از بهترین بازیکنان پرســپولیس در 
بازی با الریان، فرشاد فرجی بود که بسیار پر 
تلاش در ســمت چپ خط دفاعی ظاهر شد 
و علاوه بر کارهای دفاعی در بحث هجومی 
هم بســیار موفق بود و توانست گلزنی کند 
و موقعیت هــای خوبــی را هم بــرای هم 

تیمی های خود خلق کرد. 
فرجی در غیاب ایــوب العملود که در فصل 
جــاری بارها بــه دلیل مصدومیــت غایب 
بازی های پرسپولیس بوده توانسته نمایش 
بسیار درخشانی داشــته باشد به طوری که 
نبود مدافع مراکشــی پرسپولیس به چشم 
نمی آمد و باید دید گاریدو به این بازیکن در 
بازی های آینده فرصــت حضور در ترکیب 

ثابت را خواهد داد یا خیر.
پرسپولیس در هفته ششــم لیگ نخبگان 
آسیا روز دوشنبه ۱۲ آذر به مصاف الشرطه 
عراق می رود و انتظار می رود که سرخ ها در 

این بازی بتوانند به پیروزی دست یابند.

وازه بان هایی در نقش سوپرمن؛ رکوردی بی نظیر برای سنگربان فولاد در

طلسم تیم های ایرانی مقابل پاختاکور

وز با دولت وفاق؛ کلید اماکن ورزشی به مردم سپرده می شود ۱۰۰ ر
خریدار   رئیس دولت چهاردهم رســالت 
انحصارزدایــی از اماکن ورزشــی را به وزیر 
ورزش و جوانــان ســپرد تــا گام ابتدایی 
مردمی کردن ورزش در ۱۰۰ روز نخســت 

را بردارد.
 مسعود پزشکیان رئیس جمهور کشورمان 
در بازدید از وزارت ورزش و جوانان با تاکید 
بر ضرورت بهره گیری از مشارکت مردمی، 
تقویت روابــط بین بخشــی و بهره گیری 
بهینه از منابع حاصل از مسئولیت اجتماعی 
شــرکت های بزرگ در تأمیــن تجهیزات 
و امکانــات فضاهــای ورزشــی، گفت : از 
جمله راهکارهــای دولت بــرای افزایش 
سرانه فضاهای ورزشــی در شرایط کمبود 
اعتبارات و منابــع مالــی انحصارزدایی از 
اماکــن ورزشــی دســتگاه های اجرایی و 
وزارتخانه هــا بــه منظور اســتفاده عموم 
مردم و افزایش بهره وری این اماکن اســت 
کــه وزارت وزارت ورزش و جوانــان باید 
برای شــکل و نحوه اجرای ایــن طرح نیز 

برنامه ریزی های لازم را انجام دهد.
حضور رئیس دولــت چهــاردم در وزارت 
ورزش و جوانان را می شود از چند جنبه مهم 
مورد بررسی قرار داد؛ حضوری که می تواند 
آغازگر یک نقشــه راه برای ورزش قهرمانی 
و همگانی کشور باشــد؛ ورزشی که در بعد 
قهرمانی از آن به عنوان یکــی از نمودهای 
ایران قوی یاد می شود و توســعه آن از نظر 

مقام معظم رهبــری می تواند به اعتلای نام 
ایران اسلامی در ســطح بین المللی منجر 
شــود. همچنین در بعد همگانی توســعه 
ورزش می توانــد بــه ارتقا شــاخص های 

سلامت در کشور کمک کند.
رئیس جمهــوری به عنــوان متخصص در 
حوزه ســلامت و یکــی از ســرآمدان نظام 
پزشــکی ایران، در بازدید از وزارت ورزش و 
جوانان توســعه ورزش همگانی را به عنوان 
یک اصــل در نظام ســلامت مــورد توجه 
قرار داد تا جایی که با تاکید بر توســعه این 
حوزه به احمد دنیامالــی ماموریت داده که 
در راســتای ارتقای ســلامت کشور طرح 
انحصارزدایی از اماکن ورزشی را در دستور 

کار قرار دهد.
پزشکیان به عنوان رئیس دولت چهاردهم 
با اســتفاده از تجربیات پزشــکی و اجرایی 
خود و با علم به اهمیت نظام ســلامت یکی 
از مهمترین دستورات مهم خود را در ۱۰۰ 
روز نخســت دولت صادر کرد؛ دستوری که 
می تواند مکمل طرح نظام ســلامت کشور 
باشــد و به نهضت فراگیر کــردن ورزش در 

سطح جامعه کمک کند.
امــا ماموریت رئیــس جمهوری بــه وزیر 
ورزش و جوانان چگونه امکان پذیر اســت و 
چه نهادهایی در این راستا می تواند به ابزار 
تحقق این هدف مهم کمک کنند؟ شاه بیت 
رسالت رئیس جمهوری برای وزیر ورزش، 

طرح انحصارزدایی از اماکن ورزشــی بود. 
رئیس دولــت چهاردهم با شــناخت دقیق 
مســائل مختلف و موانع پیش روی نهضت 
مردمــی کــردن ورزش، ابتــدا نهادهــا و 
ارگان های ذینفع در امکان ورزشی را هدف 

قرار دارد.
انحصارزدایی در برنامه دولت چهاردهم به 
معنای مردمی کردن زیرساخت و شرایطی 
است که راه را بر شــعارها و برنامه های این 
دولت باز می کند. در ایــن برنامه ها ورزش 
جایگاه ویژه ای دارد؛ اما با موانعی که بر ســر 
راه این بخش قرار دارد مردمی کردن ورزش 
نیاز به یک دستور انقلابی داشت؛ دستوری 
که رئیس دولت وفاق آن را صادر کرد و وزیر 
ورزش و جوانان موظف به پیگیری آن شد و 
برای دنیامالی طرح انحصارزدایی از ورزش 
می تواند بــه مثابه فرمان یک پــروژه ملی 

تلقی شود.
مسعود پزشــکیان از جمله روسای جمهور 
ایران به شــمار می رود که پیش از رسیدن 
به کرســی ریاســت قوه مجریــه ارتباط 
گســترده ای بــا توده های مردم داشــت و 
همچنین به مدت چهار دوره به عنوان وکیل 
مردم در مجلس شورای اســلامی فعالیت 
می کرد. او از نزدیک شــاهد موانع توســعه 
ورزش همگانی و قهرمانی در کشــور بوده و 
می داند بسیاری از اســتعدادهای ورزشی 
پشت درهای بسته باشــگاه های خصوصی 

خواهنــد ماند باشــگاه هایی کــه در کنار 
قهرمالن پروری اهداف کلان اقتصادی را نیز 

در دستور کار دارند.
پزشــکیان با حضور در وزارت ورزش یک 
دستور مردمی را به صورت هدفمند صادر 
کرد. او با کلیــد زدن نهضت انحصارزدایی 
عملا درب باشگاه ها را به روی علاقمندان 
باز کرد. با اجرایی شــدن دســتور رئیس 
جمهوری اماکن ورزشــی کشــور دیگر 
کلیدی با رمز شــرایط اقتصادی و جایگاه 
اجتماعــی علاقه مندان بــه ورزش ندارد 
بلکه کلید ایــن اماکن به مردم ســپرده 
می شــود تا اســتعدادهای ورزشی دیگر 

پشت خط شــهریه های کلان باشگاه های 
خصوصی یا دیگر نهادهــای مختلف قرار 

نگیرند.
دنیامالی اکنون رسالت سخت نهضت ملی 
کردن ورزش در ۲ بعد قهرمانی و همگانی 
را بر دوش خواهد کشــید؛ نهضتی که که 
می تواند در جنبه قهرانی گام بلندی برای 
تحقق ایران قوی با ورزش باشــد و در ادامه 
به سرمایه ای بلندمدت برای نظام سلامت 
کشور تبدیل شــود؛ ســرمایه ای در زمره 
توسعه پایدار قرار خواهد گرفت و آیندگان 
بیــش از نســل امــروزی از آن اســتفاده 

خواهند کرد.

جدولی که به سرخابی ها برای صعود دلگرمی می دهد؛ 
پایان شبِ سیه سفید است؟

با وجود ثبــت عملکردی ناموفــق در ۵ هفته ابتدایــی لیگ نخبگان، 
اســتقلال و پرســپولیس همچنان شــانس صعود از مرحله گروهی را 

دارند.
کنفدراسیون فوتبال آسیا شکل وشمایل برگزاری مسابقات باشگاهی 
را در ســطح قاره تغییر داده و اولین دوره لیگ نخبگان با حضور ۲۴ تیم 
در حال برگزاری اســت؛ آن هم در حالی که همانند گذشــته در مرحله 
گروهی، نمایندگان مناطق غرب و شــرق آسیا به صورت مجزا کار خود 
را دنبال می کنند اما نکته مهم آنکــه در هر منطقه، گروه های ۱۲ تیمی 
تشکیل شده و قرار است طبق ساختار کلی مسابقات، از هر گروه ۸ تیم 

برتر به مرحله حذفی راه پیدا کند.
مرحله یک هشتم نهایی لیگ نخبگان آســیا هم در حالی برنامه ریزی 
شــده که قرار اســت در این مرحله هم تیم های مناطق غرب و شرق به 
صورت مجزا کار خــود را پیش ببرند و قرار اســت از مرحله یک چهارم 
نهایی، شاهد رویارویی های نمایندگان غرب  و شرق آسیا باشیم. در این 
میان، دیدارهای مرحله گروهی در شــرایطی رو به سمت پایان در حال 
حرکت است که استقلال و پرسپولیس به عنوان ۲ نماینده ایران در این 
مرحله وضعیت خوبــی ندارند اما با این وجود، همچنان امیدهایشــان 

برای صعود به مرحله حذفی زنده است.

صعود بی دردسر 3 تیم عربستانی
استقلال و پرسپولیس در حالی روزگار ناخوشی در لیگ نخبگان آسیا 
دارند که وضعیت غول های فوتبال عربستان در این لیگ کاملًا متفاوت 
اســت. الاهلی عربستان شب گذشــته توانســت مقابل قهرمان آسیا 
قدرت نمایی کند و العین را با نتیجه ۲ بر یک شکست داد تا سبزپوشان 
شــهر جده با ۱۵ امتیاز و حفظ رکورد ۱۰۰ درصد پیروزی، صعودشان 
به مرحله بعدی را مســجل کنند. النصر هم از سد الغرافه گذشت و ۱۳ 

امتیازی شد تا دومین تیم صعودکننده به جمع ۱۶ تیم برتر قاره باشد.
الهلال هم در شــرایطی از ۴ بازی توانســته ۱۲ امتیاز به دســت آورد 
که آبی پوشان امشــب باید در جدالی حســاس به مصاف السد بروند. 
شــاگردان ژرژ ژســوس اگر حتی یک امتیاز از ۳ بازی آینده به دست 
آورند، صعودشان به مرحله حذفی مسجل است؛ البته که حفظ رکورد 
۱۰۰ درصد پیروزی از ســوی الهلالی ها دور از ذهن نیست. با توجه به 
اهمیت موقعیت جدولی تیم ها در لیگ نخبگان، به نظر می رســد که ۳ 
تیم پرستاره عربســتانی تا روز پایانی مرحله گروهی برای کسب رتبه 

نخست با یکدیگر در حال رقابت خواهند بود.

استقلال در منطقه صعود است، سرخ ها هم شانس دارند
آبی پوشــان با وجود آنکه فقط یک برد در ۵ بازی آسیایی شــان دارند، 
به واســطه گل زده کمتر در قیاس با الریانِ رده ششمی، در رتبه هفتم 
جدول نام شان به چشــم می خورد و همچنان در منطقه صعود حضور 
دارند؛ آن هم در شــرایطی که حتی اگر الشــرطه در بازی امشب مقابل 
الوصل پیروز شود، بازهم موقعیت اســتقلال در بین ۸ تیم برتر جدول 
تثبیت شــده اســت. آبی ها در ۳ هفته پایانی باید به مصــاف الاهلی 
عربستان، الشرطه عراق و الریان قطر بروند که به نظر می رسد که مسیر 

هموارتری برای صعود در انتظار استقلال نسبت به پرسپولیس است.

پرسپولیس هنوز بردی در لیگ نخبگان به دست نیاورده و سرخ پوشان 
با کسب ۳ امتیاز فقط به لطف گل زده بیشــتر در قیاس با پاختاکور در 
رتبه نهم هستند. شاگردان خوان کارلوس گاریدو که یک امتیاز منطقه 
صعود فاصله دارند، باید بتوانند از ۳ بازی آینــده خود حداکثر امتیاز را 
به دست آورند؛ آن هم در شــرایطی که الشــرطه عراق در کنار النصر و 
الهلال عربستان رقبای بعدی پرســپولیس هستند و سرخ پوشان فقط 
در دیدار با النصر احتمالاً در تهران به مصاف یاران کریستیانو رونالدو به 
میدان خواهند رفت و ۲ بازی دیگر باید در خارج از ایران برگزار شود که 
این مسئله می تواند بیش از پیش کار سرخ ها را برای صعود دشوار کند؛ 
هر چند که روی کاغذ همچنان پرســپولیس شانس خوبی برای صعود 

به جمع ۱۶ تیم برتر آسیا دارد.

 عالیشاه در راه بازگشت به مستطیل سبز
بعد از مصدومیت شدید امید عالیشاه، وضعیت کاپیتان پرسپولیس رو 

به بهبود است.
خوان کارلوس گاریدو شــب گذشــته برای تغییر جریان بازی به سود 
پرسپولیس به سراغ اعمال یک تغییر تهاجمی در ترکیب تیمش رفت و 
به جای لوکاس ژوائو، امید عالیشــاه را به میدان فرستاد تا بلکه کاپیتان 
باتجربه سرخ پوشان بتواند گره بازی را به ســود تیمش باز کند؛ آن هم 
در حالی که ژوائو به دلیل آســیب دیدگی، آمادگی ۱۰۰ درصدی برای 
ادامه حضور در زمین مســابقه را نداشــت و از ابتدای بازی هم عملکرد 

خوبی از خود به جای نگذاشته بود.
عالیشاه بعد از ورود به زمین مســابقه، خط حمله پرسپولیس را پویاتر 
کرد و حتی ۲ موقعیت خوب گلزنی هم برای سرخ پوشــان ساخت که 
پائولو ویکتور سد راه گلزنی امید عالیشــاه شد تا کاپیتان سرخ ها نتواند 
نتیجه بازی را به ســود تیم خــود تغییر بدهد. در شــرایطی که به نظر 
می رسید عالیشــاه تا پایان بازی در زمین مســابقه است، یک برخورد 
شــدید و ناگهانی معادلات را تغییــر داد و صحنه دراماتیــک و البته 
ترسناکی در زمین فوتبال دیده شــد؛ جایی که بعد از برخورد کاپیتان 
پرســپولیس با جولین دی ســارت، عالیشــاه از ناحیه صــورت دچار 

خون ریزی شد و حتی دندان او هم شکست!

آگهی فقدان سند مالکیت
 سند مالکیت ششدانگ آپارتمان پلاک ثبتی شماره 46 فرعی از 3196 اصلی 
بخش یک شاهرود ،در صفحه 151 دفتر جلد 246 ذیل ثبت شماره 33984 بنام 
شرکت تعاونی مسکن فرهنگیان صادر و تسلیم گردیده است.سپس مالک با ارائه دو 
برگ فرم استشهادیه تقاضای صدور سند مالکیت المثنی به علت جابجائی را نموده 
است.لذا برابر تبصره یک ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب یکبار در یکی از 
روزنامه های کثیر الانتشار  آگهی تا هر کس نسبت به صدور سند مالکیت اعتراض 
دارد و یا سند مالکیت در دست وی میباشد و یا مدعی انجام معامله است،مراتب را 
حداکثر ظرف مدت 10 روز پس از انتشار آگهی کتبا به اداره ثبت اسناد و املاک 
شاهرود اعلام نماید.در غیر اینصورت پس از انقضای مهلت قانونی اعتراض،سند 
المثنی وفق مقررات صادر خواهد شد.شماره چاپی سند دفترچه ای  مالکیت 

0389607 میباشد.
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رونوشت به :ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
 حمیدرضا حسین پور
رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان شاهرود
از طرف رضا طالع زاری



سمنان-رضا سروش   فرمانده سپاه شاهرود 
از برگزاری ۲۷ برنامه شاخص طی هفته بسیج در 
این شهرستان خبر داد و گفت: افتتاح پروژه های 
محرومیت زدایی و اقتصاد مقاومتی از جمله این 

طرح ها است.
 سـرهنگ محمـد مهـدی اسـماعیلی ظهـر 
حضـور  بـا  خبـری  نشسـت  در  دوشـنبه 
خبرنـگاران و اصحاب رسـانه بـه میزبانی سـالن 
جلسـات کانـون جوانـان بسـیج از برگـزاری ۲۷ 
برنامه شـاخص طی هفته بسـیج در شهرسـتان 

شـاهرود خبـر داد.
وی با بیان اینکه همایش »ام المقاومت« ویژه 
گردهمایی بانوان با حجاب در هفته بسیج از جمله 
این برنامه ها است، افزود: پویش لبیک یا امام )ره( 

با موضوع جمع آوری کمک برای جبهه مقاومت 
و مردم فلسطین و لبنان در شهرستان شاهرود 

اجرایی خواهد شد.
فرمانده سپاه شاهرود با بیان اینکه در مجموع 
در  درشت  و  ریز  برنامه  هفته ۵۷۵  این  طی 
شهرستان برگزار می شود، گفت: ۱۴ ایستگاه با 
عنوان »شجره طیبه« طی هفته بسیج در سراسر 
شهرستان شاهرود برپا خواهد شد که بخشی از 
فعالیت های این موکب ها و ایستگاه ها، تبیین 

اقدامات صورت گرفته از سوی بسیج است.
اسـماعیلی بـا بیـان اینکـه ایـن ایسـتگاه ها دو 
رویکـرد دیگـر نیـز دارند کـه جمـع آوری کمک 
برای جبهـه مقاومت و همچنین خدمت رسـانی 
بـه مـردم در زمـره اقدامـات اسـت، تاکیـد کرد: 

برنامـه »فاتحـان قـدس« از دیگـر برنامه هـای 
محوری اسـت که پنجـم آذرمـاه در بـی ارجمند 

برگـزار می شـود.
وی از افتتاح پنج طرح محرومیت زدایی و اقتصاد 
مقاومتی طی هفته بسیج در شهرستان شاهرود 
خبر داد و افزود: روایت همدلی در راستای تجلیل 
از عوامل اجلاسیه شهدا از دیگر برنامه های هفته 

بسیج در شهرستان شاهرود است.
اینکه در هفته  با بیان  فرمانده سپاه شاهرود 
بسیج سال جاری عطر افشانی گلزار شهدا، برنامه 
معنوی تجدید میثاق با امام )ره(، فرمانده معظم 
کل قوا و همچنین شهدا برگزار می شود، گفت: 
دیدار با ائمه جمعه از جمله آغازین برنامه های 

هفته بسیح در شاهرود است.

فرمانده سپاه شاهرود:

۲۷برنامهشاخصهفتهبسیجدرشاهرودبرگزارمیشود

طیب نیا خبرداد:

رفعمشکلمحدودیتگازفولادمبارکه
تاپایانسال۱۴۰۵

اصفهان-مریم مومنی  مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، در آیین اختتامیه 
ممیزی خارجی استانداردهای مدیریتی این شرکت )۳( گفت: در حوزه انتقال آب 
دریا و تصفیه پساب نیز اقدامات خوبی انجام شده است، پروژه انتقال آب تا دو ماه 
آینده مشکل آب همه صنایع استان اصفهان را به عنوان صنعتی ترین استان کشور 
برطرف خواهد کرد. وی افزود : مطالعات میدان گازی نیز انجام شده و به زودی 
قرارداد عملیات استحصال آن به امضا خواهد رسید. علاوه بر موارد فوق شرکت 
فولاد مبارکه   دستاوردهای جهانی و ملی متعدد دیگری در قالب تندیس ها و 
جوایز ملی تحصیل نموده، که از جمله این جایزه ها می توان به جایزه تعالی 
سازمانی، جایزه علمی فناوری و نوآوری، جایزه مدیریت مالی، جایزه ملی مدیریت 
ابر پروژه نیروگاه و غیره اشاره کرد. طیب نیا تصریح کرد : نگاه ما به آینده است و 
رمز موفقیت ما نیز همین است، ما در گذشته نماندیم، حال را دریافتیم و نگاهمان 
باید به آینده باشد، ما فولاد مبارکه سال ۱۴۳۰ را می بینیم و برنامه های عملیاتی 
را برای تحقق چشم انداز سال ۱۴۰۱۰ تعریف کرده ایم. ما نهایتا تا پایان سال 
آینده و حتی تا نیمه سال آینده دیگر محدودیت انرژی برق را نخواهیم داشت، 
تا پایان سال ۱۴۰۵ مشکل محدودیت گاز را برطرف خواهیم نمود و تا ۲ ماه آینده 

محدودیت آب برای فولاد مبارکه و سایر صنایع استان مرتفع خواهد شد.

 در آبان ماه سال ۱۴۰۳ صورت گرفت؛

افزایشبیشاز۱۱درصدیتولیدبرق
درنیروگاهرامیناهواز

اهواز –محمد مجدم  مدیرعامل نیروگاه رامین اهواز از افزایش بیش از ۱۱ 
درصدی تولید برق خبر داد. محسن حافظی با اعلام این خبر گفت: با تلاش و 
همت متخصصان نیروگاه رامین توانسته ایم علاوه بر پایداری تولید برق در آبان 
ماه امسال، روند افزایشی تولید را به میزان ۱۱.۸۱ درصد داشته باشیم. مدیرعامل 
نیروگاه رامین اهواز با اشاره به نقش مهم نیروگاه رامین در تامین برق مورد نیاز 
مردم و صنایع استان خوزستان اظهار کرد: این نیروگاه طی یکماهه سال جاری 
توانسته است ۷۷۵ هزار و ۹۱۹ مگاوات ساعت انرژی برق تولید و به شبکه 
سراسری برق کشور منتقل نماید که نسبت به آبان ماه سال گذشته رشد ۱۱.۸۱ 
درصدی را در پی داشته است. وی بیان کرد: این میزان تولید در شرایطی بدست 
آمد که در آبان ماه سال جاری واحد های ۳۰۵ مگاواتی شماره ۳ و ۳۱۵ مگاواتی 
شماره ۵ و ۶ را بدلیل اجرای تعمیرات میان دوره ای بطور کامل در مدار تولید 
نداشتیم. حافظی فرایند تولید انرژی برق را بسیار پیچیده و سخت برشمرد و 
افزود: اگر همت و انگیزه و تلاش و خستگی ناپذیری و مشارکت همه کارکنان 
نیروگاه ها نبود یقیناً نمیتوانستیم پایداری و ثبات را در شبکه برق داشته باشیم و 
ضمن قدردانی از تلاشگران خط مقدم تولید برق خواستار توجه بیشتر مردم در 

مدیریت مصرف برق برای بهره مندی همگان از این نعمت هستیم.

استاندار:

پیگیریمطالباتکادربهداشتودرمانیزد
درسطوحملیهستیم

یزد –سمیه شرف دینی  استاندار یزد با اشاره به برخی مسائل و مطالبات 
جامعه بهداشت و درمان و مجموعه دانشگاه علوم پزشکی استان، گفت: مسائل 
و درخواست های این قشر زحمتکش را در جلسات استانداران با هیئت دولت و 
نیز در دیدار با وزیر بهداشت پیگیری خواهیم کرد اعضای هیئت رئیسه دانشگاه 
علوم پزشکی شهید صدوقی یزد با محمدرضا بابایی، استاندار یزد، دیدار و در این 
نشست به تشریح ظرفیت های مجموعه و بررسی مسائل و چالش های موجود 
در حوزه بهداشت و درمان استان پرداختند محمدرضا بابایی در دیدار با اعضای 
هیئت رئیسه دانشگاه علوم پزشکی شهید صدوقی یزد با اشاره به نقش آفرینی 
های کادر بهداشت و درمان در تمامی مقاطع، به ویژه در شرایط حساس و 
تاریخی، اظهارداشت: فداکاری، ایثار و تلاش های خستگی ناپذیر مجموعه 
بهداشت و درمان شایسته تقدیر است. وی با اشاره به برخی مسائل و مطالبات 
جامعه بهداشت و درمان و مجموعه دانشگاه علوم پزشکی استان،گفت: مسائل و 
درخواست های این قشر زحمتکش را در نشست های مجمع استانداران، جلسات 
استانداران با هیئت دولت و نیز در دیدار با وزیر بهداشت پیگیری خواهیم کرد. 
بابایی در ادامه به پروژه های بهداشتی و درمانی با پیشرفت فیزیکی بالا اشاره کرد و 
بر ضرورت تسریع در روند اجرای این پروژه ها و بهره برداری هرچه سریع تر از آن ها 
برای خدمت رسانی بهتر به مردم تأکید نمود. استاندار یزد در پایان این نشست به 
روایت ایثارگری های کادر بهداشت و درمان در دوران جنگ تحمیلی علیه ایران 

پرداخت و به فعالیت های آنها با کمترین امکانات و منابع در آن زمان اشاره کرد.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای فارس:

۳۸درصدسدهایفارسآبدارند
شیراز  مدیرعامل شرکت آب منطقه ای فارس میزان آب موجود سدهای 
استان را نزدیک به ۳۸ درصد حجم کل آنها دانست. سیاوش بدری: استان فارس 
دارای ۹ سد فعال است که حجم امروز آب این سدها یک هزار و ۱۱۰ میلیون متر 
مکعب استان فارس که تقریباً ۳۸ درصد حجم کل سدها را می گیرد. وی با بیان 
اینکه نگران تأمین آب شرب نیستیم چون تا ۲ سال ظرفیت ذخیره سازی آب 
شرب داریم، در عین حال بر ضرورت ترویج فرهنگ صرفه جویی آب در سطح 
استان تأکید کرد. بدری حجم برخی از سدهای بزرگ و مهم استان را بیان کرد 
و افزود: حجم آب امروز سد درودزن که آب شرب شیراز، مرودشت، خرامه و... را 
تأمین می کند ۵۳۹ میلیون متر مکعب است و حجم مفید آن که می توان از آن 

استفاده ۲۰۹ میلیون متر مکعب است.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای فارس بیان کرد: حجم آب امروز سد ملاصدرا هم 
۱۱۳ میلیون متر مکعب است که حجم مفید آن هم ۵۳ میلیون متر مکعب است. 

حجم امروز سد سلمان فارسی نیز ۴۴۴ میلیون متر مکعب است که حجم قابل 
استفاده آن ۳۴۷میلیون متر مکعب است. وی در ادامه سخنان خود گفت: در 
مدت مشابه سال قبل در چنین روزی حجم آب کل سدهای استان فارس یک 
هزار و ۲۶۸ میلیون متر مکعب بود و امسال این رقم به یک هزار و ۱۱۰ میلیون متر 

مکعب رسیده است که نسبت به مدت مشابه کاهش داشته است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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قزوین
در 8 ماهه نخست ۱۴۰۳ محقق شد؛

تولیدبیشاز8میلیاردکیلوواتساعتانرژیدرنیروگاهشهیدرجایی
قزوین-مریم نقدی  بیش از ۸ میلیارد و ۸۴۵ میلیون 
کیلووات ساعت انرژی خالص در هشت ماهه نخست امسال از 
سوی واحدهای نیروگاه شهید رجایی تولید و به شبکه سراسری 

تحویل شد.
 ابوالفضل موتابها رئیس هیات مدیره و مدیرعامل  این نیروگاه در 
تشریح میزان تولید انرژی در هشت ماهه نخست امسال گفت: 
در هشت ماهه نخست سال جاری، به میزان ۸ میلیارد و ۸۴۵ 
میلیون و ۳۹۲  هزار کیلووات ساعت انرژی خالص در واحد های  
سیزده گانه این نیروگاه، تولید و به شبکه سراسری تحویل شده 

است.
موتابهـا در ادامـه بـه سـهم تولیـد واحدهـای بخاری و سـیکل 
ترکیبـی در هشـت ماهـه نخسـت امسـال اشـاره کـرد و بیـان 
داشـت: از این میـزان انرژی تولیـدی۴ میلیـارد و ۲۳۱  میلیون 
و ۴۴۶ هـزار کیلـووات سـاعت انـرژی در واحدهـای نیـروگاه 
سـیکل ترکیبـی و ۴ میلیـارد و ۶۱۳ میلیـون و ۹۴۶  هـزار 
کیلووات سـاعت انـرژی در  چهار واحـد ۲۵۰ مگاواتـی  نیروگاه 

بخـار تولید شـده اسـت.
ابوالفضل موتابها اظهار داشت: این میزان انرژی تولیدی در 

به مدت  نسبت  گانه،رشد ۱۵/۴درصدی  واحدهای سیزده 
مشابه سال گذشته داشته است.

رئیس هیات مدیره نیروگاه شهید رجایی در ادامه بیان داشت:  
این میزان انرژی در حالی تولید شده است که هم اکنون 
واحد ۲۵۰ مگاوتی شماره یک بخاری این نیروگاه برای انجام 
تعمیرات بازدید دوره ای و بویلر  و واحد شماره چهار گازی 
سیکل ترکیبی آن برای تعمیرات بازدید مسیر گاز داغ،  خارج 
شده  است که پس از انجام تعمیرات و کسب آمادگی لازم به 

مدار تولید باز خواهند گشت.

اصفهان-مریم مومنی  معاون خرید فولاد مبارکه گفت: 
راه بومی سازی از سال ۱۳۸۰ تاکنون در فولاد مبارکه ادامه 
داشته و در حال حاضر این شرکت با ۶۸۰ شرکت دانش بنیان 

قرارداد همکاری امضا کرده است.
پایگاه خبری شاخص بازار: مصطفی عطایی پور، معاون خرید 
شرکت فولاد مبارکه در پنل تخصصی »مسیر پیشرفت« که 
با موضوع بومی سازی در شرکت فولاد مبارکه برگزار شد، 
اظهار کرد: به منظور پایداری در حوزه بومی سازی و همکاری 
با شرکت های تولید کننده ضروری است که قراردادهای بلند 
مدت با شرکت های تولید کننده تجهیزات و قطعات فولادی 
انعقاد شود. در این راستا مصوبه ای را از هیئت مدیره دریافت 
کردیم که بتوانیم سه تا پنج سال قرارداد باز با شرکت های 
سازنده داشته باشیم. وی افزود: این روش تضمین خوبی برای 

تداوم تولید شرکت سازنده برای اولین بار است.
معاون خرید فولاد مبارکه با بیان اینکه در فولاد مبارکه همه 
ساخت داخل را باور دارند، گفت: ما ساخت داخل را موازی با 
تأمین از خارج دنبال می کنیم و تا مادامی که از کیفیت این 
محصول اطمینان حاصل کنیم خرید خارجی را حذف خواهیم 
کرد. معاون خرید فولاد مبارکه قرارداد باز با دانش بنیان ها را 
یکی از اصلی ترین حمایت های فولاد مبارکه از دانش بنیان ها 
دانست و ادامه داد: در حال حاضر فولاد مبارکه با ۶۸۰ شرکت 
دانش بنیان قرارداد همکاری دارد و ما باور داریم که راه 

بومی سازی در این شرکت ادامه خواهد داشت.
وی اضافه کرد: ما در فولاد مبارکه قطعاتی را می سازیم 
که روزی باورش هم برایمان سخت بود، از همه سازندگان و 
پیمانکاران که پا به پای فولاد مبارکه آمدند، تمام ایراداتی که 

گرفتیم را تحمل کردند و به همکاری ادامه دادند قدردانی 
می کنم و امیدوارم این مسیر تا رسیدن به خط تولید فولادی 

کاملًا ایرانی ادامه پیدا کند.
مهدی شهیدی، رئیس بومی سازی شرکت فولادمبارکه نیز 
در این آئین با بیان اینکه بحث بومی سازی یک رسالت برای 
تک تک اجزای سازمان فولاد مبارکه است، اضافه کرد: بر این 
اساس فرایند بومی سازی را جهت کاهش ریسک به صورت تیم 
ورک انجام می دهیم. وی ادامه داد: در رابطه با بحث همکاری 
و توسعه بازار به شرکت هایی که با ما کار می کنند باید این نکته 
را متذکر شویم که فولاد مبارکه هیچ وقت رقیب و یا در مقابل 
شرکت هایی که کالا تأمین می کنند و بومی سازی می کنند، 
نیست. ما یک فرایند و کار تیمی را با این شرکت ها آغاز 
می کنیم تا به محصول برسیم، چشم انداز نهایی ما این است که 

شرکتی که با ما همکار است صاحب برند تجاری شده و سبد 
محصولش کامل شود و در نهایت بتواند در بازارهای بین المللی 

با رقبای خارجی رقابت کند.

اصفهان
معاون خرید فولاد مبارکه اعلام کرد؛

همکاریفولادمبارکهبا۶۸۰شرکتدانشبنیان

کرمانشاه-حسـنافخارزاده  مسـعود اکرمـی نـژاد، 
کارشـناس حـوزه هـوش مصنوعـی و مدیـر کالـج هـوش 
هشـتمین  حاشـیه  در  کرمانشـاه،  اسـتان  مصنوعـی 
نمایشـگاه الکامپ اسـتان کرمانشـاه عنوان کـرد: »هوش 
مصنوعـی شـاخه ای از علـوم کامپیوتـر اسـت کـه بـه 
هوشـمند سـازی سیسـتم ها و برنامه ها اشـاره دارد و قادر 
اسـت حجـم زیـادی از داده هـا را درک و تفسـیر کنـد.«

وی در ادامـه افـزود: »ایـن روزهـا در همـه جـا صحبـت از 
کاربـرد، توسـعه و دسـتاوردهای هـوش مصنوعـی بـه 
گـوش می رسـد. هـوش مصنوعـی بـه ماشـینی اطـلاق 
می شـود که تـلاش می کنـد تا شـبیه انسـان عمـل کند و 
این موضـوع اهمیـت آن را برای کسـب و کارهـا دوچندان 

» . می کنـد
اکرمـی نـژاد بـا تأکیـد بـر نقـش کلیـدی کالـج هـوش 
مصنوعـی در توسـعه تکنولوژی هـای نویـن و ارتبـاط بـا 
صنایع مختلـف گفت: »مـا به پیشـرفت فعالیت هـای روز 
دنیـا می اندیشـیم و بـا به روزرسـانی اطلاعـات، بـه عنوان 

پیشـتاز ایـن حـوزه در منطقـه شـناخته می شـویم.«
کارشـناس حـوزه هـوش مصنوعـی و مدیـر کالـج هـوش 
مصنوعـی اسـتان کرمانشـاه وی همچنین بـه چالش های 

موجـود در صنایـع اسـتان و کشـور اشـاره کـرد و گفـت: 
»بسـیاری از ایـن صنایـع هنـوز بـا روش هـای تجربـی 
و سـنتی اداره می شـوند. کالـج هـوش مصنوعـی بـا 
بـه تحلیـل  نویـن،  ایده هـای  و  نوآوری هـا  شناسـایی 
باگ هـا و خلاهـا پرداختـه و نتایـج دقیق تـری را ارائـه 
می دهـد کـه می تواند بـه بهبـود عملکـرد کسـب و کارها 

کمـک کنـد.«
 اکرمی نـژاد خاطرنشـان کـرد: »هرچند هـوش مصنوعی 
شـود، بشـریت  جایگزیـن  کامـل  به طـور   نمی توانـد 
 امـا در آینـده نزدیـک تمـام حوزه هـای زندگـی و کار را 
تحت تأثیـر قـرار خواهـد داد. بنابراین، آموزش و آشـنایی 
بـا ایـن فنـاوری بـرای تمامـی کسـب و کارهـا ضـروری 

اسـت.
کارشـناس حـوزه هـوش مصنوعـی و مدیـر کالـج هـوش 
مصنوعـی اسـتان کرمانشـاه، در پایـان گفـت: ایـن روزها 
در همـه جـا صحبـت از کاربـرد، توسـعه و دسـتاوردهای 
هوش مصنوعـی بـه گـوش می رسـد. هـوش مصنوعی به 
ماشـینی اطـلاق می شـود کـه تـلاش می کنـد تـا شـبیه 
انسـان عمـل کنـد و ایـن موضـوع اهمیـت آن را بـرای 

کسـب و کارهـا دوچنـدان می کنـد.«

کرمانشاه
کارشناس حوزه هوش مصنوعی و مدیر کالج هوش مصنوعی استان کرمانشاه تاکید کرد؛

ضرورتاستفادهازهوشمصنوعیدرکسبوکارها
مشهد-یاسـر وطن پـور   قائـم مقـام تولیت آسـتان 
قدس رضـوی گفـت: جلوه و نـگاه بسـیج، خدمت رسـانی 

بـه مردم و کشـور اسـت.
 مصطفـی فیضـی به مناسـبت هفته بسـیج مسـتضعفین، 
بـا اعضـای شـورای بسـیج سـازمان مرکـزی آسـتان 
قـدس رضـوی دیـدار و بـا اشـاره بـه رشـادت ها و افتخـار 
آفرینی هـای بسـیج، اظهـار کـرد: بسـیج از نعمـات الهـی 
اسـت از همیـن رو بایـد قـدردان ایـن نعمـت باشـیم و بـا 
بزرگداشـت هفتـه بسـیج خدمـات ارزنـده و گسـترده 

بسـیج را بـه مـردم یـادآور شـویم.
قائـم مقـام تولیت آسـتان قـدس رضـوی با اشـاره بـه این 
مطلب که بسـیج مسـتضعفین پـس از انقلاب اسـلامی در 
سـال ۵۸ شـکل گرفت و امـام راحـل )ره( فرمان تشـکیل 
 بسـیج را صـادر کردنـد، خاطرنشـان کـرد: خاسـتگاه 
بسـیج قلوب مـردم اسـت و موضـوع بسـیج صرفـاً امنیت 
نیسـت؛ بلکـه کلیـت نظـام، انقـلاب و اسـلام را در بـر 

. د می گیـر
وی بـا بیـان اینکه جلـوه و نـگاه بسـیج، خدمت رسـانی به 
مـردم و کشـور اسـت، افـزود: بـا توجه بـه تشـخیص مقام 
معظم رهبـری، یـک روز کارایی بسـیج در جنـگ و روزی 

دیگـر در امـور فرهنگـی، آموزشـی، اجتماعی، سـازندگی 
و… اسـت، بنابراین کار بسـیج همراهـی و همدلـی با ملت 
اسـت از همین رو اگـر امروز قدرتمند هسـتیم و دشـمن از 

ما تـرس دارد، مدیـون قدرت بسـیج هسـتیم.
فیضـی تصریح کـرد: قـدرت بسـیج مردمـی یعنـی اینکه 
امـروز یـک تشـکیلات منسـجم مثل حـزب الله لبنـان در 
مقابل چندیـن کشـور و دولـت متخاصم ایسـتاده اسـت؛ 
همچنین بسـیج مردمـی می توانـد در حـوزه کار فرهنگی 
و اجتماعـی به گونـه ای عمـل کنـد کـه نیازمنـد مقابلـه 

نظامـی با دشـمن نباشـد.
قائم مقـام تولیـت آسـتان قـدس رضـوی همچنیـن بـا 
اشـاره بـه ظرفیت هـای بسـیج بـرای حـل مشـکلات 
اقتصـادی کشـور، اظهـار کـرد: امـروزه دشـمن تمـام 
ظرفیـت خـود را بـر مسـائل اقتصـادی متمرکـز کـرده 
اسـت از همیـن رو امـروز اگـر مـردم در فشـار و سـختی 
هسـتند بداننـد کـه ایـن فشـار در بیـن همـه مـردم 
من جمله مسـئولان تقسـیم شـده اسـت و بـرای پیروزی 
اقتصـادی مـا وظیفـه داریـم  نابرابـر  ایـن جنـگ   در 
بـا شـناخت شـرایط و مقتضیـات بـه فرامین رهبـر معظم 

انقـلاب عمـل کنیـم و گوش به فرمـان ایشـان باشـیم

خراسانرضوی
قائم مقام تولیت آستان قدس رضوی:

جلوهونگاهبسیجخدمترسانیبهمردموکشوراست

کرج-ترنم مظفری  علیرضا کیان در همایش جهاد تبیین 
و تجلیل از بسیجیان، جهاد تبیین را از اصلی ترین مباحث 
تفکر بسیج دانست،کیان افزود: تمام تلاش دشمن این است، 
دستاوردهای عظیم انقلاب اسلامی در اذهان مردم وارونه 
جلوه دهد، و از هر فرصتی که در جامعه اسلامی و ایرانی ، 
بوجود می آید آن را بعنوان تهدید معرفی کند، وی با اشاره به 
بودجه هنگفت آمریکا برای مقابله با ارزشهای انقلابی و اسلامیِ 
ایران، تصریح کرد: در میدان مبارزه نظامی، با رشادت ملت 
ایران و بسیبجیان عزیز، و امدادالهی هیچ گاه دشمن فرصت 

عرض اندام پیدا نکرده و با ناامیدی ناشی از آن، به تهاجم همه 
جانبه فرهنگی روی آورد، در این سالها شاهد بودیم که خبره 
ترین کارشناسان جنگ نرم را بکار گرفتند تا در جهان جای 
ظالم  و مظلوم را عوض کنند و چهره صهیونیستهای کودک 
کش را بعنوان صلح طلب به دنیا معرفی کنند ولی در عمل 
می بینیم که غریو و فریاد حمایت از آرمان فلسطین در تمام 
دنیا کاخ استکبار را به لرزه درآورده، و ایران اسلامی بعنوان 
حامی مظلومان مورد تمجید جهانیان قرار میگیرد، و این 
دستاورد باید جهادگونه برای مردم عزیز تبیین شود، در این 

جنگ نرم همه ما بسیجیان باید سربازان ولایت درعرصه 
خطیرجنگ نرم باشیم. وی درپایان با تمجید از فعالیتهای 
ارزشمند سپاه ساوجبلاغ و جناب سرهنگ علیزاده در آگاهی 
بخشی و روشنگری جامعه، هدف این نشستها را ایجاد همدلی 
بین نیروهای فعال دربطن جامعه برای تبیین دستاوردهای 
نظام برشمرد، و استمرار برگزاری آن را خواستار شد، در پایان 
بمناسبت هفته بسیج با حضور دکتر البرزی فرماندار محترم 
شهرستان، جناب سرهنگ علیزاده و شهردار شهر هشتگرد، از 

بسیجیان شهر هشتگرد تجلیل بعمل آمد.

البرز
شهردار هشتگرد:

جهادتبیین،ازمهمترینمولفههایمبارزهباتهاجمفرهنگیاست

گرگان-مهنازمحمدزمانـی   شـعب بانـک کشـاورزی 
اسـتان گلسـتان تاپایان آبـان ماه سـال جـاری مبلـغ ۲۰۳۱ 
میلیـارد ریـال تسـهیلات جهـت مکانیزاسـیون و توسـعه و 

نوسـازی ادوات کشـاورزی پرداخـت کردنـد.
از ایـن میـزان تسـهیلات مبلـغ ۱۳۶۶ میلیـارد ریـال بـه 
۱۹۰ نفـر از متقاضیـان در زمینه خریـد تراکتـور ، مبلغ ۲۷۷ 
میلیـارد ریال نیـز جهت خریـد ۱۹ دسـتگاه کمبایـن و مبلغ 
۳۸۸ میلیـارد ریـال نیـز جهـت خریـد۱۱۹ دسـتگاه انـواع 
ادوات و دنباله بند و سـایر ماشـین آلات کشـاورزی و دامداری 

بـه متقاضیـان واجـد شـرایط پرداخـت گردیده اسـت.
لازم بـه ذکـر اسـت اسـتان گلسـتان طـی ۱۰سـال گذشـته 

بـا پرداخـت بیـش از ۱۳۰۰۰میلیـارد ریـال تسـهیلات 
بـه منظورخریـد ۱۳۴۴۴ فقـره ادوات کشـاورزی همـواره 
یکـی از۳اسـتان برتـر کشـور در زمینـه پرداخت تسـهیلات 

مکانیزاسـیون بخـش کشـاورزی کشـور مـی باشـد.
مـدل  مکانیـزه  تمـام  کمبایـن  اولیـن  ؛  اسـت  گفتنـی 
۱۰۷۵کشـور سـاخت شـرکت کمبایـن سـازی ایـران بـا 
اعتبـاری بالـغ بـر ۱۵میلیـارد ریـال از محـل اعتبـارات بانک 
کشـاورزی اسـتان گلسـتان بـا حضـور خلـج معاونـت برنامه 
ریـزی توسـعه مکانیزاسـیون وزارت جهـاد کشـاورزی ، آقای 
اسـماعیل زاده مدیرعامـل کارخانـه کمباین سـازی ایـران و 
جمعی از مسـئولین اسـتانی تحویل کشـاورز گنبدی گردید.

گلستان

پرداختبیشاز2هزارمیلیاردریالتسهیلاتمکانیزاسیوندرگلستان
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وزیر نیرو: 
خاموشی ها اعمال نمی شود

وزیر نیرو گفــت: در چند روز اخیر وضعیت تامین بــرق خوب بوده و ما 
توانستیم سوخت کافی دریافت کنیم از این رو خاموشی ها هم در حال 

حاضر اعمال نمی شود.
 عباس علی آبادی، وزیر نیرو در نشســت علنی مجلس شورای اسلامی 
در روند بررســی گزارش کمیســیون انرژی در خصوص قطعی برق در 
فصل سرد و تأمین ســوخت نیروگاه های حرارتی کشــور گفت: روند 
تولید مصرف برق در ایران با دنیا تفاوت های اساسی دارد و برغم اینکه 
از سال ۵۷ تاکنون رشد جمعیت جهان مشــابه کشور ما بوده است، اما 
رشد مصرف برق در جهان ۳/۴ و در ایران رشــد تولید مصرف برق ۲۳ 
برابر شده اســت.وزیر نیرو اضافه کرد: همچنین میانگین رشد مصرف 
پیک سالانه که طی ده سال گذشته حدود ۴/۷ دهم درصد بود در سال 
جاری با افزایش۶۵۰۰ مگاوات به ۸/۷ دهم درصد یعنی حدود دو برابر 
رسیده اســت.وی تصریح کرد: روند افزایش ظرفیت نیروگاه ها در دهه 
گذشته به ویژه در سال های اخیر متناســب با رشد مصرف نبوده است، 
به طوری که در پیک مصرف ســال جاری این کمبود تــا مرز ۲۰ هزار 

مگاوات ناترازی هم رسیده است.
وی ادامه داد: با توجه به شــرایط ناترازی بــرق در ۹۰ روز حضورم در 
وزارت نیرو با همت همکارانم اقدامات مهم و فوری انجام شد و ۱۴ پروژه 

اصلی از جمله موارد زیر عملیاتی شده است.
علی آبادی تاکید کــرد: انجام به موقع تعمیــرات نیروگاهی به صورت 
فشــرده و آماده کردن نیروگاه ها و شــبکه های انتقال و توزیع برق که 
بحمدالله روند شــرایط آنها به خوبی پیش مــی رود و تاکنون تعمیرات 
بیش از ۴۰ هزار مگاوات نیروگاه به پایان رسیده است. این رکورد بسیار 

خوبی برای کشور است. 
وی با بیان این که تکمیل نیروگاه های ناتمام عملیاتی شده است، بیان 
کرد: لازم است تشــکر کنم از تمام زحماتی که قبلًا کشیده شده است 
اما ما تلاش کردیم ایــن نیروگاه های ناتوان را به مــدار بیاوریم. تا الان 
۱۵۰۰ مگاوات وارد مدار شــده و امیدوار هستیم که تا پیک سال آینده 
هم ما بتوانیم ۱۵۰۰ مگاوات دیگر از این نیــروگاه را در مدار تولید وارد 
کنیم. از شهریور امسال تاکنون حدود ۱۵ نیروگاه تجدید پذیر نیز وارد 
مدار شــده و بیش از ۳۰۰۰ مگاوات دیگر نیز تا قبل از پیک سال آینده 
وارد مدار خواهد شــد.وی افزود: حدود یک میلیون و پانصد هزار کنتور 
هوشمند نیز قبل از پیک سال آینده نصب خواهد شد که کمک شایانی 
به مدیریت مصرف به ویژه مصرف کننــدگان پر مصرف در واقع خواهد 
نمود، همچنین مدیریت های شــبکه و حبس تولید بــرق نیز به میزان 

هزار مگاوات انجام خواهد شد.
علی آبادی تصریح کرد: اقدامات موثر دیگری از جمله موضوع مدیریت 
مصرف و تهیه پیوست فرهنگ سازی که از طریق شبکه های اجتماعی، 
فضای مجازی، صدا و ســیما و رســانه ها نیز در دســتور کار است که 

امیدوارم در کاهش رشد مصرف برق موثر باشد.
وی گفت: همچنین شناســایی مصرف کنندگان غیر مجاز به ویژه رمز 
ارزها که تاکنون ۸ برابر ســال قبل نسبت به شناســایی آنها اقدام شده 
است و اســتفاده از ظرفیت واحدهای نیروگاهی صنعتی دولتی و غیره 
که از طریق انتقال توافقنامه در دست اجراست از مجموع این تلاش ها 

در حوزه تولید و مدیریت مصرف برق بوده است.
وزیر نیرو خاطر نشان کرد: از سوی دیگر در نظر است تا پیک سال آینده 
بیش از ۱۰ هزار مگاوات افزایش ظرفیت و کاهش مصرف ایجاد شــود، 
که می تواند گام موثری در کاهش ناترازی برق در سال آینده باشد. البته 
مجلس محترم شورای اسلامی با قانون مانع زدایی از توسعه صنعت برق 
کمک ارزشمندی به صنعت برق نموده است که امیدواریم با ادامه این 
حمایت ها و تلاش ها شرایط مطلوب تری برای رونق فضای کسب و کار 

و مشارکت بخش خصوصی برای توسعه این صنعت فراهم شود.

علی آبادی با بیان اینکه چالشــی که این روزها با آن مواجه هســتیم، 
چالش تامین ســوخت نیروگاه ها در زمســتان بوده است، گفت: رشد 
بســیار زیاد مصرف گاز خانگی در ســال های اخیر موجب گردیده که 
کمبود گاز در زمســتان نیز علیرغم آمادگی نیروگاه ها برای تولید برق 
کافی، عرصه را بر تولید برق تنگ نماید. کاهش ســوخت گاز تحویلی 
به نیروگاه ها از ابتدای ســال جاری و ضرورت استفاده از ذخایر مخازن 
گازوئیل به عنوان سوخت جانشــین جهت جبران آن منجر به کاهش 
مخازن ســوخت گازوئیل گردیده که به منظــور جلوگیری از کاهش 
بیشتر، عملًا نمی توان از ظرفیت نیروگاه موجود که آمادگی کامل برای 
تولید برق اضافه تر بر نیاز مصرف کنندگان دارند، استفاده نمود و ناچاراً 
محدودیت های برنامه ریزی شــده طی چند روز برای مشترکان عزیز 

اعمال گردید.
وزیر نیرو تصریح کرد: خوشبختانه با همکاری ارزنده که توسط وزارت 
نفت به عمل آمد، گاز تحویلی به نیروگاه هــا افزایش یافته و همچنین 
با تحویل سوخت مناســب گازوئیل به نیروگاه ها ضمن برطرف شدن 
محدودیت های تامین برق، ذخیره سازی گازوئیل در نیروگاه ها نیز در 
حال افزایش است و ان شاءالله با رعایت مصوبه اخیر شورای امنیت ملی 
این رفع محدودیت ادامه خواهد داشــت. مصرف مازوت در نیروگاه ها 
نیز با بهینه ســازی ســوخت آنها از ترکیب گاز و مازوت کپسول خوب 
در دســتور کار قرار گرفته اســت که به این ترتیب می توان از ظرفیت 
نیروگاه های مازوت نیز حداکثر اســتفاده را کرد بــدون اینکه نگرانی 
برای شهروندان عزیز وجود داشته باشد.علی آبادی افزود: خوشبختانه 
در شــرایط حاضر  کمبودی در تولید برق توســط نیروگاه ها نداریم و 

نیروگاه های ما در آمادگی کامل برای تولید برق هستند.
وی با بیان این که در حال حاضر در تامین و تولید برق هیچ محدودیتی 
نداریم گفت: از ســوی دیگر  ما هــم اکنون در فصلی هســتیم که باید 
نیروگاه ها را تعمیــر و آماده کنیم. ولی به لطف خدا با شــتابی که داده 
شد و اقداماتی که انجام شد، وضعیت به نحوی هست که ان شاءالله برای 

تأمین و تولید برق مشکلی وجود ندارد.
 

سوخت تحویل شود مشکلی در تامین برق نداریم
ســخنگوی صنعت برق گفت: درحــال حاضر ظرفیــت نیروگاه ها و 
شبکه های برق کشــور در صورت تامین ســوخت مکفی به نیروگاهها 
بیش از نیاز مصرف مشترکان اســت. مصطفی رجبی مشهدی با اشاره 
به تلاش همــکاران وزارت نفت برای تأمین ســوخت نیروگاه ها گفت: 
خوشبختانه در چند روز گذشــته روند تأمین سوخت نیروگاه ها بهبود 
یافته به طوری که مخازن ســوخت نیروگاهی ۳ درصد افزایش داشته 
و خاموشی خانگی در حال حاضر اعمال نمی شود.وی با تاکید بر اینکه 
در فصل تعمیرات نیروگاهی برای آمادگــی نیروگاه ها برای تولید برق 
تابســتان ۱۴۰۴ هســتیم، افزود: در صورت ادامه رونــد فعلی تأمین 
ســوخت نیروگاه ها، صنعت برق آمادگی کامل بــرای تولید برق دارد و 
چنانچه ســوخت تحویلی کاهش یابد، برنامه ریزی لازم برای مدیریت 

مصرف در سایر بخش ها را باید اجرایی کنیم.

عضو هیئت  مدیره بانک خبر داد
ارائه ابزارهای جدید اعتباری بانک صادرات برای 

تأمین مالی زنجیره تأمین در صنعت فولاد
عضو هیئت  مدیره بانــک صادرات ایران از به کارگیــری ابزارهای جدید 
اعتباری برای تأمین مالی زنجیره تأمین در صنعت فولاد کشور خبر داد.
به گزارش روابط  عمومی بانک صادرات ایران، مهدی اقبالی  راد در حاشیه 
بازدیــد از »هجدهمین نمایشــگاه بین المللی معــدن، صنایع معدنی، 
ماشین آلات و تجهیزات معدن، راهســازی و صنایع وابسته« و همچنین 
بخش های مختلف بیست و یکمین نمایشگاه بین المللی متالورژی ایران 
متافو، با اعلام ایــن خبر در خصوص تازه ترین ابتــکارات این بانک برای 
حمایت از صنعت فولاد کشــور، افزود: بانک صادرات ایــران از دیرباز در 
کنار صنعت فولاد بوده و در هر یک از پروژه های بزرگ فولادی کشــور، 

نقش پررنگ بانک صادرات ایران را می توان به وضوح دید.
وی ابراز کرد: تقریبا اکثر طرح های فولادی کــه امروز به یکی از صنایع 
مادر در صنعت فولاد تبدیل شده اند، با تأمین  مالی مستقیم یا یوزانس 
بانک صادرات ایران ایجاد شــده و گســترش یافته اند حتی طرح های 

توسعه ای آنها نیز  با کمک بانک صادرات ایران عملیاتی شده است.
عضو هیئت  مدیره بانک صادرات ایران با اشــاره به جایگاه صنعت فولاد 
در اقتصاد کشــور نیز گفت: صنعت فولاد در کنار صنعت پتروشیمی، 
یکی از شــریان های مهم گــروه نقدینگی را شــکل داده و از امیدهای 

ارزآوری کشور محسوب می شوند.
اقبالی راد افزود: در نمایشــگاه تهران و ســمپوزیوم فولاد کیش، چند 
محصول راهبردی اعتباری برای صنعت فولاد ارائــه کردیم تا بتوانیم 
از طریق آنها زنجیــره تأمین در صنعت فولاد را بهتر از گذشــته تأمین 
مالی کنیم و مطمئنیم که می توان با استفاده از این ابزارها در کنار سایر 

ابزارهای بازار پول و سرمایه، صنعت فولاد کشور را چند گام به جلو برد.
مهدی اقبالی راد عضــو هیئت مدیره، داود مهدیان معــاون بانکداری 
جامع، محمد کیایی مدیر امور شعب جنوب کشور، رؤسای ادارات کل 
بانکداری شــرکتی، بانکداری خرد و  بازاریابی و همچنین مدیر شعب 
منطقه شــرق تهران بانک صــادرات ایران در دومیــن روز از برگزاری 
»هجدهمین نمایشگاه بین المللی معدن، صنایع معدنی، ماشین آلات 
و تجهیزات معدن، راهســازی و صنایع وابسته« و همچنین بخش های 
مختلف بیست و یکمین نمایشــگاه بین المللی متالورژی ایران متافو، 
با مدیران شــرکت های بزرگ در صنعت کشــور، از جمله گروه صنایع 
فــولادی اطلس، شــرکت آلومینیــوم المهدی، شــرکت بین المللی 
توســعه صنایع و معادن غدیــر، گروه شــرکت های فولادیار کوروش، 
سرمایه گذاری گسترش فولاد تبریز، هلدینگ فولادی صنعت تجارت 
پردیس آذربایجان، شــرکت فولاد ناب تبریز، فولاد بافق و برخی دیگر 
از فعالان صنعت فولاد دیــدار و بر آمادگی بانک صــادرات ایران برای 

حمایت از بخش های مختلف این صنعت اعلام آمادگی کردند.

بانک سپه بهترین عملکرد را در پرداخت 
تسهیلات اشتغال زایی داشته است

دبیر قرارگاه اقتصاد مقاومتی بســیج ســازندگی گفــت: طبق آمار و 
عملکرد یکساله، بانک ســپه بیشــترین میزان پرداخت تسهیلات در 
حوزه اشــتغال را داشــته اســت.دبیر قرارگاه اقتصاد مقاومتی بسیج 
ســازندگی گفت: طبق آمار و عملکرد یکســاله، بانک سپه بیشترین 

میزان پرداخت تسهیلات در حوزه اشتغال را داشته است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، احســان فرهی دبیر قرارگاه 
اقتصاد مقاومتی بسیج سازندگی، در برنامه میز اقتصاد شبکه خبر که به 
مناسبت بزرگداشت هفته بسیج با موضوع نقش بسیج در اشتغال زایی 
و محرومیت زدایی برگزار شد، گفت: بســیج سازندگی در سال گذشته 
بیش از ۱۲۰ هزار شــغل پایدار ایجاد کرده که یکی از بهترین حامیان 
ما در پرداخت تســهیلات اشــتغال زایی بانک ســپه بوده که عملکرد 
قابل توجهی داشــته اســت.وی افزود: بانک ســپه بیشــترین میزان 
تسهیلات پرداختی را به حوزه اشــتغال زایی اختصاص داده، بطوریکه 
با حمایت های این بانک، اهداف از پیش تعیین شــده به میزان زیادی 
محقق شده  است.عزیز شبرنگ رئیس اداره کل سیاست های اعتباری 
و تسهیلات خرد بانک سپه نیز در این رابطه گفت: بانک سپه با پرداخت 
۵۰ هزار و ۹۰۶ فقره تســهیلات به مبلغ ۶۴ هــزار و ۴۶۴ میلیارد ریال 
در ســال گذشــته و پرداخت ۲۰ هزار و ۵۴۶ فقره به مبلــغ ۲۸ هزار و 
۷۸۳ میلیارد ریال در ۸ ماه نخست ســال جاری، عملکرد مطلوبی را در 

پرداخت تسهیلات به حوزه اشتغال زایی دارد.
رئیس اداره کل سیاســت های اعتباری و تســهیلات خرد بانک سپه با 
تشــریح عملکرد این بانک در حوزه تسهیلات دهی به بسیج سازندگی، 
افزود: بانک سپه همواره نقش محوری در حمایت از واحدهای تولیدی، 
اقشار آســیب دیده و کم برخوردار، رونق تولید و ایجاد اشتغال داشته و 
به صورت ویژه حامی طرح های بسیج ســازندگی در اجرای مفاد جزء 
۳ و ۴ بند ب تبصره ۲ قانون بودجه ســال ۱۴۰۳ کل کشــور، تاکنون 
تعداد ۴ هزار و ۴۸۰ فقره تسهیلات به مبلغ ۵ هزار و ۷۴۷ میلیارد ریال 

تسهیلات اشتغال زایی به این سازمان پرداخت کرده است.
شــایان ذکر اســت این بانک در زمره بانک های برتر در زمینه پرداخت 
تســهیلات قرض الحســنه تکلیفی اســت، بطوریکه در سال گذشته 
بیش از ۲۹۴ هزار میلیارد ریال تســهیلات تکلیفی توســط بانک سپه 
به حوزه های ازدواج، فرزندآوری، خوداشــتغالی، کمک ودیعه مسکن 

مستأجران و ... اختصاص داده است.
بانک ســپه همچنیــن  در همایش یــاوران اشــتغال و خودکفایی در 
ســال ۱۴۰۲ به دلیل ارائه مطلوب تسهیلات اشــتغالزایی این بانک به 

مددجویان کمیته امداد امام خمینی)ره( مورد تقدیر قرار گرفت.

و در راه اندازی واحدهای  بانک ملی ایران پیشر
وم تولیدی مناطق محر

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: بر اســاس رصدهای صورت 
گرفته بانــک ملی ایــران در راه اندازی واحدهای تولیــدی در مناطق 

محروم پیش قدم ترین بانک در اعضای سندیکا بوده است.
علیرضا زندیان، عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگو با خبرنگار اداره کل روابط عمومی با بیان اینکه در هر اقتصاد 
و در هر کشوری سیستم بانکی به عنوان ریل گذار حوزه تولید محسوب 
می شود، اذعان کرد: اگر سیســتم بانکی ما به معنای واقعی بسترسازی 
و ریل گذاری انجام دهد؛ برای بخش های ســه گانــه اقتصاد، صنعت و 
کشاورزی می تواند به طور مستقیم در کاهش نرخ تورم تولید و توسعه 
تاثیرگذار باشــد.زندیان با اشــاره به اینکه در هر پروژه ای که سیستم 
بانکی به آن ورود پیدا کرده، شاهد رشد و توســعه بودیم، تصریح کرد: 
بانک ملی ایران به عنوان یک بانک قدیمی در کشــور ایران اســلامی و 
حتی منطقه و در ســطح بین الملل دارای شــهرت اســت و بر اساس 
رصدهای صورت گرفتــه  در راه اندازی واحدهــای تولیدی در مناطق 
محروم پیش قدم ترین بانک در اعضای سندیکا بوده ، به طور مثال یک 
نمونه »پتروشیمی بعثت کردســتان« که بانک ملی ایران یکی از پیش 

قدم ترین بانک ها در مشارکت ارزی  این پروژه بوده است.
وی به مشــکل ناترازی بانک ها اشــاره کرد و افزود: ناترازی بانک ها به 
تصمیمات شــورای پــول و اعتبار مرتبط اســت که متاســفانه بعضا 
ســلیقه ای عمل شــده و اضافه پرداخت هایی برای برخــی  از بانک ها 
صورت گرفته است، آنچه در کمیسیون اقتصادی دنبال می کنیم بهبود 
وضعیت اعتباری بانک ها و تقویت سیســتم بانکی است که بتوانند در 
شرایط تحریمی و تورمی پاسخگوی نیاز اقشار مختلف جامعه در بحث 

تسهیلات تکلیفی باشند.
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مدیر اداره توسعه و تدوین مقررات نظام های پرداخت بانک مرکزی:

توسعه بانکداری باز منجر به رشد 
اقتصادی می شود

خریدار  مدیــر اداره توســعه و تدوین مقررات 
نظام های پرداخت بانک مرکــزی گفت: رویکرد 
بانکداریِ باز مورد تایید بانک های مرکزی است، 
چراکه توســعه مالی را رقم می زند کــه منجر به 

رشد اقتصادی می شود.
 آمنه نادعلــی زاده مدیر اداره توســعه و تدوین 
مقررات نظام هــای پرداخت بانــک مرکزی، در 
نشســت تخصصی »بانکداری باز؛ همزیســتی و 
هم تکاملی در زیست بوم بانکداری« که در دومین 
روز یازدهمین همایش ســالانه بانکداری نوین و 
نظام های پرداخت برگزار شد، اظهار کرد: رویکرد 
بانکداریِ باز مورد تائید بانک های مرکزی است، 
چراکه توســعه مالی را رقم می زند کــه منجر به 
رشد اقتصادی شده و شــمول مالی را نیز افزایش 
می دهد. بر همین اساس بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران نیز از توسعه بانکداری باز استقبال 

کرده و در دستور کار قرار داده است.
وی افزود: بــه طور کلی در رابطه بــا تنظیم گری 
بانکداری باز، رویکــرد تنظیم گر می تواند فعالانه 
یا منفعلانه باشــد، در برخی موارد حضور فعالانه 
تنظیم گر می تواند بــازی را بر هم بزند. بانک های 
مرکزی معمولاً یکی از ایــن رویکردها را انتخاب 
می کنند که هر کــدام از این رویکردهــا مزایا و 

معایب خاص خود را دارند.
نادعلی زاده ادامه داد: ســال ۹۷ و ۹۸ با توجه به 
اینکه مطالبه ای از سوی حوزه های فناور در رابطه 
با بانکداری باز وجود داشت، کارگروهی در بانک 
مرکزی شکل گرفت و مدلی را برای بانکداری باز 
طراحی کردند که بیشتر ناظر بر درخواست های 
بخش خصوصی بــود و به الزامــات تنظیم گری 
کمتر توجه شده بود. البته خود تنظیمی هایی نیز 
در این مدل وجود داشــت و خط قرمزهای بانک 
مرکزی برای فناوران نیز تــا حدود زیادی تبیین 

شد.
وی گفت: ســال ۹۷ هیچ مصوبه ای بــرای احراز 
هویت غیرحضوری نداشــتیم و لازم بود که این 
مجوز شــکل بگیرد و با ایجاد مجــوز برای احراز 
هویــت غیرحضــوری در واقــع گام اول ارتقای 
حــوزه فناوری های مالــی و بانکــداری باز رقم 

خورد. مصوبه های استاندارد سازی در حوزه فنی 
خدمات بانکی و اجازه برون ســپاری این خدمات 
به شــرکت های فناور با الزامات تعیین شده. یکی 
دیگر از اقداماتی بود که در توســعه بانکداری باز و 

فناوری های مالی مؤثر بوده است.
نادعلی زاده اظهار داشت: در اقدام دیگر از طریق 
شورای عالی مبارزه با پولشویی محدودیت هایی 
برای ارائه خدمات غیرحضوری تعیین و ســپس 
تنظیم گر وارد بازی شــد و خط قرمزهای خود را 
تعریف کــرد که یکی از این خــط قرمزها این بود 
که دسترسی به حســاب های مشترک اشخاص 
حقوقی ممنوع اعلام شد. موجودیت سندباکس 
یکی از کمبودها در این حــوزه بود که این آگاهی 
ایجاد شــد و شــرکت ملی انفورماتیک توانست 
فضای ســندباکس را برای توســعه بانکداری باز 
و فناوری های مالی ایجاد کنــد. بانک مرکزی با 
همــکاری وزارت صمــت و مرکز ریشــه در این 
چالش بودند کــه بانک مرکــزی می تواند برای 
بانک ها مرکز ریشــه ایجاد کند که این اقدام نیز 

انجام شد.
وی افزود: در توســعه حــوزه بانکــداری باز باید 
سرعت خود را بالا ببریم، چرا که فرصت ها در حال 
از دست رفتن اســت. رگولاتور خیلی علاقه ای به 
حضور مســتقیم در بانکداری خرد نــدارد، بلکه 
قصد دارد مدل کســب وکاری به گونه ای تعیین 
شود که خودتنظیمی انجام شــده و تنظیم گری 

در درون ساختار این کسب وکارها تعریف شود.

ارتقای فناوری ها در حوزه مالی مورد تاکید 
قانون جدید بانک مرکزی

نادعلی زاده اظهار داشــت: قانــون بانک مرکزی 
به صورت مســتقیم به حــوزه فناوری های مالی 
اشــاره ندارد، اما ارتقای فناوری ها در حوزه مالی 
مورد تاکید قانــون جدید بانک مرکزی اســت. 
موادی در این قانــون وجود دارد کــه بارقه های 
امیدی را روشــن می کند. به طور مثال اشخاص 
تحت نظارت و اشــخاص مرتبط با اشخاص تحت 
نظارت بانک مرکزی افزایش پیدا کرده است و از 
طرفی طبق این قانون شناســایی اشخاص تحت 

نظارت با خــود بانک مرکزی اســت. این کمک 
می کند که بانک مرکزی بــه طور موثرتری بتواند 
تنظیم گری حوزه فناوری هــای مالی و بانکداری 
باز را انجام دهــد.وی گفت: حتی خــود فعالان 
حــوزه فناوری های مالــی نیــز معتقدند صدور 
مجوز از ســمت بانک مرکزی می تواند بسیاری از 
ریسک های کســب وکار آن ها را کاهش بدهد. تا 
پیش از این اشــخاص تحت نظارت بانک مرکزی 
تنها بانک ها، مؤسســات مالی و صرافی ها بودند 
اما با ارتقای اشــخاص تحت نظارت و شناســایی 
بخش های جدید توســط بانک مرکزی به عنوان 
اشــخاص تحت نظارت و ارائه مجوزها می توانیم 
شاهد توسعه فناوری های مالی و حوزه بانکداری 

باز باشیم.
وی افزود: در بخش وظایف بانک مرکزی در قانون 
جدید به موضوع گســترش نظارت و تنظیم گری 
فناوری های مالی صحبت شــده است. همچنین 
ایجاد مؤسســات آموزشــی و پژوهشــی یکی از 
وظایف بانک مرکزی تعیین شده است و همانطور 
کــه می دانیم بحث آمــوزش و پژوهــش یکی از 
ســتون های اصلی رشد و توســعه بانکداری باز و 
فناوری های مالی است. قیمت گذاری نیز یکی از 
حوزه ها است. با توجه به اینکه یکی از فلسفه های 
اصلی ایجاد فناوری های مالی ســودآوری است، 
باید فرصت چانه زنی وجود داشــته باشــد و در 
قیمت گذاری به ســودآوری این کســب وکارها 

توجه شود.
مدیر اداره توســعه و تدوین مقــررات نظام های 
پرداخــت بانــک مرکزی ادامــه داد: شــورای 
تنظیم گری و نظــارت بانکــی در بانک مرکزی 
ایجاد شــده که به تنظیم گری بهتــر این حوزه 
کمک می کند. البته باید در نظر داشته باشیم که 
تنظیم گری بانکداری باز فرابخشی است و نیاز به 
همکاری سایر بخش ها نیز وجود دارد. طبق قانون 
جدید در شــورای فقهی بانک مرکــزی معاون 
تنظیم گری بانــک مرکزی نیز حضــور خواهد 
داشــت که این به انطبــاق فعالیت هــای حوزه 
بانکداری باز و فناوری های مالی با شریعت اسلام 

کمک می کند.

میرشتاب

اتصال شــبکه پرداخــت کارتی 
ایران و روسیه دارای ۳ فاز اصلی 
اســت که نخســتین فاز آن در 

مرحله اجرا قرار گرفته است.
 در دومیــن روز از یازدهمیــن 
همایــش بانکــداری نویــن و 
نظام هــای پرداخــت در پنــل 
معرفــی محصــول و در ســالن 
کنفرانس ویژه به معرفی مزایای 
پروژه میرشــتاب ایران و روسیه 

پرداخته شد.
گفتنی اســت کــه بانک مرکزی 
به تازگی از پروژه اتصال شــبکه 
پرداخت کارتی ایران )شتاب( به 

شبکه پرداخت کارتی 
روسیه )میر( رونمایی 

کرده است.
در فاز اول ایــن پروژه 
ایرانــی  گردشــگران 
امــکان دریافت نقدی 
روبل از دســتگاه های 

خودپردازهای روسیه با ک ارت 
بانکی ایرانی را خواهند داشــت 
که ایــن مرحله عملیاتی شــده 

است.
در فاز دوم امکان خرید مستقیم 
بــا کارت های بانکی روســیه در 
ایران فراهــم می شــود که این 

مرحله تا پایان ســال 
بهره بــرداری   ۲۰۲۴

می شود.
در فاز ســوم نیــز که 
 ۲۰۲۵ اواســط  تــا 
خواهد  بهره بــرداری 
شــد؛ امــکان خریــد 
مســتقیم در روسیه با کارت های 

بانکی ایرانی محقق می شود.
رونمایی از این پروژه توسط بانک 
مرکزی، آغــازی برای یک تحول 
بــزرگ در رفع موانــع مبادلات 
پولــی و بانکــی ایران و ســایر 
کشورها با تکیه بر زیرساخت های 

بومی اســت. ســایر مزایای این 
پروژه عبارتند از:

دلاززدایــی، تســهیل تجارت، 
کاهــش هزینــه تراکنش های 
توســعه  و  تقویــت  مالــی، 
گردشــگری، صرفه جویــی در 
وقت، بهره گیری از فناوری های 
روز دنیا، رفع موانع پولی و بانکی 
دو کشور، اســتفاده از کارت های 
ایران در روســیه، امنیت بیشتر و 
جلوگیری از سرقت وجوه، الگوی 
گسترش زیرســاخت های بومی 
و اســتفاده از پلتفرم های بومی 

)کهربا(.

تفاهم نامه همکاری مشــترک میان سندیکای 
بیمه گران ایــران و مرکز داوری اتــاق بازرگانی 
کشــور با حضور رئیس کل بیمه مرکزی منعقد 
شــد.»پرویز خسروشــاهی« در این مراسم یکی 
از رویکردهــای بیمه مرکزی را اســتفاده هر چه 
بیشــتر از تخصص، تــوان و امکانــات نهادهای 
صنفی در امور نظارتی عنــوان کرد و گفت: از این 
طریق بیمه مرکزی می تواند بر سیاســت گذاری 
و نظارت هــای کلان متمرکــز شــود.وی افزود: 
فعالیت های اقتصادی دو نوع هزینه “مســتقیم” 
و “مبادلــه ای” دارد معمولا تلاش می شــود که 
هزینه های مبادله ای با ابزارهای مختلف کاهش 

یابد؛ اوراق بهــادار، قراردادهای رســمی و ثبت 
نمونه هایی از این ابزارها هستند.خسروشــاهی با 
بیان ایــن موضوع که نهــاد داوری نیز یکی دیگر 
از این ابزارها اســت، گفت: اگر ایــن ابزارها ابداع 
نمی شــد رشــدی که اقتصاد جهــان در دوران 
جدید تجربه کرده اســت محقق نمی شد.رئیس 
کل بیمه مرکزی اضافــه کرد: اگر نهــاد داوری 
ســاختار منســجم، کارا و قابل اعتمادی داشته 
باشــد تاثیر بســزایی بر بهبود فضای کسب و کار 
خواهد داشت.خسروشــاهی در بخش دیگری از 
سخنان خود ضمن تشــکر از ایجاد نهادی برای 
داوری اختلافــات بیمــه ای، گفت: بهتر اســت 

بازیگــران مختلف صنعت بیمه نیــز در اداره این 
نهاد مشارکت داشته باشند.»محسن پورکیانی«  
گفت: در این زمینه وجود یک ســاختار سازمان 
یافته برای حل و فصل اختلاف بین بیمه گذاران و 
بیمه گران، بیمه گران و نمایندگان و شرکت های 
بیمه ضروری بود.در این جلســه، دبیر کل مرکز 
داوری اتاق بازرگانی ایران نیز با اشاره به تاریخچه 
ای از تاســیس مرکز داوری اتاق گفت: این مرکز 
نخســتین و تخصصی ترین مرکز داوری است که 
مطابق با قانون، تاسیس شده و با دقت و تمرکز بالا 
از بعد داخلی و منطقه ای بــه مهم ترین پرونده ها 

رسیدگی می کند.
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